
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9193
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Μπαρτζώκα, σελ.

9196
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Γαλατσίου, τα Εκπαιδευτήρια
«Παλλάδιο», το Δηµοτικό Σχολείο Καναλίων Κέρκυρας, φοι-
τητές ERASMUS από το Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο
Αθηνών και µαθητές  από το 53ο Γενικό Λύκειο Αθήνας, σελ.
9201, 9203, 9209

4. Αναφορά στα γεγονότα των Ιµίων και τήρηση ενός λε-
πτού σιγής στη µνήµη των πεσόντων ηρώων, Αξιωµατικών
του Πολεµικού µας Ναυτικού, τον υποπλοίαρχο Χριστόδουλο
Καραθανάση, τον υποπλοίαρχο Παναγιώτη Βλαχάκο και τον
σηµαιοφόρο  Έκτορα Γιαλοψό, που θυσιάστηκαν για την Πα-
τρίδα, σελ. 9193, 9199

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9193, 9194, 9196, 9199,
9200, 9209

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 3 Φεβρουαρίου 2020, σελ. 9193
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:

«Καθυστερήσεις καταβολής χρηµατοδοτήσεων Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων», σελ. 9194

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: « Όµηροι δεκάδες ιδιοκτήτες εκτάσεων», σελ.

9196
ii. µε θέµα: « Άµεση καταγγελία των συµβάσεων εξορύξεων

υδρογονανθράκων µετά τις διαπιστώσεις της Επιτροπής
Φύση 2000, σελ. 9197

iii. µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα τα δεδουλευµένα
στους εργαζόµενους της ανακύκλωσης και να επαναλειτουρ-
γήσει το Κέντρο Διαλογής - Ανακύκλωσης Υλικών (ΚΔΑΥ)
Ηρακλείου Κρήτης», σελ. 9199

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Πρωτοφανείς καθυστερήσεις στις πειθαρχικές διαδικασίες
που αφορούν την υπόθεση Ζακ Κωστόπουλου», σελ. 9201

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Ελλείψεις αντινεοπλασµατικών φαρµάκων - κ

αθυστερήσεις και ακυρώσεις θεραπειών», σελ. 9203
ii. µε θέµα: «Για τα προβλήµατα και τις ελλείψεις του Γενι-

κού Νοσοκοµείου Χανίων», σελ. 9205
iii. µε θέµα: « Έκτακτη σύγκληση του Παγκόσµιου Οργανι-

σµού Υγείας για τον νέο κοροναϊό», σελ. 9206
iv. µε θέµα: «Οξύτατα προβλήµατα στον χώρο της Υγείας»,

σελ. 9208
v. µε θέµα: «Σωρεία προβληµάτων για καθυστερήσεις και

ακυρώσεις χηµειοθεραπειών στα δηµόσια νοσοκοµεία», σελ.
9209

vi. µε θέµα: «Καθυστερήσεις στην πορεία ολοκλήρωσης
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης», σελ. 9210

ε) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αντιµετώ-
πιση αιθαλοµίχλης µέσα από το «πρασίνισµα» του επιδόµα-
τος θέρµανσης», σελ. 9212

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:  
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Εθνικός µηχανι-
σµός διαχείρισης κρίσεων και αντιµετώπισης κινδύνων, ανα-
διάρθρωση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας,
αναβάθµιση συστήµατος εθελοντισµού Πολιτικής Προστα-
σίας, αναδιοργάνωση του Πυροσβεστικού Σώµατος και
άλλες διατάξεις», σελ. 9212

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9193 - 9206
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9206 - 9213

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9193, 9194, 9196, 9199, 

9200
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 9196
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9209

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 9208
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 9206, 9207
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 9197, 9198, 9201, 9202, 

9209, 9212, 9213
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9212, 9213
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 9194, 9195
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 9199, 9200
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 9203, 9204, 9205, 9206, 

9207, 9208, 9209, 9210, 
9212

ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ.9196
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 9210, 9211
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 9201, 9202
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 9194, 9195
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9203, 9204
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9205
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9196, 9197, 9198, 9199, 

9200

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ �]Α’

Παρασκευή 31 Ιανουαρίου 2020



Αθήνα, σήµερα στις 31 Ιανουαρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-1-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 30
Ιανουαρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµων: 1. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής σχετικά µε τα προξενικά προνόµια και
ασυλίες».

2. «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Τροποποίησης της Συµφωνίας
Αµοιβαίας Αµυντικής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής».)

Κάθε χρόνο τέτοιες µέρες το µυαλό όλων των Ελλήνων ταξι-
δεύει στα γεγονότα της νύχτας των Ιµίων. Η πτώση του ελικο-
πτέρου του Πολεµικού Ναυτικού και ο χαµός των τριών στελεχών
του αποτέλεσε, κατά κάποιον τρόπο, τον τραγικό «επίλογο» των
γεγονότων που εκτυλίχθηκαν εκείνη την κρίσιµη νύχτα.

Ύστερα από είκοσι τέσσερα χρόνια οι µνήµες παραµένουν
ζωντανές.

Η κρίση των Ιµίων έδωσε την αφορµή στην Τουρκία να θέσει
ζήτηµα «γκρίζων ζωνών» στο Αιγαίο και να προσθέσει ένα ακόµη
θέµα στην ατζέντα των ελληνοτουρκικών διαφορών. Όµως, όπως
τόνισε και ο Πρωθυπουργός της χώρας, Κυριάκος Μητσοτάκης,
οι Έλληνες ενωµένοι στέλνουµε το ξεκάθαρο µήνυµα, ότι στο Αι-
γαίο δεν υπάρχουν «γκρίζες ζώνες». Τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της πατρίδας µας είναι αδιαπραγµάτευτα.

Τέλος, ζητώ να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των
πεσόντων ηρώων, Αξιωµατικών του Πολεµικού µας Ναυτικού, τον
υποπλοίαρχο Χριστόδουλο Καραθανάση, τον υποπλοίαρχο Πα-
ναγιώτη Βλαχάκο και τον σηµαιοφόρο Έκτορα Γιαλοψό, που θυ-
σιάστηκαν για την πατρίδα. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 3 Φε-
βρουαρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 429/27-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Θεσπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μά-
ριου Κάτση προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
θέµα: «Κλείσιµο καταστηµάτων, απολύσεις και απαξίωση των
ΕΛΤΑ».

2. Η µε αριθµό 412/22-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κων-
σταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άλυτο παραµένει το κτη-
ριακό πρόβληµα των σχολείων που επλήγησαν από τον σεισµό
της 19ης Ιουλίου στον Δήµο Αιγάλεω».

3. Η µε αριθµό 436/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Παπαναστάση προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Στελέχωση του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου
Βόνιτσας µε µόνιµο εκπαιδευτικό και ειδικό προσωπικό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 430/27-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κυριακής Μάλαµα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, µε θέµα: «Ανάγκη άµεσων ενεργειών για τον επανα-
πατρισµό των Ελλήνων ναυτικών που βρίσκονται εγκλωβισµένοι
στο Τζιµπουτί».

2. Η µε αριθµό 432/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «“Στον
αέρα” χίλιοι διακόσιοι τριάντα εργαζόµενοι στα ΕΛΤΑ».

3. Η µε αριθµό 416/23-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Χορήγηση ενιαίου και
αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυχιακού επιπέδου (ιντεργ-
κρεϊντεντ µάστερ) στους αποφοίτους από το τµήµα Μουσικών
Σπουδών του Ιόνιου Πανεπιστηµίου». 

4. Η µε αριθµό 437/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ενίσχυση και αναβάθµιση του θεσµού
Επαγγελµατικές Σχολές (ΕΠΑΣ) Μαθητείας του ΟΑΕΔ».

5. Η µε αριθµό 442/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφα-
λίδου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Ποιο είναι το σχέδιο και η εθνική στρατηγική της Κυβέρνησής
σας για τη βελτίωση της παιδείας στη χώρα µας;».

6. Η µε αριθµό 397/20-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σφοδρές αντιδράσεις των
Ελλήνων δηµιουργών για την πολιτική των πνευµατικών δικαιω-
µάτων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού». 

7. Η µε αριθµό 400/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Τις εξελίξεις γύρω από τα πνευµατικά δικαιώµατα συνθε-
τών και στιχουργών».

8. Η µε αριθµό 384/15-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επείγουσα επίλυση προβληµάτων
τρέχουσας διαδικασίας διορισµών». 

9. Η µε αριθµό 405/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ορι-
στική διευθέτηση του κτηριακού προβλήµατος των σχολείων που
επλήγησαν από τον σεισµό του Ιουλίου στο Αιγάλεω και στην Πε-
τρούπολη».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1127/7-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Λάρι-
σας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου
Κόκκαλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αξιοποίηση της Αβερωφείου Γεωργικής Σχολής Λάρι-
σας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του Κοινοβουλευτικού Ελέγ-
χου την Παρασκευή 31 Ιανουαρίου 2020 ότι: 

Οι υπ’ αριθµ. 399/21-1-2020 και 423/27-1-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις που απευθύνονται στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Χρήστο
Σταϊκούρα δεν θα απαντηθούν λόγω αναρµοδιότητας.

Η υπ’ αριθµ. 395/20-1-2020 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνε-
ται στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 
Οι υπ’ αριθµ. 402/21-1-2020 και 428/27-1-2020 επίκαιρες ερω-

τήσεις και η υπ’ αριθµ. 2369/4-12-2019 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Χα-
τζηδάκη. 

Η υπ’ αριθµ. 2813/23-12-2019 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η υπ’ αριθµ. 403/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο. 

Η υπ’ αριθµ. 401/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριο Οικο-
νόµου. 

Οι υπ’ αριθµ. 396/20-1-2020, 413/22-1-2020, 417/23-1-2020,
434/28-1-2020, 440/28-1-2020 και 441/28-1-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Βασίλειο
Κοντοζαµάνη. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές.

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των

Στυλιανός-Ιωάννης Κουτνατζής». 
Προχωρούµε, λοιπόν, τώρα στη συζήτηση της πρώτης µε

αριθµό 2813/23-12-2019 ερώτησης του κύκλου των αναφορών –
ερωτήσεων, της Βουλευτού Βοιωτίας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιούς

(Γιώτας) Πούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Καθυστερήσεις καταβολής χρηµατοδοτήσεων Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων». 

Θα απαντηθεί από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η κ. Πούλου έχει τον λόγο για να αναπτύξει στην πρωτολογία
της την ερώτησή της για δύο λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν είµαι η πρώτη Βουλευτής που έχει κατα-
θέσει ερωτήσεις σχετικές µε τις καθυστερήσεις της καταβολής
των χρηµατοδοτήσεων έργων από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Μία τελευταία ερώτηση που είχα καταθέσει στις 16
Δεκεµβρίου 2019 και είχε υπογραφεί από πολλούς -πλέον των εί-
κοσι- Βουλευτές γινόταν ακριβώς µνεία για τις συνολικές καθυ-
στερήσεις στην απορρόφηση του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων, αλλά και συγκεκριµένα σε δύο ΣΑΕ, την ΣΑΕ 571,
που είναι για «Επαναλαµβανόµενες Δράσεις», και την ΣΑΕ 071
για «Οδούς-Γέφυρες», όπου είχαν παρατηρηθεί σηµαντικές κα-
θυστερήσεις πλέον του οκταµήνου στην αποπληρωµή λογαρια-
σµών, µε κίνδυνο, όπως γνωρίζετε και γνωρίζουµε όλοι µας, την
εγκατάλειψη ή την παραίτηση από την κατασκευή των έργων εκ
µέρους πολλών κατασκευαστικών εταιρειών.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας απαντήσετε, γιατί έχει παρατηρηθεί
ακόµη µία δυσλειτουργία στο σύστηµα των πληρωµών, γιατί έχει
εγκαταλειφθεί µε άλλα λόγια µία πρότερη πρακτική υπογραφής
από διοικητικά όργανα και όχι από σας, πράγµα που έχει προ-
σθέσει επίσης µία καθυστέρηση. Ενώ οι διαδικασίες πριν εξαντ-
λούνταν µέσα σε είκοσι µέρες, αυτήν τη στιγµή µιλάµε για
καθυστερήσεις πλέον των δύο µηνών.

Άρα, θα ήθελα να µας απαντήσετε πού οφείλονται αυτές οι κα-
θυστερήσεις στις πληρωµές και πού βρισκόµαστε τώρα, διότι
έχουµε διαπιστώσει, δυστυχώς, ότι το 2019 έκλεισε µε σηµαντική
υστέρηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, και πώς
σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε από τώρα και στο εξής τα θέµατα
της γραφειοκρατίας, αλλά και της διευκόλυνσης αυτών των λο-
γαριασµών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός Υποδο-

µών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής έχει τον λόγο
για την απάντησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή κυρία συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι την προσπάθεια
που κάνει πάντοτε η Αντιπολίτευση -αυτός είναι άλλωστε ο ρόλος
της- να εντοπίσει δήθεν λάθη και παραλείψεις της παρούσας Κυ-
βέρνησης. Εδώ, όµως, φτάνουµε σε ένα σηµείο να προσπαθούµε
πραγµατικά να κάνουµε το άσπρο, µαύρο.

Ξεκινώ µε ένα γενικότερο σχόλιο, το οποίο δείχνει την απορ-
ροφητικότητα του ΠΔΕ στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών το πρώτο εξάµηνο του 2019, το οποίο θα συγκρίνουµε µε
την απόδοση και την απορροφητικότητα στο δεύτερο εξάµηνο
του 2019.

Στο πρώτο εξάµηνο του 2019 το ΠΔΕ του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών κατάφερε να απορροφήσει µόνο το 35% του
προϋπολογισµού, δηλαδή 76 εκατοµµύρια ευρώ. Το δεύτερο
εξάµηνο του 2019, τότε δηλαδή που άλλαξε η κυβέρνηση, η
απορροφητικότητα πήγε στο 65%, δηλαδή στα 138 εκατοµµύρια
ευρώ. Τα νούµερα αυτά νοµίζω ότι µιλάνε από µόνα τους.

Βλέπουµε, λοιπόν, πάρα πολλές φορές να έρχεστε και να δη-
µιουργείτε µία εικονική πραγµατικότητα για να δικαιολογήσετε
τα δικά σας πεπραγµένα, τη δική σας ανεπάρκεια, ιδιαιτέρως
στον τοµέα των µεταφορών και υποδοµών, όπου δεν έχετε αφή-
σει πραγµατικά καµµία -µα καµµία- ωριµότητα µελετών. Σε αυτό
το πλαίσιο, λοιπόν, εντάσσεται και η δική σας ερώτηση, όταν επι-
καλείστε δήθεν καθυστερήσεις καταβολής χρηµατοδοτήσεων.

Πάµε να δούµε τις συγκεκριµένες ΣΑΕ στις οποίες αναφέρε-
στε. Στο κείµενο της ερώτησής σας αναφέρεστε σε δύο ΣΑΕ, δη-
λαδή -για να καταλάβουν και όσοι µας παρακολουθούν- σε δύο
συλλογικές αποφάσεις έργων, την 071 για οδούς και γέφυρες
και την 571 για τις επαναλαµβανόµενες δράσεις οδοποιίας.
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Να δούµε, λοιπόν, τι κάναµε εµείς σ’ αυτό το διάστηµα γι’ αυ-
τούς τους δύο κωδικούς.

Για τον µεν 071 υπήρξε απορρόφηση της τάξεως του 98%, ενώ
για τον 571 υπήρξε απορρόφηση της τάξεως του 98%. Αθροι-
στικά για τα δύο ενάριθµα έργα επί της παρούσης πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Μεταφορών απορροφήθηκαν σχεδόν 31
εκατοµµύρια ευρώ ενώ αντίστοιχα στη δική σας περίοδο το ποσό
αυτό ήταν κάτω από 27 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 3 εκατοµµύ-
ρια λιγότερο.Ευτυχώς, λοιπόν -και νοµίζω ότι είναι τα συµπερά-
σµατα ξεκάθαρα- όχι µόνο δεν υπήρξαν καθυστερήσεις, όχι µόνο
δεν διακόπηκαν εργασίες, αλλά αυξήθηκε η απορροφητικότητα
του ΠΔΕ και στα γενικότερα νούµερα που σας ανέφερα στην
αρχή της οµιλίας µου και σε σχέση µε τους δύο αυτούς συγκε-
κριµένους κωδικούς.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τους αναλυτικούς πίνακες µε τα
λεπτοµερή στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής, καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Η κ. Πούλου έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της για τρία
λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι οπωσδήποτε αντιπολιτευτική πρό-
θεση από τη µεριά µας οι επιστολές που έχω από πολλές κατα-
σκευαστικές εταιρείες. Και πρέπει να γνωρίζετε ότι υπήρξα
δήµαρχος στην προηγούµενη θητεία και κατά συνέπεια, γνωρίζω
πολύ καλά και για τη χρηµατοδότηση αλλά και για την αποπλη-
ρωµή των έργων. Κατά συνέπεια, δεν είναι ιδεοληψία µας, αλλά
είναι µία πραγµατικότητα, η οποία άλλωστε εκφράζεται και στους
πίνακες, στους τελικούς πίνακες για το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, αλλά και για το ΕΣΠΑ στο τέλος του 2019.

Είναι αλήθεια, όλοι όσοι ασκούµε διοίκηση και σε σχέση µε τα
δηµόσια έργα γνωρίζουµε ότι το πρώτο εξάµηνο παρατηρείται
πάντα µία σηµαντική καθυστέρηση στην πληρωµή των έργων.
Και βεβαίως, όλη αυτή η καθυστέρηση έρχεται στον τελευταίο
µήνα Νοέµβριο και Δεκέµβριο, όπου συνήθως ένα 70% της απο-
πληρωµής των έργων γίνεται στο τέλος κάθε έτους. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εσείς δηµιουργήσατε ένα αρνητικό
ρεκόρ: Πρώτον, λείπει 1,1 δισεκατοµµύριο. από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων για το 2019. Οι πίνακες λένε ότι το πρώτο
εξάµηνο του 2019 κυµάνθηκε στο 1.473.000.000. Βρήκατε δη-
λαδή µία κατάσταση µε 500.000.000 περίπου παραπάνω από το
πρώτο εξάµηνο του 2018. Παρ’ όλα αυτά στο τέλος του έτους
κλείσατε µε αρνητικό 850.000.000. Αυτά δεν είναι ιδεοληψίες,
είναι αριθµοί, είναι πίνακες. Και αναρωτιόµαστε, επειδή όλα τα
αλλάξατε και αυτό είναι µία ιδεοληψία σας. Ο «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι»,
ο «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», που ήταν έργα πνοής για τους δήµους της
χώρας, βλέπετε ότι έχουν καθυστερήσει. Δεν ξέρουµε ακόµα -
και ανησυχεί η αυτοδιοίκηση του Α’ αλλά και του Β’ βαθµού για
αυτά τα σηµαντικά έργα- τι πρόκειται να κάνετε σε σχέση µε
αυτά. 

Ξέρετε επίσης ότι έλειψαν χρήµατα από τα περιφερειακά τα-
µεία. Για πρώτη φορά τώρα, επί των ηµερών σας στα περιφερει-
ακά ταµεία δυστυχώς µπήκε µόνο το 1/3 των χρηµάτων,
250.000.000, και αυτό αποτελεί επίσης ένα ρεκόρ των τελευταίων
χρόνων.

Άρα, απαντήστε σας παρακαλώ στα συγκεκριµένα. Μην θεω-
ρείτε ότι κάθε ερώτηση που γίνεται προς την Κυβέρνηση έχει
οπωσδήποτε πίσω την πολιτική αντιπαράθεση. Είναι θέµατα που
αφορούν στους κατασκευαστές της χώρας. Είναι θέµατα που
αφορούν στην αυτοδιοίκηση, που είναι πολύ σηµαντικά έργα
αυτά σε τοπική κλίµακα και, εν πάση περιπτώσει, αποδεικνύεται
ότι είναι και σηµαντικά για το εισόδηµα των Ελλήνων και για την
ανεργία. Αυτές είναι όλες οι επιπτώσεις όταν δεν εκτελούµε στον
χρόνο τους τα έργα, αλλά και δεν αποπληρώνονται στην ώρα
που πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός κ. Κων-

σταντίνος Καραµανλής έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Νοµίζω ότι από την πρωτολογία µου προφα-
νώς δεν έγινε κατανοητό αυτό που σας είπα.

Καταλαβαίνω τα επιχειρήµατα που έχετε, αλλά τα επιχειρή-
µατα αυτά είναι εντελώς, µα εντελώς έωλα, γιατί στα δύο συγ-
κεκριµένα έργα στα οποία αναφερθήκατε σας απέδειξα ότι
απορροφήθηκαν παραπάνω χρήµατα από αυτά που απορροφή-
σατε εσείς. 

Αναφορικά µε το επιχείρηµά σας ότι το πρώτο εξάµηνο του
ενός έτους παρατηρείται µικρότερη απορροφητικότητα από το
δεύτερο, έχετε απόλυτο δίκιο. Το 35% όµως µε το 65% δεν είναι
λιγότερο, είναι το διπλό. Και µάλιστα, µιλάτε για µία κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία το 2019 βρισκόταν στο τέταρτο έτος της
διακυβέρνησής της.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που βρίσκεται στο πρώτο
εξάµηνο, λοιπόν, κατάφερε και απορρόφησε το ΠΔΕ. Αλλά εδώ
πέρα µου δίνετε την ευκαιρία να πω ότι υπάρχει πραγµατικά µία
απίστευτη τάση διαστρέβλωσης της πραγµατικότητας, διότι όταν
πήγαµε στο Υπουργείο και όταν οι περισσότεροι Υπουργοί πή-
γαµε στα Υπουργεία νοµίζαµε ότι η απορροφητικότητα που εί-
χαµε ήταν αυτά που λέγατε εσείς: Πέµπτοι στο ΕΣΠΑ. Δέκατοι
έκτοι είµαστε. Και δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα λένε τα στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Είναι γνωστό. Είναι παντού.

Αυτό, όµως, το οποίο πρέπει να καταλάβουµε είναι ότι λόγω
της οικονοµικής κρίσης όλοι καταλαβαίνουµε ότι το ΠΔΕ τα τε-
λευταία χρόνια πετσοκόπηκε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Κι
εµείς ως Αντιπολίτευση αυτήν την κριτική σάς κάναµε.

Εσείς, όµως, κάνατε κάτι το οποίο είναι εξαιρετικό. Όχι απλά
πετσοκόψατε το ΠΔΕ, αλλά δεν το απορροφούσατε κιόλας. Από
το ήδη πετσοκοµµένο ΠΔΕ το οποίο είχαµε και για το οποίο όλοι
φώναζαν για ποιον λόγο το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
είναι τόσο µειωµένο, τελικά αφήνατε χρήµατα τα οποία δεν µπο-
ρούσατε να εξασφαλίσετε. 

Σ’ αυτό το σηµείο, όµως, νοµίζω πως γίνεται αντιληπτό ότι πρέ-
πει να καταλάβουµε ότι υπάρχει και ένα άλλο ΠΔΕ, που λέγεται
συγχρηµατοδοτούµενο ΠΔΕ. Εδώ µου δίνετε την ευκαιρία να πω
ότι καλό είναι να µπορέσουµε πλέον να απορροφούµε κονδύλια
και από το συγχρηµατοδοτούµενο ΠΔΕ, διότι έχει να κάνει µε ένα
σηµαντικό ζήτηµα της απορροφητικότητας. Ξέρετε ότι στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ο κάθε Υπουργός έχει το δι-
καίωµα κατά το δοκούν να δώσει χρήµατα εκεί που αυτός θεωρεί
ότι πρέπει να δώσει. Στο συγχρηµατοδοτούµενο ΠΔΕ, όπου συµ-
µετέχει και η ελληνική οικονοµία ως προς το εθνικό της σκέλος,
πρέπει να πάρουµε τις εγκρίσεις των αρµόδιων ευρωπαϊκών ορ-
γάνων. 

Αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να απορροφήσει ΕΣΠΑ, πρέπει να
ξεπεράσει τη δική σας ιδεοληψία που στα προγράµµατα ΣΔΙΤ,
στα λεγόµενα PPPs, την τελευταία πενταετία ήσασταν η χειρό-
τερη κυβέρνηση και είχατε από τις χαµηλότερες απορροφητικό-
τητες, οπότε πρέπει εµείς τώρα να προσπαθήσουµε να
απορροφήσουµε χρήµατα από τα ευρωπαϊκά ταµεία. 

Θα τελειώσω µε ένα άλλο παράδειγµα που δείχνει το µέγεθος
–και λυπάµαι που το λέω- της υποκρισίας της λεγόµενης Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς. Είχατε µιλήσει για τη σιδηροδροµική
Εγνατία, για έργα σιδηροδροµικά, για «φαραωνικά» σχέδια, ότι
θα συνδέατε τους σιδηρόδροµους µε τα Βαλκάνια. 

Ακούστε, λοιπόν, τι έχετε κάνει σ’ αυτά τα τέσσερα χρόνια σε
ζητήµατα απορροφητικότητας: Διακόσια τριάντα πέντε εκατοµ-
µύρια απορρόφηση σε χρονικό διάστηµα τεσσεράµισι ετών. 

Να δούµε τώρα τι είχε κάνει η «ανάλγητη» κυβέρνηση Σαµαρά
- Βενιζέλου το 2012-2014 που, όπως όλοι θα θυµόµαστε, η οικο-
νοµική κατάσταση της χώρας ήταν πολύ χειρότερη. Η απορρο-
φητικότητα τότε της ΕΡΓΟΣΕ ήταν 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Είναι εδώ δίπλα µου και ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος προΐστατο
τότε του Υπουργείου. 

Εποµένως, καλό είναι όταν έρχεστε σ’ αυτήν την Αίθουσα και
µας κουνάτε το δάχτυλο για το πώς απορροφούµε κονδύλια είτε
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων είτε ευρωπαικών κον-
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δυλίων, να έρχεστε πιο διαβασµένη. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν προβλέπεται,

κυρία Πούλου. Μπορείτε να επανέλθετε µε άλλη ερώτησή σας.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ούτε προβλέπεται ο Υπουργός

να µιλάει για πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής Ηµαθίας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας ζητεί άδεια απουσίας στο
εξωτερικό για τις 5 και 6 Φεβρουαρίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Στις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο

Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνος Χατζη-
δάκης.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 428/27-1-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Όµηροι δεκάδες ιδιο-
κτήτες εκτάσεων».

Κύριε Μπουκώρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι σας απασχολεί έντονα το θέµα

που θα συζητήσουµε σήµερα και έχει να κάνει ασφαλώς µε τις
επιπτώσεις του ν.4467/2017 περί ανάρτησης δασικών χαρτών.

Γνωρίζετε, βέβαια, ότι δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας έχουν
προσφύγει στις επιτροπές πρόδηλων λαθών και αντιρρήσεων.
Αν διάβασα σωστά, είναι περίπου εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες
αυτές οι αιτήσεις.

Επίσης, πληροφορήθηκα ότι σε µια σύσκεψη υπηρεσιακών πα-
ραγόντων στο Υπουργείο σας, σαρκαστικά είπατε ότι µε αυτούς
τους ρυθµούς σε είκοσι επτά χρόνια θα έχουµε τελειώσει την
εξέταση αυτών των αιτήσεων. Άρα, αντιλαµβάνοµαι ότι σας απα-
σχολεί το ζήτηµα της νοµοθετικής ρύθµισης του συγκεκριµένου
θέµατος. 

Πλην, όµως, κύριε Υπουργέ, µέχρις ότου έρθει αυτή η νοµο-
θετική ρύθµιση, προκύπτουν πλήθος προβληµάτων. Με τους
ρυθµούς που εξετάζονται -µε αυτούς τους ρυθµούς χελώνας- τα
πρόδηλα λάθη και οι αιτήσεις αντιρρήσεων από τους ενδιαφε-
ρόµενους, έχουµε ορισµένους ανθρώπους οι οποίοι δικαιώνον-
ται. Δώρο άδωρο, όµως, εις µάτην! Διότι το αποτέλεσµα της
επιτροπής δεν αποτυπώνεται στον δασικό χάρτη.

Νοµίζω ότι βάσιµα µπορούµε να συµπεράνουµε ότι αυτό συµ-
βαίνει εξαιτίας του γεγονότος ότι οι αποκεντρωµένες διοικήσεις
δεν προβαίνουν στη σύνταξη και στην υπογραφή των αναγκαίων
διοικητικών πράξεων, ώστε τα αποτελέσµατα των επιτροπών να
αποτυπωθούν στους χάρτες. Έτσι βρισκόµαστε µπροστά στο
θλιβερό φαινόµενο πολλοί συµπολίτες µας, εκατοντάδες και θα
γίνουν και χιλιάδες το επόµενο χρονικό διάστηµα, να είναι µεν
δικαιωµένοι, αλλά να παραµένουν αδικηµένοι, διότι δεν µπορούν
να µεταβιβάσουν τα εµπράγµατα δικαιώµατά τους, µε µεγάλες
συνέπειες στη ζωή τους. Αυτό, βεβαίως, είναι µια εξέλιξη που
θίγει τον πυρήνα του δικαιώµατος της ιδιοκτησίας.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να µας πείτε σήµερα πώς σκέφτεστε να
αντιµετωπίσετε αυτό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός, κ. Κω-
στής Χατζηδάκης, έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Μπουκώρε, είναι αναντίρρητο ότι έχουν
γίνει εγκλήµατα σε σχέση µε την προστασία του δασικού πλού-
του της χώρας. Επίσης, νοµίζω ότι κάθε χρόνο, είτε λόγω αµέ-
λειας είτε λόγω εµπρησµών είµαστε –δυστυχώς- όλοι µάρτυρες
δασικών πυρκαγιών, περαιτέρω καταστροφής του δασικού πλού-
του που είναι εις βάρος της πορείας της χώρας, εις βάρος τελικά
του µέλλοντος των παιδιών µας. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι πολύ
ψηλά στην ατζέντα της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού
προσωπικά η προστασία των δασών.

Η εκπόνηση των δασικών χαρτών είναι ασφαλώς ένα θετικό

έργο, διότι καταγράφεται τι είναι και τι δεν είναι δάσος, ξεκαθα-
ρίζονται δικαιώµατα, τόσο του δηµοσίου όσο και των ιδιωτών,
δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις και για πληρέστερη προστασία
του περιβάλλοντος, αλλά και για µια βιώσιµη ανάπτυξη της
χώρας µε επενδύσεις και δραστηριότητες οι οποίες δεν θα γί-
νονται επί ζηµία του περιβάλλοντος και των δασών. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, από την πρώτη στιγµή, από τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, χαιρέτησα το γεγονός ότι η
προηγούµενη κυβέρνηση αποφάσισε να εκπονήσει και να προ-
χωρήσει τους δασικούς χάρτες, χωρίς κανένα ίχνος µικροψυ-
χίας. Τα είπα τότε, τα επαναλαµβάνω και τώρα. Αυτό, όµως, είναι
άλλο από την αντιµετώπιση προβληµάτων τα οποία είναι πάρα
πολλά και τα οποία εύλογα επισηµαίνετε στην ερώτησή σας.

Δεν ξέρω αν έχω τον χρόνο να αναφερθώ σε όλα τώρα. Μπο-
ρεί να συµπληρώσω την απάντησή µου στη δευτερολογία µου.
Αλλά πάντως είναι αλήθεια ότι υπερβολικά αργά προχωρεί η εξέ-
ταση των αντιρρήσεων. Δεν έχετε δίκιο ότι είναι εκατόν είκοσι
πέντε χιλιάδες οι αντιρρήσεις οι οποίες υπεβλήθησαν. Είναι εκα-
τόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρρήσεις σε όλη τη χώρα, πράγµα το
οποίο αντανακλά -αν θέλετε- και τη χαώδη κατάσταση την οποία
είχαν να αντιµετωπίσουν οι δασικοί µας, διότι δεν υπάρχει ένα
στέρεο έδαφος για την εκπόνηση των δασικών χαρτών, λόγω του
πολύπλοκου νοµοθετικού πλαισίου και των διαφόρων υπουργι-
κών αποφάσεων που έχουν εκδοθεί κατά καιρούς σε σχέση µε
το χαρακτηρισµό των δασών.

Και έτσι είχαµε εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες αντιρρήσεις στο
50% περίπου της χώρας όπου έχουν εκπονηθεί δασικοί χάρτες.
Έχουµε ανθρώπους οι οποίοι έχουν κτήµατα τα οποία καλλιερ-
γούν επί δεκαετίες και ξαφνικά είδαν ότι το δηµόσιο αµφισβητεί
τα χωράφια τους. Ταυτόχρονα, είχαµε σε δύο χρόνια µέσα, το
2018 και το 2019 την εξέταση πόσων λέτε από τις εκατόν εβδο-
µήντα χιλιάδες αντιρρήσεων; Δέκα χιλιάδες µόνο αντιρρήσεις
εξετάστηκαν, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι αν εγώ τώρα αφήσω
τα πράγµατα και εξελιχθούν έτσι όπως πάνε και όπως πήγαιναν
τα τελευταία δύο χρόνια, η εξέταση των αντιρρήσεων στο 50%
της χώρας θα ολοκληρωθεί σε είκοσι επτά χρόνια. Κάντε τους
υπολογισµούς. Αυτό δεν µπορεί να θεωρηθεί µία σοβαρή ευρω-
παϊκή δηµοκρατία. 

Προφανώς, είµαστε αποφασισµένοι να επέµβουµε τόσο στο
θέµα της ταχύτητας τόσο στο θέµα του εύρους, δηλαδή τι θεω-
ρείται και τι δεν θεωρείται περιοχή που αφορά στους δασικούς
χάρτες και επίσης τόσο και στο ζήτηµα της οµηρίας στο οποίο
αναφερθήκατε. Ο νόµος προβλέπει σήµερα -το πιστεύετε ή όχι-
ότι αν εσείς δικαιωθείτε σε µία αντίρρηση σας σε σχέση µε τους
δασικούς χάρτες πρέπει να περιµένετε όλους όσοι έχουν υπο-
βάλει αντιρρήσεις στην ευρύτερη περιοχή να κριθούν οι υποθέ-
σεις τους, για να µπορείτε να αξιοποιείτε την περιουσία σας.
Αυτό όµως είναι απαλλοτρίωση ιδιοκτησίας την οποία δεν µπο-
ρούµε να ανεχθούµε. 

Επειδή όµως µιλάω τεσσεράµισι λεπτά και ο κύριος Πρόεδρος
θα µου κάνει παρατήρηση, θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Μπουκώρος έχει
τον λόγο για τη δευτερολογία του για τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µένω
άφωνος µε τα καινούργια στοιχεία που προσθέτετε και δεν µου
ήταν γνωστά. Πράγµατι, βρισκόµαστε µπροστά σε ένα πελώριο
πρόβληµα και εύχοµαι ειλικρινά εσείς και οι υπηρεσίες σας να
κατορθώσετε να βρείτε τις ενδεικνυόµενες, τις βέλτιστες λύσεις
για να λήξει αυτό το πρόβληµα οµηρίας δεκάδων χιλιάδων συµ-
πολιτών µας. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να
υπάρχει δασική περιβαλλοντική πολιτική από µία οργανωµένη
πολιτεία η οποία σέβεται τον εαυτό της που σέβεται τους πολίτες
της και κυρίως έχει θετικές προσδοκίες για το µέλλον της χώρας.
Αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα και είµαστε πολύ βέβαιοι ότι το
Υπουργείο σας µε τις πολιτικές που θα εφαρµόσει θα προστα-
τεύσει το ελληνικό δάσος, αλλά πρέπει να προστατεύσουµε κι
άλλα δικαιώµατα των ανθρώπων σαν και αυτά στα οποία ανα-
φερθήκατε. Είναι τα δικαιώµατα της συµµετοχής το οικονοµικό
γίγνεσθαι της χώρας, τα δικαιώµατα της ιδιοκτησίας και όλα όσα
προαναφέρατε. 
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Νοµίζω ότι πέρα από την οποιαδήποτε νοµοθετική ρύθµιση θα
ήταν υποχρέωση της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης, ενδεχοµέ-
νως µε κάποια υπουργική απόφαση ή µε όποιο άλλο νοµοθετικό
εργαλείο επιλέξει το Υπουργείο σας, τους ανθρώπους που έχουν
δικαιωθεί µέχρι σήµερα -όσους από αυτούς τους δέκα χιλιάδες
στους οποίους αναφερθήκατε και τους οποίους έχουµε ήδη εγ-
κλωβίσει από την εποχή που άρχισαν να εξετάζονται οι αιτήσεις
αντιρρήσεων δυο και τρία χρόνια- ταχύτερα να τους δώσουµε τη
δυνατότητα να επισφραγίσουν αυτό για το οποίο δικαιώθηκαν.
Πολλοί από αυτούς αντιµετωπίζουν πρόβληµα οικονοµικής επι-
βίωσης. Να αποτυπωθεί στον δασικό χάρτη αυτό για το οποίο δι-
καιώθηκαν. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε δίκιο να λέτε ότι επικράτησε χάος διότι
µε τον 4467/2017 τον νόµο περί ανάρτησης των δασικών χαρτών
έχουµε και πλήθος άλλων προβληµάτων. Είναι ένας νόµος που
καταρρέει τµήµα-τµήµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας που ση-
µαίνει ότι ήταν µία αναγκαία νοµοθέτηση αλλά δεν ήταν µία ορθή
νοµοθέτηση. Αυτό αποδεικνύουν τα πράγµατα. 

Σε κάθε περίπτωση ελπίζω ότι στη δευτερολογία σας θα ακού-
σουµε πιο ευχάριστα νέα. Χαίροµαι που σας απασχολεί σε αυτό
το βαθµό αυτό το µείζον ζήτηµα. Θέλω να ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, ότι αν στο 50% της ανάρτησης των δασικών χαρτών
αντιµετωπίζουµε τέτοια προβλήµατα σκεφτείτε αν δεν κάνετε
προληπτική εργασία, µε τη νοµοθέτηση που ουσιαστικά προ-
αναγγείλατε, τι θα αντιµετωπίσουµε στο 100%. 

Νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί πολύ έντονα την
ελληνική περιφέρεια και ένα παραγωγικό κοµµάτι της ελληνικής
κοινωνίας, όπως είναι ο αγροτικός κόσµος, τον οποίο δεν πρέπει
να παρεµποδίσουµε στην παραγωγή.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Χατζηδάκης για τη δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Μπουκώρο, εµείς πολύ σύντοµα θα κά-
νουµε τρία πράγµατα σε σχέση µε το αντικείµενο της ερώτηση
σας: Δύο µε ένα σχέδιο νόµου που θα συζητηθεί στο Υπουργικό
Συµβούλιο τον Φεβρουάριο και, αφού γίνει διαβούλευση, θα συ-
ζητηθεί και θα ψηφιστεί, ελπίζω, στη Βουλή τον Μάρτιο και το
τρίτο, µε µια υπουργική απόφαση. 

Με το νοµοσχέδιο θα προβλέψουµε πρώτον, να αυξηθούν οι
επιτροπές αντιρρήσεων και να καθοριστεί ότι η αµοιβή τους θα
συνδέεται µε τον αριθµό αντιρρήσεων που θα εξετάζουν, προ-
κειµένου να πάει πρακτικά γρήγορα και όχι κάποιος να µπει σε
µια επιτροπή και να «παρκάρει», περιµένοντας απλώς να πληρώ-
νεται και όσο τραβήξει η δουλειά στο µέλλον. Άρα είναι µια πολύ
λογική νοµίζω, προσέγγιση µε γνώµονα τους πολλούς ανυπερά-
σπιστους πολίτες.

Η δεύτερη παρέµβαση, η οποία θα γίνει αφορά σε αυτό που
αναφέρετε ακριβώς στην ερώτησή σας. Το σχέδιο νόµου θα προ-
βλέπει ότι αν εξετάζεται η αντίρρησή οποιουδήποτε πολίτη και
δικαιώνεται από την επιτροπή αντιρρήσεων, τότε αυτοµάτως θα
µπορεί να χρησιµοποιήσει το ακίνητό του, όπως ο ίδιος νοµίζει
και όπως προβλέπει η νοµοθεσία, χωρίς να περιµένει να τελει-
ώσει, για παράδειγµα, σε όλον τον Νοµό Μαγνησίας η εξέταση
των αντιρρήσεων, για να µπορεί να κάνει ό,τι θέλει το χωράφι
του ή το οποίο ακίνητο έχει. Αυτός είναι ένας παραλογισµός, ο
οποίος θα τελειώσει. Δεν µπορούµε να απαλλοτριώνουµε µε
αυτόν τον τρόπο την περιουσία των συµπολιτών µας.

Και η τρίτη παρέµβαση, µε υπουργική απόφαση, θα έχει να
κάνει µε το εύρος του πεδίου των δασικών χαρτών, διότι σήµερα
υπάρχουν καταφανείς περιπτώσεις όπου δεν έχουµε να κάνουµε
µε δασικές εκτάσεις και παρά ταύτα οι νόµοι για λόγους ενός
φονταµενταλισµού δασολογικού, δεν µπορώ να το χαρακτηρίσω
διαφορετικά, θεωρούν ότι µιλάµε για δάση. 

Θα µιλήσω µε παραδείγµατα και µε παραδείγµατα θα µιλάω,
για να µην πετάγεται ο καθένας, ο οποίος νοµίζει ότι έχει µια
άποψη για το δάσος και να την εκφέρει χωρίς να γνωρίζει γιατί
µιλάει. Μιλάµε για αναδασµούς, για περιοχές που έχει γίνει ανα-
δασµός στη χώρα και το δηµόσιο έχει βάλει την υπογραφή του
ότι είναι χωράφια, ότι είναι αγροτικές εκτάσεις. Εµείς που είµα-
στε το δηµόσιο, πρέπει να αποφασίσουµε. Έχει το ελληνικό δη-

µόσιο πολιτική σχιζοφρένεια και πιστεύει ταυτοχρόνως ότι είναι
χωράφια, αλλά και δάση; Είµαστε ένας µόνο οργανισµός, που
λέγεται ελληνικό δηµόσιο. Αν έχεις δώσει στους αγρότες επί
χρόνια µια περιοχή µε αναδασµό και την καλλιεργούν, δεν µπορεί
να θυµάσαι µετά από τριάντα, πενήντα, ογδόντα χρόνια ότι είναι
δάσος, όταν οι άνθρωποι παίρνουν επιδοτήσεις από την Ευρω-
παϊκή Ένωση τόσα χρόνια, καλλιεργούν κ.λπ.. Δεν µπορούµε να
πάµε µε πλάσµατα φαντασίας, δεν είναι σοβαρή αντιµετώπιση.

Το ίδιο συµβαίνει και σε άλλες περιπτώσεις. Εγώ έχω κατα-
γωγή από το Ρέθυµνο. Βλέπω εδώ τον κ. Ξανθό, βλέπω τον κ.
Κεγκέρογλου από το Ηράκλειο. Γνωρίζετε τη γεωµορφολογία
του Ρεθύµνου. Οι αρµόδιες υπηρεσίες µου λένε ότι το 67% του
Ρεθύµνου έχει χαρακτηριστεί δάσος. Πού είναι αυτό το δάσος
και κρύβεται και δεν το βλέπουµε; Διότι, οι αποφάσεις των προ-
ηγούµενων Υπουργών -πολλά χρόνια, δεν µιλάω µόνο για τα τε-
λευταία χρόνια-, προβλέπουν ότι αν ένα χωράφι έχει µέσα, αυτά
που ξέρουµε στην Κρήτη, ασπαλάθους και αστοιβίδες σε ποσο-
στό 15% θεωρείται δασική περιοχή. Δεν είναι. Δεν είναι!

Και το λέω, διότι πρέπει επιτέλους να βάλουµε κάποια πράγ-
µατα σε µια σειρά, να προστατεύσουµε το δάσος, να κάνουµε
ό,τι µπορούµε. Σχεδιάζουµε εθνικό σχέδιο αναδασώσεων. Θα εί-
µαστε αυστηροί σε σχέση µε τα αυθαίρετα που είναι µέσα στα
δάση. Όλα αυτά θα τα κάνουµε, αλλά δεν θα δώσουµε µάχες
ανεµόµυλων. Δεν µπορεί η ελληνική δηµοκρατία να συµπεριφέ-
ρεται ως ένας Δον Κιχώτης και να µάχεται εναντίον ανυπάρκτων
εχθρών.

Λοιπόν, θα µιλήσουµε εδώ και ελπίζω ότι θα πειστούν όλες οι
πτέρυγες να προχωρήσουµε προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί
δεν θα µιλήσουµε µε θεωρίες, θα µιλήσουµε µε γεγονότα και µε
φωτογραφίες και θα αποφασίσουµε επί πραγµατικών δεδοµένων
εκτός αν κάποια κόµµατα, όπως έκαναν και στην περίπτωση του
Ελληνικού, πιστεύουν ότι και τα τσιµέντα είναι δάση. Εµείς πάν-
τως δεν το πιστεύουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η τέταρτη µε αριθµό
392/20-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής, κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Στο κόκκινο κλινικές του Παναρκαδικού Νοσο-
κοµείου, κλείνει το Παιδοχειρουργικό τµήµα» δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Επίσης, η ένατη µε αριθµό 410/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Τρύφωνα Αλεξιάδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ορισµός Γενικού Διευθυντή
Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος» δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Στο σηµείο αυτό συνεχίζουµε τη συζήτηση µε την δέκατη µε
αριθµό 402/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25, κ. Κρίτωνα
(Ηλία) Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Άµεση καταγγελία των συµβάσεων εξορύξεων υδρο-
γονανθράκων µετά τις διαπιστώσεις της Επιτροπής ΦΥΣΗ 2000».

Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω ένα µικρό σχόλιο στην προ-

ηγούµενη συζήτηση. Απλά έχετε δίκιο για το κοµµάτι των ενστά-
σεων, αλλά είναι πάρα πολύ ανησυχητικό αυτό που περιγράψατε
για την αλλαγή του πλαισίου που θέλετε στους θεσµικούς χάρ-
τες.

Πραγµατικά, σας παρακαλούµε να το δείτε πάρα πολύ προσε-
κτικά, γιατί νοµίζω ότι σωστά λέτε για τις ενστάσεις, υπάρχουν
πολλά θέµατα και πρέπει να διορθωθούν στην κατεύθυνση που
λέτε, το άλλο ζήτηµα όµως για το τι είναι δάσος φοβάµαι ότι θα
ανοίξει τον ασκό του Αιόλου που δεν θα µπορέσετε να τον χειρι-
στείτε.

Το ερώτηµά µας είναι πάλι το περιβάλλον. Έχουµε ένα θε-
σµικό όργανο, την Επιτροπή ΦΥΣΗ 2000. Είναι ένα συµβουλευ-
τικό όργανο του κράτους µε θεσµικό ρόλο, του οποίου τα µέλη
διορίζονται και από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και έρχεται και µας λέει ότι µετά από πολύµηνη, συστηµατική και
σε βάθος διερεύνηση των επιπτώσεων στην ελληνική φύση της
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έρευνας και εξόρυξης των υδρογονανθράκων από το υπέδαφος
της Ελλάδας θεωρεί ότι θα είναι µεγάλη απειλή η εξόρυξη, όπως
πάει να γίνει για την ελληνική φύση, θα υπάρξει σοβαρή υποβάθ-
µιση του πλαισίου προστασίας των περιοχών «NATURA 2000»,
θεωρεί επιβεβληµένη την ολοκλήρωση δέουσας εκτίµησης ήδη
από το στάδιο των ερευνών, τονίζει ότι κινδυνεύουν µαζί µε το
φυσικό περιβάλλον οι οικονοµικές δραστηριότητες των ευρύτε-
ρων περιοχών, κυρίως ο τουρισµός και η πρωτογενή παραγωγή,
θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξει ρητή απαγόρευση της έρευνας
εξόρυξης σχιστολιθικού αερίου, σηµειώνει ότι υπάρχουν σηµαν-
τικές ελλείψεις στις συµβάσεις παραχώρησης και περιβαλλοντι-
κού ελέγχου και θεωρεί απαραίτητη την υποχρέωση διενέργειας
µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην περίπτωση των σει-
σµικών ερευνών και την απαλοιφή γενικών αναφορών, όπως σε
σχέδια περιβαλλοντικής δράσης και σε κανόνες επίσηµης και τε-
χνικής έρευνας και εκµετάλλευσης των υδρογονανθράκων.

Είναι ακριβώς ανάποδα σε αυτά που κάνουµε και θα ήθελα
πραγµατικά να πω µε σεβασµό στους θεσµούς αυτού του κρά-
τους, δεν είναι πλέον µία περιβαλλοντική οργάνωση, είναι το επί-
σηµο όργανο του κράτους που ασχολείται µε την προστασία των
περιοχών «NATURA 2000» και του περιβάλλοντος, ότι πρέπει να
ανταποκριθούµε, πρέπει να αλλάξουµε πορεία και να σταµατή-
σουν αυτές οι εξορύξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Κωστής Χατζηδάκης για την πρωτολογία του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Για τα δάση σας θέλουµε µαζί µας, γιατί θα κά-
νουµε µία παρέµβαση κοινής λογικής. Δεν πάµε να καταστρέ-
ψουµε, πάµε να προστατεύσουµε τα δάση, τα πραγµατικά δάση,
χωρίς να τιµωρούµε, όµως, τους πολίτες µε ένα θέατρο παρα-
λόγου που παίζει επί δεκαετίες η ελληνική πολιτεία. 

Επίσης, θα εφαρµόσουµε την υπάρχουσα νοµοθεσία ως προς
τον ορισµό. Δεν πρόκειται να φέρουµε άλλη νοµοθεσία, ακριβώς
γιατί έχουν γίνει υπερβολές από ανθρώπους οι οποίοι λειτούρ-
γησαν κατά καιρούς µε ένα είδος, όπως σας είπα προηγουµέ-
νως, δασικού ή δασολογικού φονταµενταλισµού, που δεν έχει
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Από κει και πέρα, έρχοµαι στο θέµα της ερώτησής σας. Έλαβα
γνώση του εγγράφου της Επιτροπής Φύση 2000 στις 26 Νοεµ-
βρίου 2019, όταν απεστάλη στο γραφείο µου. 

Ωστόσο, όπως διευκρινίζεται στη συνοδευτική επιστολή, κύριε
Αρσένη, το κείµενο περιορίζεται σε διατύπωση ζητηµάτων για τα
ζητήµατα του φυσικού περιβάλλοντος, χωρίς να εξετάζει τις θε-
τικές ή αρνητικές επιπτώσεις των ερευνών και εξορύξεων σε οι-
κονοµικό, τεχνικό, κοινωνικό ή γεωστρατηγικό επίπεδο. 

Έχοντας πει αυτό, θέλω να προσθέσω τα εξής. Η έρευνα και
εκµετάλλευση υδρογονανθράκων στην Ελλάδα διεξάγεται υπό
αυστηρό πλέγµα µέτρων για την προστασία του περιβάλλοντος
σε οποιαδήποτε περιοχή της χώρας προστατευόµενη ή µη.

Έχετε δίκιο να θέτετε το θέµα της προστασίας του περιβάλ-
λοντος σε σχέση µε τις έρευνες για υδρογονάνθρακες. Και εγώ
θα είµαι ο τελευταίος που θα πω ότι δεν πρέπει να εξετάζεται η
περιβαλλοντική πλευρά. Όµως, την ίδια στιγµή πρέπει να παρα-
δεχτούµε ότι, όχι µε µένα Υπουργό, µε όλους τους προκατόχους
µου -και µε το ΠΑΣΟΚ και µε τον ΣΥΡΙΖΑ- αυτή η πλευρά εξετα-
ζόταν και συνεχίζει να εξετάζεται. 

Η ενσωµάτωση µέτρων προστασίας του περιβάλλοντος ξεκινά
από το πλέον πρώιµο στάδιο σχεδιασµού ενός προγράµµατος
έρευνας και εξόρυξης, µε εφαρµογή της διαδικασίας στρατηγι-
κής περιβαλλοντικής εκτίµησης. 

Στη συνέχεια, σε ενδιάµεσα ήπιας µορφής στάδια των προ-
γραµµάτων υπάρχει πρόβλεψη για ειδική διαδικασία εκτίµησης
και αντιµετώπισης των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, µε την εκ-
πόνηση, αξιολόγηση και έγκριση περιβαλλοντικού σχεδίου δρά-
σης. 

Μετά από διαβούλευση µε τις αρµόδιες υπηρεσίες και όταν
αφορά περιοχές του δικτύου «NATURA 2000» συµµετέχουν και
οι αρµόδιοι φορείς και έχει εφαρµοστεί αυτή η διαδικασία έως
τώρα τρεις φορές. 

Στα στάδια των ερευνητικών ή παραγωγικών γεωτρήσεων είναι
υποχρεωτική η διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης, αφού

αυτές οι δραστηριότητες κατατάσσονται στην υποκατηγορία Α1,
δηλαδή στις πιο βαριές περιπτώσεις. Για την περιβαλλοντική
αδειοδότηση απαιτείται η υποβολή αναλυτικής µελέτης περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, πάλι δηµόσια διαβούλευση, πάλι εφαρ-
µογή του εθνικού και ενωσιακού δικαίου. 

Όταν προκύπτει πως οι εξορυκτικές εργασίες είναι έστω ελα-
φρώς πιθανό να επηρεάσουν την περιοχή του δικτύου NATURA
στο πλαίσιο της περιβαλλοντικής αδειοδότησης διεξάγεται η λε-
γόµενη «ειδική οικολογική αξιολόγηση», καλύπτοντας τις απαι-
τήσεις των οδηγιών για τους οικοτόπους και τα πτηνά. 

Επιπλέον, τα προγράµµατα έρευνας και εκµετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων των οποίων οι συµβάσεις έχουν κυρωθεί από τη
Βουλή των Ελλήνων δεν επιτρέπουν τη χωροθέτηση γεωτρήσεων
εντός προστατευόµενων περιοχών του δικτύου «NATURA 2000»
και όπου χρειάζεται, όπως στις περιοχές του Ιονίου, έχει προβλε-
φθεί και πρόσθετη απόσταση ασφαλείας ενός χιλιοµέτρου από
τα όρια των προστατευόµενων περιοχών. 

Άρα τηρούνται µία σειρά από προβλέψεις του ενωσιακού και
του εθνικού δικαίου. Δεν κάνουµε κάτι άλλο από ό,τι κάνουν όλες
οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες και η Νορβηγία, η οποία είναι, όπως
ξέρετε, πρωτοπόρος στις έρευνες αυτές. Και δεν νοµίζω ότι µπο-
ρεί µία σκανδιναβική χώρα να θεωρηθεί και αυτή ως µειωµένης
περιβαλλοντικής ευαισθησίας. Και αυτό ακριβώς είναι που γινό-
ταν, γίνεται και θα γίνεται τα επόµενα χρόνια. 

Ναι, εξόρυξη υδρογονανθράκων για λόγους που, αν θέλετε,
συζητάµε και στη συνέχεια, αλλά πάντως µε απόλυτη ευαισθησία
για το περιβάλλον. Διότι το περιβάλλον είναι ασφαλώς ο πλούτος
της χώρας και πρέπει να το προστατεύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Αρσένης έχει τον
λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι λέτε ότι στηρίζεστε στα πε-

πραγµένα των προηγούµενων κυβερνήσεων. Όµως, δεν ήταν
καλά πεπραγµένα.

Σε κάθε περίπτωση, δεν ήρθα εδώ για να εκφράσω µόνο την
προσωπική µου άποψη. Ήρθα εδώ για να διαβάσω και να ενηµε-
ρώσουµε µε τη συζήτησή µας και το Κοινοβούλιο και την κοινω-
νία για το τι λέει αυτό το θεσµικό όργανο του ελληνικού κράτος.
Είπατε στην προηγούµενη απάντησή σας ότι είµαστε ένα κρά-
τος.

Έχουµε, λοιπόν, ένα θεσµικό όργανο, έναν επίσηµο σύµβουλο
του κράτους για τα θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος και
ιδιαίτερα των περιοχών, τον ΦΥΣΗ 2000. Αναφέρεται σε αυτά
που µας είπατε και τα σχολιάζει. Λέει: «Ενενήντα προστατευόµε-
νες περιοχές, τέσσερα εθνικά πάρκα, δύο δρυµοί, είκοσι ένα κα-
ταφύγια άγριας ζωής, εξήντα τρεις περιοχές του δικτύου
NATURA γειτνιάζουν µε οικόπεδα που έχουν παραχωρηθεί σε πε-
τρελαϊκές επιχειρήσεις για έρευνα και εξόρυξη. Το µοναδικό
µέτρο ασφαλείας που προβλέπεται αφορά τις προστατευόµενες
περιοχές στα οικόπεδα του Ιονίου, για τις οποίες ισχύει ζώνη
αποκλεισµού µόλις ενός χιλιοµέτρου», όπως είπατε και εσείς. Και
συνεχίζει η Επιτροπή ΦΥΣΗ 2000: «…η οποία δεν διασφαλίζει την
ουσιαστική προστασία σηµαντικών περιοχών και οικοτόπων αλλά
και ειδών από τις επιβλαβείς εργασίες έρευνας και εξόρυξης».

Αναφέρει συγκεκριµένες επιπτώσεις. Κάνει πάρα πολύ µεγάλη
ανάλυση για τα κητώδη και την τεκµηριωµένη διεθνώς βλάβη που
µπορεί να έχουν, καθώς και για τις θαλάσσιες χελώνες. Λέει
ακόµη πως, παρ’ όλο που η πρόκληση ακουστικών τραυµάτων
που µπορεί να προκαλέσουν ακόµα και θάνατο σε θαλάσσια θη-
λαστικά αναφέρονται µεν ως σοβαρές στη στρατηγική µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων, εντούτοις οι επιπτώσεις και οι
προτεινόµενες ενέργειες µετριασµού τους δεν εξετάζονται στο
ειδικότερο επίπεδο ανά είδος και περιοχή, ειδικά δεδοµένου ότι
η φάση εργασιών δεν υποβάλλεται σε διαδικασία εκτίµησης πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων.

Είναι πάρα πολύ µεγάλο το κείµενο κριτικής. Είναι κριτική στην
πολιτική σας, ανεξαρτήτως εάν είναι µόνο δική σας ή των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Εµείς δεν σας λέµε ότι πρωτοτυπείτε.
Δυστυχώς, είναι η ίδια πολιτική που ακολούθησε η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ και όλες που προηγήθηκαν. Είναι, όµως, λάθος πολιτική.

Και όπως τολµάτε να αλλάζετε άλλες λάθος πολιτικές -όπως
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είπατε για το θέµα των ενστάσεων στους δασικούς χάρτες- πρέ-
πει να έχετε την τόλµη να αλλάξετε και αυτό. Διότι πάρα πολύ
απλά, όπως σηµειώνει ακόµα και η Επιτροπή ΦΥΣΗ 2000, πέρα
από το εάν πιστεύει κανείς πληττόµαστε όταν πλήττεται η φύση,
τα θηλαστικά και η ζωή στη θάλασσα και στη στεριά είναι η βάση
της οικονοµίας µας, είναι η βάση για τον τουρισµό µας. Για ελά-
χιστα έσοδα βάζουµε τη χώρα µας σε κινδύνους γεωπολιτικούς,
σε κινδύνους για την ασφάλειά µας, την ίδια ώρα που κινδυ-
νεύουν οι βασικές οικονοµικές δραστηριότητες που συντηρούν
το ασφαλιστικό σύστηµα και την απασχόληση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Γαλατσίου
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο Υπουργός κ. Κωστής
Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Αρσένη, ακριβώς προχτές ήµουν στο Πα-
ρίσι και µεταξύ των άλλων συναντήσεων που είχα, συνάντησα και
τον Αντιπρόεδρο της «TOTAL», τον κ. Κλεµάν, ο οποίος είναι αρ-
µόδιος για τις γεωτρήσεις της εταιρείας στη Νοτιοανατολική Με-
σόγειο και συζητήσαµε για τα οικόπεδα, τα οποία έχει εδώ η
«TOTAL» για τη διερεύνηση υδρογονανθράκων. Και µιλήσαµε και
για την περιοχή νοτιοδυτικά της Κρήτης. 

Πριν του θέσω εγώ οποιοδήποτε θέµα, µόνος του -πρέπει να
πω- µου είπε ότι λαµβάνουν ειδική µέριµνα για τα θηλαστικά της
θάλασσας σε σχέση µε όποιες ενέργειες προβούν από τώρα έως
τα επόµενα χρόνια, ακριβώς γιατί υπάρχει -και ευτυχώς που υπάρ-
χει- µεγάλη ευαισθησία για το ζήτηµα αυτό, για την προστασία -
µεταξύ των άλλων- και των θηλαστικών της θάλασσας, πράγµα για
το οποίο οι προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν νοιαστεί και γι’ αυτές
τις σεισµογραφικές έρευνες, όταν είχαν γίνει παλιότερα απ’ ένα
νορβηγικό πλοίο για να µην επηρεαστούν τα θηλαστικά της θά-
λασσας στις δικές µας περιοχές. Πάλι δεν αναφέροµαι σε δικές
µου ενέργειες, αναφέροµαι σε ενέργειες προκατόχων.

Δεύτερον, θέλω να σας πω -για να είµαστε πρακτικοί- είναι κάτι
καινούριο οι εξορύξεις υδρογονανθράκων στην Ελλάδα; Όχι. Ξε-
κίνησαν τη δεκαετία του 1970 από τον Πρίνο της Καβάλας, όταν
η Ελλάδα δεν ήταν κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
όταν δεν υπήρχε αυτή η ευαισθησία για το περιβάλλον ούτε στην
Ελλάδα ούτε στην Ευρώπη. Έχουν πρόβληµα οι κάτοικοι της Κα-
βάλας, της Θάσου, σε σχέση µε τις εξορύξεις; Σχεδόν δεν είναι
ορατό το τι γίνεται από την Καβάλα και τη Θάσο και ο τουρισµός
της Θάσου δεν έχει επηρεαστεί καθόλου, ακριβώς γιατί υπάρ-
χουν υψηλά περιβαλλοντικά στάνταρντς. Εποµένως καταλα-
βαίνω την ευαισθησία, την έχω κι εγώ, όχι µόνο επειδή είµαι
Υπουργός Περιβάλλοντος, αλλά επειδή, εν πάση περιπτώσει,
βλέπουµε όλοι τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής, αλλά πι-
στεύω ότι πρέπει να θέτουµε και κάποια όρια. Και νοµίζω ότι,
έχοντας πει αυτά, πρέπει να προσθέσω και δύο ακόµα στοιχεία
για όλους αυτούς που ανησυχούν και δεν θέλω να τους κατηγο-
ρήσω τους ανθρώπους, ανησυχούν γιατί είναι ευαισθητοποιηµέ-
νοι για την κλιµατική αλλαγή. 

Πέραν όσων είπα σε σχέση µε τα υψηλά στάνταρντς και τις
προδιαγραφές, που είναι οι ευρωπαϊκές προδιαγραφές, θέλω να
προσθέσω και δύο ακόµα στοιχεία, τα οποία νοµίζω ότι πρέπει
να τα έχουµε υπ’ όψιν µας. Η χώρα εξαρτάται σήµερα στο ενερ-
γειακό της µείγµα κατά 68% από εισαγόµενους υδρογονάνθρα-
κες. Θα πάµε προφανώς στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
ξέρετε ότι προβλέπουµε ότι θα πάµε µέχρι το 2030 σε κάλυψη
των ενεργειακών αναγκών της χώρας στο 35% από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και στην ηλεκτροπαραγωγή στο 60% από ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας. Αλλά οι υδρογονάνθρακες -κακώς θέ-
λετε να πούµε; Κακώς- θα είναι εδώ και παντού σε όλη την

Ευρώπη για τις επόµενες δεκαετίες. 
Εµείς τι θα κάνουµε, κύριε Αρσένη; Θα παίρνουµε πετρέλαιο

και φυσικό αέριο από τη Ρωσία, από την Αραβία, από οπουδή-
ποτε στον κόσµο, αλλά εάν έχουµε δικό µας, θα πούµε «όχι, άσ’
το εκεί, θα δίνουµε συνάλλαγµα στο εξωτερικό»; Δεν νοµίζω ότι
θα ήταν µια σοφή οικονοµική απόφαση, δεδοµένου ότι έτσι κι αλ-
λιώς θα υπάρχει εδώ και το πετρέλαιο και το φυσικό αέριο για
τα επόµενα χρόνια.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι, ιδιαίτερα εν όψει
της έντασης που υπάρχει τις τελευταίες µέρες και τους τελευ-
ταίους µήνες µε την Τουρκία, θα άρεσε στους οπαδούς σας -δεν
λέω στους δικούς µας- αυτούς που σας ψήφισαν στις εκλογές η
Τουρκία να αλωνίζει την ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Μεσογείου σε σχέση µε την εξερεύνηση υδρογονανθράκων, να
αµφισβητεί τα δικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα και εµείς να κα-
θόµαστε θεατές και να µην κάνουµε απολύτως τίποτα; Πιστεύω
ότι δεν θα άρεσε ούτε στους δικούς µας ψηφοφόρους αλλά ούτε
και στους δικούς σας, κύριε Αρσένη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τη
δεύτερη µε αριθµό 2369/4-12-2019 του κύκλου αναφορών - ερω-
τήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα τα δεδουλευµένα
στους εργαζόµενους της ανακύκλωσης και να επαναλειτουργή-
σει το Κέντρο Διαλογής - Ανακύκλωσης Υλικών (ΚΔΑΥ) Ηρα-
κλείου Κρήτης».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και
επιτρέψτε µου, πριν την τοποθέτησή µου για την ερώτηση, να
αναφερθώ στους πεσόντες πριν από ένα τέταρτο του αιώνα,
στον υποπλοίαρχο Χριστόδουλο Καραθανάση, τον υποπλοίαρχο
Παναγιώτη Βλαχάκο και τον Αρχικελευστή Έκτορα Γιαλοψό,
τους οποίους τιµά σήµερα η Βουλή των Ελλήνων, τιµά όλη η Ελ-
λάδα. Και για να έχουµε πραγµατικά στο µέλλον εθνική ασπίδα
στην προκλητικότητα της Τουρκίας θα πρέπει σήµερα, µε
αφορµή τα τιµητικά λόγια για τους πεσόντες, να υπενθυµίσουµε
την ανάγκη για εθνική συνεννόηση χωρίς αστερίσκους, εθνική
συνεννόηση που είναι ο µόνος δρόµος και ο µόνος τρόπος για
να διαµορφώσουµε µια σταθερή εθνική στρατηγική, για να προ-
ασπίσουµε τα συµφέροντα της χώρας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε, όµως, αυτή η
τιµή από την Βουλή των Ελλήνων στην αρχή της συνεδρίασης.
Ειπώθηκαν κάποια λόγια από εµένα και τηρήθηκε ενός λεπτού
σιγή, όπως γίνεται κάθε χρόνο.

Συνεχίστε στην ερώτησή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε την ερώ-

τηση, η οποία έχει υποβληθεί πριν από καιρό ως γραπτή. Το
κύριο πρόβληµα τότε ήταν η µη πληρωµή των δεδουλευµένων
στους εργαζόµενους και βέβαια η λειτουργία του κέντρου.
Όµως, σήµερα, σχεδόν ενάµιση µήνα µετά, έχουµε µια πραγµα-
τικότητα η οποία επιβάλλει να αναληφθούν πρωτοβουλίες και
από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, προκειµένου να λειτουργήσει
επιτέλους απρόσκοπτα το Κέντρο Διαλογής και Ανακύκλωσης
του Ηρακλείου.

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι και στις προτεραιότητες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στις προτεραιότητες της χώρας
µας πρέπει να είναι η προστασία του περιβάλλοντος, αλλά µε
συγκεκριµένη κατεύθυνση που µπορεί να αποδώσει καρπούς και
στη κυκλική οικονοµία, άρα και στην ανακύκλωση. 

Θεωρώ ότι θα πρέπει αυτές οι πρωτοβουλίες του Υπουργείου
Περιβάλλοντος να στοχεύουν στην άµεση επαναλειτουργία του
κέντρου και συνολικά, βέβαια, στην αναβάθµιση της λειτουργίας
του, ούτως ώστε να µπορεί να επιτελέσει τον ρόλο του. Ταυτό-
χρονα, θα πρέπει και το Υπουργείο Εργασίας και εσείς ως
Υπουργείο που εποπτεύει και τον φορέα ανακύκλωσης στη χώρα
µας να πάρετε πρωτοβουλία για την εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων προς τους εργαζόµενους. Είναι πάρα πολύ λυπηρό το ότι
τόσο καιρό µετά συνεχίζουν να παραµένουν απλήρωτοι οι εργα-
ζόµενοι που έχουν υποχρεώσεις και, βέβαια, αυτό να το δούµε
και σε συνδυασµό µε την επαναλειτουργία τους.
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Αναµένουµε τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός κ. Κω-

στής Χατζηδάκης έχει τον λόγο για την πρωτολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Η κατάσταση, πράγµατι, δεν είναι ευχάριστη, κα-
θόλου ευχάριστη, τόσο σε σχέση µε το πώς γίνεται η διαλογή
των ανακυκλώσιµων υλικών στο Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώσι-
µων Υλικών, στο ΚΔΑΥ, όπως λέγεται στην αργκό των ασχολού-
µενων µε τη διαχείριση των σκουπιδιών, στο Ηράκλειο, όσο και
σε σχέση µε τους εργαζοµένους. Έχω µιλήσει ξανά εδώ για το
συγκεκριµένο θέµα. 

Κατ’ αρχάς να σας πω, αν θέλετε, για τα εργασιακά, διότι είναι
δύο διαφορετικά θέµατα, είναι τα εργασιακά και το πώς λειτουρ-
γεί το κέντρο. Από το Υπουργείο Εργασίας µας ενηµέρωσαν ότι,
σύµφωνα µε τα στοιχεία που τηρεί το Τµήµα Επιθεώρησης Ερ-
γασιακών Σχέσεων του ΣΕΠΕ Ηρακλείου, η εταιρεία «WASTE
SOLUTIONS» που λειτουργεί το ΚΔΑΥ απασχολεί σαράντα τρεις
εργαζοµένους. 

Σε ό,τι αφορά οφειλές για δεδουλευµένες αποδοχές, η ενηµέ-
ρωση που έχουµε είναι ότι έχει γίνει εξόφληση στους εργαζοµέ-
νους έως και τον Σεπτέµβριο του 2019 και του επιδόµατος
αδείας για το 2019. Για τις δεδουλευµένες αποδοχές του Οκτω-
βρίου του 2019 υπήρξε καταγγελία της Ένωσης Ιδιωτικών Υπαλ-
λήλων Ηρακλείου για τη µη καταβολή τους έως τις 10 Νοεµβρίου
του 2019. Η Επιθεώρηση Εργασίας έχει επιβάλει πρόστιµο στην
εταιρεία γι’ αυτό.

Από τις 16 Νοεµβρίου το εργοστάσιο δεν λειτουργεί και οι ερ-
γαζόµενοί του δεν απασχολούνται. Για την καταβολή των δεδου-
λευµένων του Οκτωβρίου και του Νοεµβρίου, καθώς και του
δώρου των Χριστουγέννων πραγµατοποιήθηκε στις 11 Δεκεµ-
βρίου συνάντηση µεταξύ των εκπροσώπων των εργαζοµένων,
των εκπροσώπων της εταιρείας και εκπροσώπου της Ελληνικής
Εταιρείας Αξιοποίησης Ανακύκλωσης που είναι ένα σύστηµα
ανακύκλωσης στο οποίο συµµετέχει και η ΚΕΔΕ µε 35%. Εκεί
συµφωνήθηκε από κοινού να καταβληθεί το δώρο Χριστουγέν-
νων σε όλους τους εργαζοµένους έως τις 21 Δεκεµβρίου, το
οποίο και έγινε, και να καταβληθούν οι δεδουλευµένες αποδοχές
Οκτωβρίου και Νοεµβρίου έως τις 24 Δεκεµβρίου, το οποίο επί-
σης έγινε. 

Ο απερχόµενος εργολάβος έχει εκπληρώσει όλες του τις υπο-
χρεώσεις, λοιπόν, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που µας έδωσε
το Υπουργείο Εργασίας. Μένει, όµως, το τι θα γίνει από εδώ και
πέρα. Πώς θα λειτουργεί το ΚΔΑΥ, πώς θα γίνεται πραγµατική
ανακύκλωση στο Ηράκλειο, το οποίο είναι ένα σηµαντικό θέµα.

Να ξέρετε ότι εµείς εκπονούµε συνολικά µια στρατηγική για
το ζήτηµα σε ολόκληρη τη χώρα και στο πλαίσιο της αντιµετώπι-
σης όλων των προβληµάτων είχα συνάντηση στο Υπουργείο τον
Δεκέµβριο και µε τον Δήµαρχο Ηρακλείου, µε τον οποίο συζητή-
θηκαν -στο πλαίσιο ενός συνολικού προγραµµατισµού για την
ολοκληρωµένη διαχείριση των απορριµµάτων στην Ελλάδα και
φυσικά στην Περιφέρεια της Κρήτης- τα ζητήµατα αυτά.

Επειδή, όµως, τελειώνει ο χρόνος µου, στα περιβαλλοντικά θα
αναφερθώ, κύριε Κεγκέρογλου, στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Κεγκέρογλου
έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η σύµβαση του διαχειριστή του
ΚΔΑΥ, του Κέντρου Διαλογής Ανακύκλωσης Υλικών, του Ηρα-
κλείου είχε υποχρέωση να το λειτουργεί µέχρι τέλος Δεκεµβρίου.
Το lock out ουσιαστικά από την πλευρά του δεν νοµίζω ότι του
δίνει το δικαίωµα να αφήσει απλήρωτους τους εργαζόµενους
µετά την 16η Νοεµβρίου, αλλά αυτό, όπως είπατε πολύ σωστά,
είναι ένα θέµα του Υπουργείου Εργασίας που θα πρέπει να το
δει. Εσείς, αν θέλετε, για αυτό το θέµα κρατήστε µία σηµείωση,
προκειµένου το Υπουργείο Εργασίας να ασχοληθεί µε αυτό και
την εφαρµογή του νόµου.

Το σηµαντικό ζήτηµα, βεβαίως, αφορά συνολικά για τη χώρα
µας τη λειτουργία αξιόπιστων συστηµάτων ανακύκλωσης, που
στο πλαίσιο της κυκλικής οικονοµίας θα είναι βιώσιµα και βε-
βαίως θα επιτελούν το σκοπό τους, ούτως ώστε η προστασία του
περιβάλλοντος και η ανάκτηση των υλικών που µπορούν να ανα-
κυκλωθούν και να επαναχρησιµοποιηθούν στο πλαίσιο της κυκλι-

κής οικονοµίας να αποβαίνει ωφέλιµη για το µέλλον, να αποβαίνει
επ’ ωφελεία των πολιτών και σήµερα και αύριο.

Με αυτή την έννοια, θεωρώ ότι η µελέτη, την οποία έχετε εξαγ-
γείλει και η οποία θέλω να πιστεύω ότι θα εκπονηθεί και θα δώσει
προτάσεις και λύσεις στα σηµαντικά αυτά ζητήµατα σε εθνική
κλίµακα, πρέπει βεβαίως να επιταχυνθεί, για να έχουµε λύσεις,
ωστόσο όµως πιστεύω ότι πρέπει να πάρετε πρωτοβουλία,
ούτως ώστε οι συναρµόδιοι φορείς στο Ηράκλειο να λειτουργή-
σουν, έστω και στο πλαίσιο µιας πιλοτικής εφαρµογής, προκει-
µένου να δούµε και άλλους τρόπους, πέραν από την ανάθεση σε
ιδιώτη, λειτουργίας του κέντρου διαλογής και ανακύκλωσης. 

Τι εννοώ. Ο ΦΟΔΣΑ, παραδείγµατος χάριν, δεν είναι άσχετος
φορέας. Είναι ο φορέας που ασχολείται και θα ασχοληθεί, πι-
στεύω ενεργότερα στο µέλλον, µε το θέµα της διαχείρισης των
απορριµµάτων. Μέσα στο πλαίσιο αυτό είναι και η κατεύθυνση
για την ανακύκλωση, η οποία υπάρχει και ευρωπαϊκά και την πι-
στεύουµε και στη χώρα µας. Εµείς τουλάχιστον, ως Κίνηµα Αλ-
λαγής, τη βάζουµε ως πρώτη προτεραιότητα στο πλαίσιο της
βιώσιµης ανάπτυξης και της κυκλικής οικονοµίας.

Να παρθεί µια πρωτοβουλία, ούτως ώστε ο ΕΣΔΑΚ, ο Δήµος
Ηρακλείου και οι άλλοι δήµοι ή η ΥΠΕΔ που συγκεντρώνει όλους
τους δήµους της Κρήτης να δουν µε τον καλύτερο τρόπο πώς
µπορεί να προχωρήσει η λειτουργία του κέντρου και µε µια προ-
γραµµατική σύµβαση µεταξύ τους να µπορέσουν αξιόπιστα να
συµβάλλουν στη λειτουργία του κέντρου. Γιατί, κύριε Υπουργέ,
δεκαεπτά φορές έχει σταµατήσει η λειτουργία αυτού του κέν-
τρου για διάφορες αιτίες. Δεκαεπτά φορές! Κι όταν απευθύνον-
ται οι άνθρωποι στον δήµο, ο οποίος αναγκάζεται κατά καιρούς
να βάζει τα προς ανακύκλωση υλικά που έχουν τύχει µιας πρώ-
της διαλογής στο σπίτι, µαζί µε τα υπόλοιπα, τότε απογοητεύεται
ο κόσµος και αντί να βελτιωθεί η προσπάθεια, να αποδώσει καρ-
πούς και να αυξηθεί το ποσοστό των ανακυκλωµένων υλικών, δυ-
στυχώς µειώνεται.

Ο δήµος, λοιπόν, δεν έχει καµµία θεσµική παρέµβαση σ’ αυτό
το κοµµάτι µε το θεσµικό πλαίσιο που ισχύει. Ο ΦΟΔΣΑ το ίδιο
και έτσι ερχόµαστε στον Υπουργό. 

Δώστε τους την ευθύνη, την αρµοδιότητα σε τοπικό επίπεδο
και ας κάνουµε ένα πιλοτικό στο Ηράκλειο. Να κάνουν µια προ-
γραµµατική σύµβαση µεταξύ τους, να τους στηρίξετε σε πρώτη
φάση και να βρουν τρόπο, ούτως ώστε να λειτουργεί το κέντρο
διαλογής. Αυτός είναι ο ρόλος τους σε τοπικό επίπεδο. 

Πιστεύω ότι θέλουν αυτή την αρµοδιότητα και να τη δούµε σε
καινούργιο πνεύµα. Μπορεί να µην πάει µε τις υπηρεσίες του
δήµου, τις κλασικές ή τις δοµές που ξέρουµε, και να πάει µε µια
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, αλλά µε σηµαντική τη
συµβολή των τοπικών φορέων, για να µπορέσει να υλοποιηθεί
και να µην ερχόµαστε να κάνουµε ερώτηση στον Υπουργό για
ένα θέµα που είναι της περιφερειακής δοµής της αυτοδιοίκησης,
σε επίπεδο βέβαια πρώτου βαθµού πάντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Καταλαβαίνω την ανησυχία σας, κύριε Κεγκέρο-
γλου. Είναι απολύτως δικαιολογηµένη.

Θέλω να σας πω πρώτα δύο λόγια για το τι σχεδιασµός υπάρ-
χει για το ΚΔΑΥ, το συγκεκριµένο Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώ-
σεων Υλικών και µετά θα πω δύο σκέψεις, επίσης, συνολικά για
την πολιτική µας.

Το σύστηµα συλλογής εναλλακτικής διαχείρισης, µε την επω-
νυµία «Ελληνική Εταιρεία Αξιοποίησης Ανακύκλωσης», ιδιωτική
εταιρεία στης οποίας το µετοχικό κεφάλαιο συµµετέχει κατά 35%
η ΚΕΔΕ, όπως είπα και πριν, είχε καταθέσει στον Εθνικό Οργανι-
σµό Ανακύκλωσης από την 1η Οκτωβρίου 2019 τρίµηνη παρά-
ταση της σύµβασης συνεργασίας µε την εταιρεία «WASTE
SOLUTIONS», που είναι υπεργολάβος της ελληνικής εταιρείας
ανακύκλωσης. Είχε ζητήσει, δηλαδή, παράταση έως την 31η Δε-
κεµβρίου 2019.

Η ελληνική εταιρεία για την ανακύκλωση έχει προχωρήσει ήδη
από τις 18 Νοεµβρίου 2019 σε προκήρυξη για την ανάθεση της
εργολαβίας του ΚΔΑΥ Ηρακλείου από την 1η Ιανουαρίου 2020 και
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µε διετή διάρκεια. Δηλαδή, πάνε να βρουν καινούργιο υπεργο-
λάβο, ο οποίος θα κάνει τη δουλειά που δεν µπόρεσε επιτυχώς
να κάνει η εταιρεία «WASTE SOLUTIONS». Αυτή η διαδικασία
βρίσκεται σε εξέλιξη και σε συνεργασία µε τον ΕΟΑΝ καταβάλ-
λουµε κάθε προσπάθεια, ώστε να ολοκληρωθεί το συντοµότερο
δυνατόν.

Βάσει της υπάρχουσας νοµοθεσίας, δεν τα κάνει ο Υπουργός,
τα κάνουν τα συστήµατα ανακύκλωσης και αυτή η νοµοθεσία δεν
είναι δική µας πατέντα, είναι η νοµοθεσία που πάνω-κάτω ισχύει
σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

Επιπλέον, ο Ενιαίος Σύνδεσµος Αποβλήτων Κρήτης, ο αρµό-
διος δηλαδή φορέας της Περιφέρειας Κρήτης, είχε έρθει σε
επαφή και σε συµφωνία µε την «Ελληνική Εταιρεία Ανακύκλω-
σης» για τη διακήρυξη διαγωνισµού και για την εκπόνηση µελέ-
της για τον εκσυγχρονισµό του ΚΔΑΥ. Ήδη έχουν προχωρήσει
οι εργασίες για τη συµβασιοποίηση και ο προβλεπόµενος χρόνος
για την ολοκλήρωση της σχετικής µελέτης είναι εντός του 2020.
Αυτά σε σχέση µε τον άµεσο σχεδιασµό για το Κέντρο Διαχείρι-
σης Ανακυκλώσιµων Υλικών Ηρακλείου.

Κύριε Κεγκέρογλου, θέλω να σας πω από καρδιάς ότι εγώ,
όταν ανέλαβα αυτό το Υπουργείο, νόµιζα ότι το σηµαντικότερο
πρόβληµα που έχω είναι η ΔΕΗ. Το σηµαντικότερο, όµως, πρό-
βληµα που έχω είναι τα σκουπίδια, η διαχείριση των απορριµµά-
των, διότι η κατάσταση είναι αποκαρδιωτική. Είµαστε εικοστοί
τέταρτοι στις είκοσι οκτώ χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν
είµαστε το δέκατο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μας
έχουν περάσει όλοι οι άλλοι που µπήκαν µετά από εµάς. Και εδώ
πρέπει να το δούµε όλοι µαζί, η Κυβέρνηση, η Αντιπολίτευση, οι
περιφέρειες, οι δήµοι, οι φορείς, οι πολίτες. Δεν γίνεται να υπάρ-
χει καθυστέρηση. 

Εµείς έχουµε εκπονήσει ένα φιλόδοξο πρόγραµµα και έχουµε
ξεκινήσει ήδη να το εφαρµόζουµε. Χθες, στην Περιφέρεια Αττι-
κής ο κ. Πατούλης εξήγγειλε -και εµείς το στηρίζουµε- την κατα-
σκευή τριών µονάδων ολοκληρωµένης διαχείρισης αποβλήτων
στην Αττική, τις οποίες είχε µπλοκάρει κακώς, κάκιστα, η κ. Δού-
ρου και τώρα έχουµε τα βουνά των σκουπιδιών στη Φυλή.

Προχωρούµε σε όλη τη χώρα την κατασκευή τέτοιων µονά-
δων. Έχουµε τον φιλόδοξο στόχο να δηµοπρατηθούν δεκαεπτά
µονάδες διαχείρισης αποβλήτων το 2020. Μία από αυτές θα είναι
στο Ηράκλειο. Το λέει Βουλευτής Ηρακλείου. Συνεργαζόµαστε
µε τις περιφερειακές αρχές. 

Ξεκινήσαµε µαζικά χθες από την Αττική και προχωρούµε το
πρόγραµµα των καφέ κάδων, που ήταν σε νηπιακό στάδιο. Τι
είναι οι καφέ κάδοι; Κάδοι για τα οργανικά, δηλαδή βασικά για
τα τρόφιµα, για να έχουµε κι άλλο ένα ρεύµα στην ανακύκλωση. 

Προσπαθούµε να εισάγουµε και καινούργιες αντιλήψεις, όπως
είναι η ενεργειακή αξιοποίηση των αποβλήτων, για την οποία
υπήρχε ιδεοληψία στην Ελλάδα. Στη Γαλλία, που ήµουν προχθές,
υπάρχουν εκατόν σαράντα τέτοιες µονάδες και τις στηρίζει και
η αυτοδιοίκηση, τις στηρίζει και η κυβέρνηση και τα κόµµατα και
οι πάντες και εδώ πέρα συζητάµε για πράγµατα τα οποία αλλού
είναι ψωµοτύρι, είναι καθηµερινότητα. 

Λοιπόν, θα προχωρήσουµε σε όλα αυτά τα επίπεδα και στην
κατασκευή µονάδων επεξεργασίας και στην αναβάθµιση της
ανακύκλωσης µέσω του καφέ κάδου και στην ενεργειακή αξιο-
ποίηση των απορριµµάτων και στην προφανώς επείγουσα αντι-
µετώπιση διαφόρων περιπτώσεων, όπως είναι -χαρακτηριστικά
λέω- η Κέρκυρα, όπου πρόσφατα καταλήξαµε επιτέλους σε µια
συµφωνία µε τους τρεις δηµάρχους του νησιού και θα µεταφέ-
ρονται για κάποιο διάστηµα τα σκουπίδια από εκεί στην Κοζάνη.
Εν τω µεταξύ, προχωρεί η δηµοπράτηση στο Τεµπλόνι της και-
νούργιας µονάδας διαχείρισης αποβλήτων. Το λέω ενδεικτικά. 

Δεν είναι µόνο η Κέρκυρα το πρόβληµά µας. Είναι µια σειρά
από νησιά. Έχουµε εξουδετερώσει µερικές «ωρολογιακές βόµ-
βες», διότι δεν ήταν µόνο εκεί. Ήταν και στη Λευκάδα, ήταν και
στο Αίγιο, ήταν και αλλού και προχωρούµε έχοντας µπροστά µας
ένα βουνό από σκουπίδια και ένα βουνό από προβλήµατα. Αλλά
πρέπει να προχωρήσουµε και να φέρουµε αποτελέσµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της

Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από τα Εκπαιδευτήρια «ΠΑΛΛΑΔΙΟ».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Καναλίων Κέρκυρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσω τους µαθητές ότι σήµερα παρακολουθείτε όχι
νοµοθετικό έργο, αλλά κοινοβουλευτικό έλεγχο, δηλαδή ο Βου-
λευτής ερωτά και ο Υπουργός απαντά. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε την όγδοη µε αριθµό 401/20-1-2020
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Πρωτοφανείς καθυ-
στερήσεις στις πειθαρχικές διαδικασίες που αφορούν την υπό-
θεση Ζακ Κωστόπουλου».

Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η υπόθεση είναι πάρα πολύ γνωστή πραγ-

µατικά για το πώς αυτός ο νέος ακτιβιστής των LBGTQ δικαιω-
µάτων αλλά και των οροθετικών, βρέθηκε νεκρός και, όπως
αποδείχθηκε τελικά από την ιατροδικαστική έκθεση, υπήρχε συµ-
βολή των αστυνοµικών δυνάµεων στον θάνατό του. Γι’ αυτό η
προκαταρκτική διοικητική εξέταση µετατράπηκε τελικά σε ΕΔΕ.

Όµως, αυτή η ένορκη διοικητική εξέταση της Αστυνοµίας -η
εσωτερική διαδικασία της Αστυνοµίας- δεν έχει προχωρήσει και
δεν έχει ολοκληρωθεί. Και, αν θέλετε, υπάρχει µια πολιτική σκιά
σε αυτό, καθώς από την πρώτη στιγµή οι υπερασπιστές των αστυ-
νοµικών ήταν ένας πρώην συνάδελφος από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Μαντούβαλος, και ένας νυν, ο κ. Πλεύρης. Ο κ.
Μαντούβαλος έχασε τη δικηγορική του ιδιότητα αργότερα, αλλά
ο κ. Πλεύρης συνεχίζει και είναι υπερασπιστής των αστυνοµικών
που συµµετείχαν στον φόνο του Ζακ Κωστόπουλου και είναι αυτός
που επικαλείται κώλυµα και δεν προχωράει η ΕΔΕ. 

Έχουµε ένα πολιτικό ζήτηµα υψίστης σηµασίας για τη Νέα Δη-
µοκρατία, αλλά και το Υπουργείο, γιατί δεν είναι µόνο η ΕΔΕ που
δεν προχωράει, µε αντίστοιχους τρόπους δεν προχωράει σχεδόν
καµµία ΕΔΕ που αφορά κατάχρηση εξουσίας από την πλευρά
της Αστυνοµίας.

Άρα θέλουµε να πάρετε µια ξεκάθαρη δέσµευση ότι θα αλλά-
ξει άρδην ο τρόπος που εξελίσσονται τα πράγµατα στην Αστυ-
νοµία, όσον αφορά τις ένορκες διοικητικές εξετάσεις. 

Επίσης, θέλω ακόµα ένα σχόλιό σας, αλλά θα το αναφέρω στη
δευτερολογία, για να µην καταχραστώ τον χρόνο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός Προ-

στασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριος Οικονόµου έχει τον λόγο για
τρία λεπτά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο θανάσιµος τραυµατισµός ενός
νέου ανθρώπου από µόνος του αποτελεί ένα τραγικό γεγονός,
πολλώ δε µάλλον όταν πρόκειται για συνανθρώπους µας που
χρειάζονται ιδιαίτερη προστασία από την πολιτεία.

Ο Ζακ Κωστόπουλος έχασε τη ζωή του την Παρασκευή 21 Σε-
πτεµβρίου 2018. Από το περιεχόµενο τριών αποκοµµάτων ηµε-
ρησίου Τύπου, σύµφωνα µε τα οποία προέκυπτε µη ενδεδειγµένη
συµπεριφορά των αστυνοµικών που συνέλαβαν τον Κωστό-
πουλο, διατάχθηκε την 27η Σεπτεµβρίου 2018 από το Αρχηγείο
της Ελληνικής Αστυνοµίας η διενέργεια προφορικής διοικητικής
εξέτασης, η οποία ανατέθηκε µε διαταγή της Γενικής Αστυνοµι-
κής Διεύθυνσης Αττικής στην Υποδιεύθυνση Διοικητικών Εξετά-
σεων Αττικής.
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Στη συνέχεια, ο ενεργών την προφορική διοικητική εξέταση,
αφού έλαβε υπ’ όψιν τα αποδεικτικά στοιχεία και την ιατροδικα-
στική έκθεση νεκροψίας-νεκροτοµής του Ζακ Κωστόπουλου και
επειδή προέκυψαν σαφείς ενδείξεις τέλεσης πειθαρχικών παρα-
πτωµάτων που επισύρουν την επιβολή ανώτερης πειθαρχικής
ποινής -απόταξη ή αργία µε απόλυση ή πρόσκαιρη παύση-, η διε-
νεργούµενη προφορική διοικητική εξέταση µετατράπηκε σε
ένορκη διοικητική εξέταση την 20ή Νοεµβρίου 2018.

Η ΕΔΕ έπειτα από έναν µήνα περίπου, δηλαδή στις 24 Δεκεµ-
βρίου 2018, υποβλήθηκε για εκδίκαση στη Γενική Αστυνοµική Δι-
εύθυνση Αττικής. 

Στη συνέχεια, την 31η Δεκεµβρίου 2018, η ΕΔΕ υποβλήθηκε
στο Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας και από εκεί σε διά-
στηµα τεσσάρων µόλις ηµερών, την 4η Ιανουαρίου 2019, εστάλη
στον Συνήγορο του Πολίτη. Με έγγραφό του ο Συνήγορος του
Πολίτη την 8η Φεβρουαρίου 2019 γνωστοποίησε στο Αρχηγείο
της Ελληνικής Αστυνοµίας ότι εξετάστηκε ο φάκελος της ΕΔΕ
και η πορισµατική της έκθεση κρίθηκε ότι είναι εµπεριστατωµένη
από τυπικής και ουσιαστικής πλευράς ως προς τις διαπιστώσεις
και τα συµπεράσµατα και δεν χρήζει περαιτέρω συµπλήρωσης.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής το εν λόγω έγγραφο του
Συνηγόρου του Πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κατόπιν τούτου, η ΕΔΕ επέστρεψε στη Γενική Αστυνοµική Δι-
εύθυνση Αττικής τη 16η Φεβρουαρίου 2019 για εκδίκαση και εκ-
δικάστηκε από τον Γενικό Αστυνοµικό Διευθυντή. Με απόφασή
του τη 18η Μαρτίου 2019 παραπέµφθηκαν εννέα αστυνοµικοί στο
πρωτοβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο µε το ερώτηµα επιβολής
στους τέσσερις εξ αυτών της πειθαρχικής ποινής της απόταξης
και για τους λοιπούς πέντε εκείνης της αργίας µε απόλυση. 

Από το πρωτοβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο προσδιορίστηκε
η εκδίκαση της υπόθεσης αρχικά την 24η Ιουνίου 2019, πλην,
όµως, αναβλήθηκε οµόφωνα, λόγω κωλύµατος του συνηγόρου
υπεράσπισης των έξι αστυνοµικών, επειδή επικαλέστηκε λόγο
παράστασης σε ποινική δίκη.

Ακολούθως, προσδιορίστηκε νέα δικάσιµος την 27η Σεπτεµ-
βρίου 2019, η οποία αναβλήθηκε εκ νέου λόγω ανωτέρας βίας,
ασθένεια των δύο αστυνοµικών.

Στο ποινικό σκέλος της υπόθεσης, της προανάκρισης επιλή-
φθηκε η Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Αθηνών. Στη συνέχεια το προ-
ανακριτικό υλικό υποβλήθηκε στην Εισαγγελία Πρωτοδικών
Αθηνών, από την οποία παραγγέλθηκε η διενέργεια κύριας ανά-
κρισης για τη διερεύνηση των συνθηκών του θανάσιµου τραυµα-
τισµού του Ζακ Κωστόπουλου, η οποία ανατέθηκε στον 23ο

Τακτικό Ανακριτή Πληµµελειοδικών Αθηνών.
Στο πλαίσιο αυτής κλήθηκαν να απολογηθούν για την πράξη

της θανατηφόρου σωµατικής βλάβης κατά συναυτουργία οι τέσ-
σερις εκ των εννέα εµπλεκοµένων στην υπόθεση αστυνοµικών.
Στις 17 Ιανουαρίου του 2020 εκδόθηκε το υπ’ αριθµόν 139/2020
βούλευµα του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών Αθηνών, το οποίο
εστάλη στο Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας στις 28 Ιανουα-
ρίου 2020, σύµφωνα µε το οποίο οι τέσσερις αστυνοµικοί -εκείνοι
που απολογήθηκαν ενώπιον του 23ου τακτικού ανακριτή- παρα-
πέµφθηκαν µε το ερώτηµα της επιβολής της ποινής της απότα-
ξης, παραπέµπονται στο ακροατήριο του µεικτού ορκωτού
δικαστηρίου για το αδίκηµα της θανατηφόρου σωµατικής βλά-
βης κατά συναυτουργία. Την ίδια κιόλας µέρα, στις 28 Ιανουα-
ρίου 2020, το βούλευµα διαβιβάστηκε από τη Γενική Αστυνοµική
Διεύθυνση Αττικής στο πρωτοβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο και
ορίστηκε νέα δικάσιµος στις 21 Φεβρουαρίου 2020.

Όπως αντιλαµβάνεστε, σε όλα τα στάδια της πειθαρχικής δια-
δικασίας τηρήθηκαν οι προβλεπόµενες από τις διατάξεις του
π.δ.120/2008 και του ν.4443/2016 προθεσµίες και καµµία καθυ-
στέρηση δεν υπήρξε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Αρσένης έχει τον
λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, η οικογένεια του Ζακ είναι πραγµατικά σο-
καρισµένη για την καθυστέρηση απονοµής δικαιοσύνης και δυ-
στυχώς οι αναβολές που έχουν γίνει στις ΕΔΕ γίνονται µε
δικαιολογίες. Είναι δύσκολο να αρρωστήσουν ταυτόχρονα δύο
άνθρωποι που είναι κατηγορούµενοι. 

Σε κάθε περίπτωση, έχουµε και ένα άλλο θέµα πάρα πολύ ση-
µαντικό. Υπάρχει από τη Διεθνή Αµνηστία µια διεθνής εκστρατεία
συλλογής υπογραφών για να αποδοθεί δικαιοσύνη, να πιεστούµε
εµείς ως χώρα να αποδώσουµε δικαιοσύνη στο θέµα της δολο-
φονίας του Ζακ Κωστόπουλου. Όταν αποτάθηκε µετά η Διεθνής
Αµνηστία, για να παραδώσει αυτές τις υπογραφές στην Κυβέρ-
νηση, η Κυβέρνηση, διά στόµατος του συναδέλφου σας, του
Υπουργού Κωνσταντίνου Τσιάρα, ούτε καν δέχτηκε να τη συναν-
τήσει.

Βλέπουµε δηλαδή µια ΕΔΕ που δεν προχωράει, ο συνήγορος
υπεράσπισης να είναι από τη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος να είναι
ένας από τους λόγους που δηλώνει κώλυµα και δεν προχωρά η
έρευνα, ο Υπουργός Δικαιοσύνης να µη δέχεται καν να συναντή-
σει τη Διεθνή Αµνηστία για την υποδοχή των υπογραφών. Υπάρ-
χει µία βαριά σκιά στη Νέα Δηµοκρατία για τη διαχείριση αυτής
της απόφασης και σας καλώ να πάρετε ριζικά µέτρα, γιατί αυτή
τη στιγµή φαίνεται ότι δεν θέλετε να προχωρήσετε την εκδίκαση
της υπόθεσης.

Θα ήθελα ένα σχόλιό σας γι’ αυτό το αστείο πράγµα που έχει
βγει στη δηµοσιότητα, γι’ αυτόν τον διαγωνισµό για την προµή-
θεια πλωτού προστατευτικού συστήµατος δύο χιλιάδων επτακο-
σίων µέτρων, για να σταµατήσει τις µεταναστευτικές ροές, µιας
και µέχρι πρότινος ήσασταν εσείς υπεύθυνος µετανάστευσης.
Γελάει το διαδίκτυο. Θέλουµε να µας πείτε εσείς µία άποψη, αν
κάνουν λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο να απαντήσετε για τρία λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Αντιλαµβάνοµαι και τον πόνο της οικογένειας και αυτά
που λέτε, αλλά αναµφισβήτητα θα πρέπει να τηρηθούν οι προ-
ϋποθέσεις και οι διαδικασίες απονοµής της πειθαρχικής και ποι-
νικής δικαιοσύνης που προβλέπονται από την ισχύουσα
νοµοθεσία.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, τουλάχιστον για τη συγκεκριµένη
περίπτωση δεν τίθεται σε αµφιβολία ότι κινήθηκαν οι διαδικασίες
µέσα στο χρονικό διάστηµα που προβλέπεται. Αναφορικά µε
αυτό, θα σας διαβάσω ένα απόσπασµα από την έκθεση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη. 

Ειδικότερα, στην προτελευταία σελίδα του πορίσµατος, το
οποίο κατετέθη στα Πρακτικά της Βουλής, αναφέρεται ότι: Ένας
εκ των βασικών κανόνων της Ποινικής Δικονοµίας είναι αυτός της
ειδικής και εµπεριστατωµένης αιτιολογίας των δικαστικών απο-
φάσεων, βουλευµάτων, καθώς και των διατάξεων που κατοχυ-
ρώνονται στο άρθρο 139 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και ο
οποίος µε βάση την πρόβλεψη του άρθρου 8 παράγραφος 2 του
π.δ.120/2008 τυγχάνει και εδώ εφαρµογής. 

Παγίως ο Συνήγορος του Πολίτη σε εκθέσεις του έχει τονίσει
την ανάγκη τήρησης της «αρχής της πλήρους αιτιολογίας», σύµ-
φωνα µε την οποία η αιτιολογία δεν µπορεί να είναι τυπική, εφό-
σον σκοπείται η ουσιαστική ορθότητα των δικαιοδοτικών
κρίσεων.

Με ικανοποίηση παρατηρούµε ότι η ανωτέρω έκθεση πορίσµα-
τος φαίνεται να λαµβάνει υπ’ όψιν την ανωτέρω αρχή, προκειµέ-
νου να οδηγηθεί στις προτάσεις-συµπεράσµατα του διατακτικού
της µέρους. 

Συγκεκριµένα η ΕΔΕ διενεργήθηκε στον αναγκαίο χρόνο και
τηρώντας την πρόβλεψη του άρθρου 20, παράγραφος 14, του
π.δ.120/2008. Συγκεντρώθηκε το διαθέσιµο αποδεικτικό υλικό:
ηχητικό, οπτικοακουστικό υλικό, καταθέσεις µαρτύρων, εκθέσεις
αναγνώρισης, ιατροδικαστική έκθεση νεκροψίας-νεκροτοµής, το-
ξικολογικές και ιστολογικές εξετάσεις, αντίγραφα εκθέσεων της
ποινικής δικογραφίας και έγινε αξιολόγησή του και υπαγωγή των
διαπιστούµενων αυτών πράξεων στους υφισταµένους κανόνες
του Πειθαρχικού Δικαίου µε σχετική αιτιολογία κάνοντας χρήση
των γενικών αρχών του Ποινικού Δικαίου. 

Επιπλέον, από την έκθεση πορίσµατος και τα έγγραφα του φα-
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κέλου της ΕΔΕ προκύπτει ότι η διαδικασία της διοικητικής εξέ-
τασης έγινε κατ’ εφαρµογή των προβλέψεων του π.δ.120/2008
και των γενικών αρχών και κανόνων του Ποινικού Δικαίου που
µπορούν να τύχουν εφαρµογής προσαρµοσµένα στη φύση του
Πειθαρχικού Δικαίου, ενώ ταυτόχρονα τηρήθηκαν τα προστα-
τευόµενα από αυτά δικαιώµατα των πειθαρχικά ελεγχόµενων και
διωκόµενων προσώπων και επίσης φαίνεται να τηρήθηκαν και τα
δικαιώµατα που το άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου και οι απορρέουσες από αυτό αρχές,
κατά τη νοµολογία των εθνικών δικαστηρίων και του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου για τα δικαιώµατα του ανθρώπου τούς αναγνωρί-
ζουν. 

Εποµένως και ο Συνήγορος του Πολίτη αναγνωρίζει ότι η ΕΔΕ
διενεργήθηκε στον αναγκαίο χρόνο και τηρήθηκαν οι προβλεπό-
µενες από τις διατάξεις του π.δ.120/2008 διαδικασίες.

Πρέπει να σηµειώσω ότι, µε δεδοµένο ότι στην υπόθεση του
Ζακ Κωστόπουλου υπάρχουν εξελίξεις µε την απαγγελία κατη-
γοριών σε επίπεδο τακτικής δικαιοσύνης, ο πειθαρχικός έλεγχος
θα επηρεαστεί από αυτή την εξέλιξη καθόσον ακολουθεί παράλ-
ληλα την ποινική διαδικασία και είναι εύλογο ότι οι αποφάσεις
της ποινικής διαδικασίας θα καθορίσουν µε κάθε τρόπο την εσω-
τερική πειθαρχική διαδικασία, τόσο ως προς το χρονοδιάγραµµα
όσο και ως προς το αποτέλεσµα.

Θέλω να σας τονίσω, µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο, ότι
ούτε από την πολιτική ηγεσία ούτε από τη φυσική ηγεσία της
Αστυνοµίας γίνονται ανεκτές βίαιες συµπεριφορές. Δόγµα µας,
ως άλλωστε οφείλουµε σε µία δηµοκρατική πολιτεία, είναι ο από-
λυτος σεβασµός στα ανθρώπινα δικαιώµατα, στη συνταγµατική
νοµιµότητα και αυτά υπηρετούµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
οµάδα έντεκα φοιτητών «ERASMUS» από το Εθνικό Καποδι-
στριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε, επειδή είστε φοιτητές, αυτή τη στιγµή όχι νο-
µοθετικό έργο, αλλά κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ο Βουλευτής
πάντα ερωτά και ο Υπουργός απαντά επί της ερωτήσεως.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 417/23-1-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σα-
κοράφα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις αντινεο-
πλασµατικών φαρµάκων – καθυστερήσεις και ακυρώσεις
θεραπειών».

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς η επίκαιρη ερώτησή µας αφορά σε
ένα ιδιαίτερα δυσάρεστο θέµα -θα έλεγα- και σε µία ευαίσθητη
κατηγορία συµπολιτών µας. Δεν αφορά γενικά σε όσα ακούστη-
καν τον τελευταίο καιρό για ελλείψεις σε φάρµακα, ακόµη και
από καταγγελίες φαρµακευτικών συλλόγων. Αναφερόµαστε ει-
δικά στις ελλείψεις που παρατηρούνται τον τελευταίο καιρό συγ-
κεκριµένα στα αντινεοπλασµατικά φάρµακα. Υπάρχει σωρεία
αναφορών και καταγγελιών για παρατεινόµενη έλλειψη τέτοιων
φαρµάκων, ακόµα -θα έλεγα- και βασικών. Πολλά µάλιστα, από
αυτά τα φάρµακα χρησιµοποιούνται για τη θεραπεία περισσότε-
ρων µορφών καρκίνου.

Άµεση συνέπεια της έλλειψης των φαρµάκων αυτών είναι να
καθυστερούν ανεπίτρεπτα ή ακόµα και να ακυρώνονται προ-
γραµµατισµένες χηµειοθεραπείες καρκινοπαθών. Γιατροί και
ασθενείς περιέρχονται σε απόγνωση λόγω ελλείψεων απαραίτη-
των φαρµάκων ακόµα και στα φαρµακεία απ’ όπου αυτοί τα προ-
µηθεύονται. 

Κύριε Υπουργέ, µακριά από εµάς κάθε σκέψη να µονοπωλή-

σουµε την ευαισθησία ή το ενδιαφέρον για όσους συνανθρώ-
πους µας υποβάλλονται σε αυτή την επώδυνη διαδικασία της
µάχης τους µε τον καρκίνο. Δίνουν µια δύσκολη µάχη και σε τέ-
τοιες περιπτώσεις δεν πρέπει να νιώθουν ότι η πολιτεία τούς εµ-
παίζει. Όταν αναβάλλονται ή ακυρώνονται οι χηµειοθεραπείες,
όταν δεν βρίσκουν το φάρµακό τους νιώθουν ανίσχυροι απέναντι
στην αρρώστια, αλλά θα έλεγα και απέναντι στο κράτος.

Γνωρίζουµε βέβαια ότι το φαινόµενο παρόµοιων ελλείψεων
υπήρχε και στο παρελθόν. Δεν είναι η πρώτη φορά που συµβαί-
νει. Η επανάληψη του προβλήµατος αποδεικνύει ότι αυτό δεν αν-
τιµετωπίζεται αποτελεσµατικά, αλλά δεν αντιµετωπίζεται και
στρατηγικά από τα αρµόδια όργανα της πολιτείας. Αποδεικνύει
ακόµη ότι δεν αρκούν οι βεβιασµένες αντανακλαστικές ή «πυρο-
σβεστικές» ενέργειες για την εξάλειψή του. Απαιτείται και µεσο-
µακροπρόθεσµο σχέδιο, γιατί σε κάθε περίπτωση είναι
στοιχειώδης η υποχρέωση της πολιτείας να εξασφαλίζει διαρκώς
και αενάως τη διαθεσιµότητα των φαρµάκων αυτών.

Γι’ αυτό και σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Με ποια άµεσα µέτρα
θα αντιµετωπίσετε την έλλειψη αυτών των φαρµάκων; Επίσης –
πολύ σηµαντικό- µε ποιες ενέργειες θα εξασφαλίσετε ότι δεν θα
επαναληφθεί στο µέλλον αυτό το απαράδεκτο φαινόµενο;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης για τρία

λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Σακοράφα, το γεγονός της ύπαρξης συγκεκριµένων προ-

βληµάτων και δυσλειτουργιών, σε ό,τι αφορά τις ελλείψεις συγκε-
κριµένων δραστικών ουσιών, δεν το αρνούµαστε. Άλλωστε, είναι
ένα πρόβληµα διαχρονικό. Το θέµα είναι να µπορούµε µε συγκε-
κριµένα µέτρα και ενέργειες, τα οποία θα αναλύσω, να διασφαλί-
ζουµε τον οµαλό και επαρκή εφοδιασµό της αγοράς. Άλλωστε
νοµίζω ότι αυτό έκαναν πάντα όλες οι κυβερνήσεις, όχι µόνο εµείς
αλλά και οι προηγούµενες, προκειµένου να αντιµετωπίσουν αυτό
το πρόβληµα. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να ακούµε τις επισηµάν-
σεις των φορέων, όπως της Ελληνικής Οµοσπονδίας Καρκίνου και
άλλων φορέων ασθενών, και να εξετάζουµε βέβαια σε κάθε περί-
πτωση την πραγµατική κατάσταση του προβλήµατος. 

Θέλω, όµως, να γίνω πιο συγκεκριµένος. Καθυστερήσεις και
ακυρώσεις χηµειοθεραπειών δεν υπήρξαν πάρα πολλές στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Για παράδειγµα, βάσει των στοιχείων
της Α’ Υγειονοµικής Περιφέρειας Αττικής για το χρονικό διά-
στηµα από 1η Σεπτεµβρίου του 2019 έως και 27 Ιανουαρίου του
2020 καταγράφηκαν τέσσερις αναβολές συνεδριών, µία στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο «Ιπποκράτειο», µία στον «Άγιο Σάββα» και δύο
στο Νοσοκοµείο «Λαϊκό». Μάλιστα, στο Νοσοκοµείο «Λαϊκό»
αφορούσε κυρίως θεραπείες για αιµατολογικούς ασθενείς κυ-
ρίως µε τη δραστική ουσία µελφαλάνη και την φλεοµυκήνη, όπου
έχει αποκατασταθεί το πρόβληµα της έλλειψης. Αυτό είναι ένα
παγκόσµιο πρόβληµα γι’ αυτές τις δραστικές ουσίες.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι στη µεγαλύτερη υγειονοµική πε-
ριφέρεια της χώρας οι καθυστερήσεις, οι αναβολές ήταν ελάχι-
στες. Να σηµειώσω δε ότι τους µήνες Οκτώβριο, Νοέµβριο και
Δεκέµβριο του 2019 και τον Ιανουάριο του 2020 έχουν διεξαχθεί
τριάντα οκτώ χιλιάδες εννιακόσιες εξήντα µία συνεδρίες χηµει-
οθεραπείας.

Στην Δ’ Υγειονοµική Περιφέρεια της Μακεδονίας σε κανένα
από τα οκτώ συνολικά νοσοκοµεία, στα οποία παρέχονται υπη-
ρεσίες χηµειοθεραπείας, δεν έχει σηµειωθεί αναβολή χηµειοθε-
ραπείας. Τα προβλήµατα που προέκυψαν αντιµετωπίστηκαν
άµεσα, µε αποτέλεσµα οι συνεδρίες να γίνουν κανονικά, όπως
επίσης και σε άλλα νοσοκοµεία, όπως το ΑΧΕΠΑ. 

Θα επανέλθω στο θέµα των ελλείψεων. Κατά τον Δεκέµβριο
λόγω της έλλειψης της «πλατίνας» υπήρξαν χρονικές µεταθέσεις
κάποιων θεραπειών κατά δύο ή τρεις ηµέρες, χωρίς να υπάρχουν
όµως επιπτώσεις στη θεραπεία των ασθενών. Τα φάρµακα ελή-
φθησαν από άλλα νοσοκοµεία και επεστράφησαν στη συνέχεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)
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Θα χρησιµοποιήσω χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε.

Για ένα φάρµακο χαµηλού κόστους η έλλειψη αντιµετωπίστηκε
µε εύρεση από την ελεύθερη αγορά για έναν µικρό αριθµό συ-
σκευασιών.

Ιδιαίτερα κατά τα διαστήµατα που παρουσιάστηκε πρόβληµα
λόγω έλλειψης φαρµάκων αντιµετωπίστηκαν επίσης τα προβλή-
µατα µε τη χορήγηση φαρµάκων από τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ,
είτε µε έκτακτες εισαγωγές από τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων
και το Ινστιτούτο Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας. Ανά-
λογα παραδείγµατα υπάρχουν και για διάφορα άλλα νοσοκοµεία.

Επιτρέψτε µου να πω το εξής, σε ό,τι αφορά τα µέτρα τα οποία
παίρνουµε. Βεβαίως γνωρίζουµε όλοι πως αρκετά χηµειοθερα-
πευτικά φάρµακα είναι καταξιωµένα εδώ και πάρα πολλά χρόνια
στη θεραπευτική και είναι φθηνά επειδή είναι παλιά φάρµακα και
επειδή δεν συµφέρει η παραγωγή τους γι’ αυτό υπάρχουν και
συγκεκριµένες ελλείψεις. Προς την κατεύθυνση αυτή, πέρα από
τις έκτακτες εισαγωγές στις οποίες προβαίνει ο Εθνικός Οργα-
νισµός Φαρµάκων προκειµένου να αντιµετωπίσουµε την έλλειψη
αυτών των προϊόντων, ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων έχει
έρθει ήδη σε συνεννόηση µε ελληνικές εταιρείες προκειµένου να
προβούν στην παραγωγή αυτών των φθηνών φαρµάκων, έτσι
ώστε να καλυφθεί επαρκώς η αγορά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Σακοράφα έχει

τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εάν κάποιος στην οικογένειά σου έχει νοσήσει

µε αυτή την ασθένεια ή εάν έχεις νοσήσει εσύ ο ίδιος, ξέρεις πως
η µάχη κατά του καρκίνου σε εµπλέκει ολόκληρο και έχεις και
µια ιδιαίτερη ευαισθησία θα έλεγα. Προσπάθησα, λοιπόν, από
την πρώτη στιγµή -στο λεκτικό τουλάχιστον που χρησιµοποίησα-
να αποφύγω οποιαδήποτε υπόνοια πολιτικής εκµετάλλευσης -
µακριά από εµένα αυτό-, δεν θα το ήθελα σε καµµία περίπτωση,
γιατί µιλάµε για µια ιδιαίτερη κατηγορία συνανθρώπων µας, οι
οποίοι περνάνε τον δικό τους γολγοθά.

Όµως, ήλπιζα ότι η απάντησή σας δεν θα περιλάµβανε το επι-
χείρηµα ότι δεν υπήρξαν καθυστερήσεις ή ότι δεν υπάρχουν ελ-
λείψεις. Αυτό είναι δεδοµένο, γιατί πολύ καλά γνωρίζετε ότι τα
δηµοσιεύµατα στον Τύπο πληθαίνουν και µάλιστα πληθαίνουν
πάρα πολύ.

Όλοι εµείς εδώ βρισκόµαστε έχοντας την ευθύνη -ο καθένας
από τη θέση του- για να εξαλείψουµε απολύτως παρόµοια περι-
στατικά. Οι άνθρωποι αυτοί, όταν λείπει το φάρµακό τους, αναγ-
κάζονται να καταφεύγουν στους συλλόγους καρκινοπαθών και
οι σύλλογοι µε τη σειρά τους να ψάχνουν από νοσοκοµείο σε νο-
σοκοµείο. Το ξέρετε αυτό. Είναι µια ανεπίτρεπτη -θα έλεγα-, ψυ-
χοφθόρα και πρόσθετα επιβαρυντική διαδικασία απέναντι στην
οποία δεν χωρούν δικαιολογίες ούτε επικοινωνιακές υπεκφυγές.
Αυτό σηµαίνει ότι εδώ επιβάλλεται η µε κάθε τρόπο υπέρβαση
κάθε σχετικής δυσκολίας και εµποδίων.

Είναι γνωστά τα δεδοµένα που µπορούν να συντείνουν στις ελ-
λείψεις, όπως λόγου χάριν οι µειωµένες εισαγωγές, πιθανόν
λόγω του clawback, ή οι αυξηµένες εξαγωγές για το µεγαλύτερο
κέρδος -το ξέρετε. Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις στα φάρµακα.

Σε κάθε περίπτωση, επιβάλλεται από τον νόµο στο ΙΦΕΤ η υπο-
χρέωση να διατηρεί απόθεµα ασφαλείας στα φάρµακα και ιδίως
στα βασικά, σε αυτά τα φάρµακα. Θα έπρεπε, λοιπόν, το ΙΦΕΤ
σε συνεργασία µε τον ΕΟΦ να φροντίζει για την προµήθεια και
την επάρκεια των φαρµάκων αυτών, αλλά και για τη δηµιουργία
αποθέµατος ασφαλείας, προκειµένου να αντιµετωπίζεται τυχόν
µειωµένη παραγωγή, αλλά και κάθε άλλη πιθανότητα έλλειψης.

Και σας ρωτώ: Γιατί στην προκειµένη περίπτωση δεν υπήρχε
αυτό το απόθεµα ασφαλείας; 

Δεν θα βοηθούσε, κύριε Υπουργέ, ένα εθνικό µητρώο νεοπλα-
σιών, ώστε να προκύπτει άµεσα και ανά πάσα στιγµή πόσοι ασθε-
νείς υποβάλλονται σε ποιες θεραπείες και πού; Δεν θα έπρεπε
τα φαρµακεία των νοσοκοµείων να είναι µεταξύ τους ηλεκτρο-
νικά διασυνδεδεµένα, ώστε να προκύπτουν άµεσα οι τυχόν ελ-
λείψεις ή τα πλεονάσµατα;

Επίσης, δεν άκουσα, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα έχετε την
πρόθεση να λάβετε για να σταµατήσει η τεχνητή έλλειψη και να
µη δηµιουργούν πρόβληµα οι παράλληλες εξαγωγές.

Η Ελληνική Οµοσπονδία Καρκίνου ανακοίνωσε δηµόσια ότι
σας είχε στείλει επιστολή για το συγκεκριµένο πρόβληµα από τον
Αύγουστο του 2019. Κι όµως, παρά τις σχετικές διαβεβαιώσεις,
δεν έπαψαν οι καταγγελίες για ελλείψεις σε διάφορες περιοχές
της χώρας, όπως παραδείγµατος χάριν, τελευταία, στη Θεσσα-
λονίκη, που αναφερθήκατε προηγουµένως αλλά και στην Κρήτη.

Σε τελευταία ανάλυση, είναι ανεπίτρεπτο να εκτίθεται το
Υπουργείο για ελλείψεις σε βασικά, ακόµα και σε φθηνά φάρ-
µακα. Το πρόβληµα –όπως είπαµε- δεν εµφανίζεται πρώτη φορά.
Είναι επαναλαµβανόµενο. Γι’ αυτό και είναι µεγαλύτερες οι ευ-
θύνες των αρµόδιων υπηρεσιών, που θα έπρεπε να έχουν προ-
βλέψει τις εξελίξεις και να έχουν µεριµνήσει έγκαιρα µε βάση τη
δεδοµένη εµπειρία τους.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, κλείνοντας -και πρέπει όλοι να συµ-
φωνήσουµε σε αυτό- ότι αποτελεί στοιχειώδη και απαράβατη
υποχρέωση της πολιτείας να διασφαλίζει τη διαρκή επάρκεια των
νεοπλασµατικών φαρµάκων, έτσι ώστε να καλύπτονται χωρίς
εξαίρεση οι ανάγκες των ασθενών.

Έχω ακούσει πάρα πολλές φορές ασθενείς να λένε ότι «θεός
µου σε αυτή τη διαδικασία είναι ο γιατρός µου και το θαύµα µου
είναι τα φάρµακα». Ας µην τους τα στερήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υφυπουργός

Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης έχει τον λόγο για τρία λεπτά
για τη δευτερολογία του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Σακοράφα, είπα ότι αναγνωρίζουµε το πρόβληµα των
ελλείψεων το οποίο είναι διαχρονικό και σίγουρα δεν πρέπει να
γίνεται πολιτική εκµετάλλευση του ζητήµατος. Όλοι είµαι βέ-
βαιος ότι προβαίνουν στις δέουσες ενέργειες προκειµένου να
µην υπάρχουν ελλείψεις και να αντιµετωπίζονται τα όποια προ-
βλήµατα. Δεν είναι θέµα κυβέρνησης. Όλες οι κυβερνήσεις προς
αυτή την κατεύθυνση δουλεύουν. Το λέω εγώ µε βαθιά εµπειρία
διότι έχω διατελέσει και Πρόεδρος στον Εθνικό Οργανισµό Φαρ-
µάκων και γνωρίζω τις ενέργειες όλων των αρµόδιων φορέων
προκειµένου να υπάρχει κάλυψη στην αγορά.

Αυτό που θα ήθελα να πω είναι το εξής. Πράγµατι σε κάποια
προϊόντα δεν είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να υπάρχει απόθεµα
από το ΙΦΕΤ και αυτό διότι παρατηρούνται ελλείψεις σε παγκό-
σµιο επίπεδο και προσπαθούµε οριακά να καλύπτουµε τις ανάγ-
κες. Γι’ αυτό είπα και στην πρωτολογία µου ότι είµαστε σε
συνεννόηση µε την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία προκειµένου
να προχωρήσει στην παραγωγή των φθηνών αυτών αντινεοπλα-
σµατικών προϊόντων προκειµένου να υπάρχει επάρκεια στην
αγορά.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τις παράλληλες εξαγωγές, εφόσον
διαπιστωθεί ότι φάρµακα εξάγονται και δεν καλύπτεται η ελλη-
νική αγορά, τότε προβαίνουµε σε απαγόρευση των εξαγωγών,
έτσι ώστε να µην υπάρχει ο κίνδυνος εξαφάνισης των προϊόντων
από την αγορά. Μιλάµε για πιστοποιηµένη έλλειψη και έλλειψη
σε επίπεδο δραστικής ουσίας και όχι εµπορικής ονοµασίας, διότι
η δραστική ουσία είναι αυτή που καλύπτει τη θεραπευτική
ανάγκη. 

Φροντίζουµε και για ένα άλλο πλέγµα ενεργειών. Ήδη έχουµε
συναντηθεί κι έχουµε συµφωνήσει µε τον Πανελλήνιο Φαρµακευ-
τικό Σύλλογο προκειµένου να υπάρχει στενή συνεργασία µεταξύ
των αρµοδίων οργάνων, κυρίως µεταξύ του Πανελληνίου και του
Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων, έτσι ώστε να καταγράφονται
και να πιστοποιούνται οι ελλείψεις στην αγορά και να παρεµβαί-
νουµε όπου χρειάζεται. 

Σας είπα ότι οι συγκεκριµένες δραστικές ουσίες ήδη καλύ-
πτονται επαρκώς στην αγορά -κυρίως σε ό,τι αφορά κάποια αι-
µατολογικά νοσήµατα- και η προσπάθεια είναι διαρκής και
συνεχής. Μπορεί να υπάρχουν κάποιες ολιγοήµερες καθυστερή-
σεις στις θεραπείες, αλλά καµµία δεν έχει ακυρωθεί και πιστεύω
ότι ο κάθε πολίτης στο τέλος παίρνει τη θεραπεία την οποία χρει-
άζεται. 

9204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 434/28-1-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Για τα προβλήµατα και τις ελλείψεις του Γενικού Νοσο-
κοµείου Χανίων».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το Νοσοκοµείο Χανίων εξυπηρετεί ανάγκες

εκατόν εβδοµήντα χιλιάδων κατοίκων του Νοµού Χανίων, ενώ
κατά την καλοκαιρινή περίοδο ο αριθµός των εξυπηρετούµενων
υπερδιπλασιάζεται, δεδοµένου ότι δεν υπάρχει άλλο νοσοκοµείο
στον νοµό που να εφηµερεύει καθηµερινά. Την ίδια στιγµή ο
αριθµός των εξυπηρετούµενων ασθενών τα τελευταία χρόνια
έχει πενταπλασιαστεί λόγω της επιδείνωσης των όρων ζωής των
εργαζοµένων και λόγω της ελλιπούς πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. 

Το νοσοκοµείο αδυνατεί να ανταποκριθεί στον ρόλο του.
Υπάρχουν εκατοντάδες κενά σε ιατρικό, νοσηλευτικό, τεχνικό και
παραϊατρικό προσωπικό, ακόµη και στις θέσεις που προβλέπει ο
υπάρχων ελλιπής οργανισµός του νοσοκοµείου. 

Άµεση συνέπεια της υποστελέχωσης είναι οι ουρές των ασθε-
νών, η οριακή κατάσταση για πολλές ειδικότητες, οι πολύµηνες
αναµονές για µια εξέταση στο νοσοκοµείο. Χαρακτηριστικό είναι
ότι η λίστα αναµονής σε ειδικότητες όπως το γαστρεντερολογικό
φτάνει τα δύο έτη. Επιπλέον, στο ενδοκρινολογικό η κατάσταση
που έχει διαµορφωθεί είναι τέτοια, ώστε πλέον να αδυνατεί να
δεχτεί νέους ασθενείς. 

Συνέπεια των παραπάνω είναι και η εντατικοποίηση της εργα-
σίας των εργαζοµένων, που δουλεύουν στην πλειοψηφία τους µε
ελαστικές σχέσεις εργασίας, µε «πετσοκοµµένα» δικαιώµατα και
µισθούς πείνας και οι δυσλειτουργίες σε πολλές κλινικές. Για πα-
ράδειγµα, ο µέσος όρος σε νοσηλευτικό προσωπικό στη βραδινή
βάρδια είναι ένας νοσηλευτής ανά κλινική.

Την τραγική κατάσταση επιδεινώνουν τα προβλήµατα που
αφορούν την κτηριακή υποδοµή και τον τεχνικό εξοπλισµό του
νοσοκοµείου ως επιπτώσεις της ελλιπούς ή µηδαµινής συντήρη-
σής του. Το νοσοκοµείο είναι παράδειγµα της επικίνδυνης κατά-
στασης που έχει διαµορφωθεί στον τοµέα της υγείας γενικότερα.
Δεν είναι κάτι ξεχωριστό σε σχέση µε όλη την υπόλοιπη κατά-
σταση και αυτό εξαιτίας της χρηµατοδότησης απ’ όλες τις µέχρι
σήµερα κυβερνήσεις προς όφελος επιχειρηµατιών που δραστη-
ριοποιούνται στον χώρο αυτόν και σε βάρος των εργαζοµένων
και των λαϊκών οικογενειών αλλά και των εργαζοµένων του κλά-
δου.

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση
για την άµεση αντιµετώπιση των µεγάλων προβληµάτων στο νο-
σοκοµείο, για την πρόσληψη όλου του αναγκαίου µόνιµου ιατρι-
κού, νοσηλευτικού και άλλου προσωπικού, µε απολύτως δωρεάν
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και εξετάσεις χωρίς πλαφόν και
περικοπές, µε κατάργηση των εισφορών στον κλάδο υγείας και
κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότητας, για την
άµεση επίλυση των οξυµµένων κτηριακών προβληµάτων, ώστε
οι ασθενείς να νοσηλεύονται στις προβλεπόµενες συνθήκες του
21ου αιώνα.

Αυτά δεν τα λέµε εµείς, απλά προέκυψαν -και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- από την επίσκεψη του Γενικού Γραµµατέα του
κόµµατός µας στα Χανιά στις 14 Δεκέµβρη του 2019, όπου
υπήρξε συνάντηση του συλλόγου εργαζοµένων στο Γενικό Νο-
σοκοµείο Χανίων και άλλων εργαζοµένων, µια σηµαντική και εποι-
κοδοµητική συνάντηση, όπου αυτά τέθηκαν στον Γενικό
Γραµµατέα του ΚΚΕ. Και µάλιστα καταθέτω στα Πρακτικά της
Βουλής και το σχετικό υπόµνηµα που παρέδωσαν οι εργαζόµενοι
στον Γενικό Γραµµατέα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης για τρία

λεπτά, για την πρωτολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, όπως έχω απαντήσει και σε παρόµοιες ερω-

τήσεις συναδέλφων σας Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας αλλά και άλλων κοµµάτων, τα προβλήµατα και οι
ελλείψεις στα νοσοκοµεία όλης της χώρας δεν είναι τωρινό φαι-
νόµενο. Κληροδοτήθηκαν στη σηµερινή Κυβέρνηση και βεβαίως
η κατάσταση την οποία κληθήκαµε να διαχειριστούµε ήταν πολύ
χειρότερη απ’ αυτή που φανταζόµασταν. Καταβάλλουµε κάθε
προσπάθεια να ανατρέψουµε αυτή την κατάσταση και δώσαµε
µεγάλη µάχη προκειµένου να διασφαλίσουµε την ασφαλή και
επαρκή λειτουργία των νοσοκοµειακών µονάδων το 2019. 

Κάθε χρόνο, τα τελευταία χρόνια συνταξιοδοτείται ένας πολύ
µεγάλος αριθµός προσωπικού, όχι µόνο ιατρικού αλλά και λοι-
πού προσωπικού, από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας συµπλήρωσε τα συντάξιµα χρόνια του από το 1983
που ιδρύθηκε και βρισκόµαστε σε µια χρονική στιγµή καµπής µε
αυτό το µεγάλο κύµα συνταξιοδοτήσεων. Σίγουρα οι ανάγκες σε
προσλήψεις είναι πάρα πολλές. Ήδη προχωρούν οι προσλήψεις
σε λοιπό προσωπικό και σε ιατρικό προσωπικό, αλλά έχει γίνει
και συγκεκριµένος προγραµµατισµός για το 2020 και τα επόµενα
χρόνια. Μάλιστα, επειδή σε προηγούµενη αναφορά έχω απαντή-
σει, να υπενθυµίσω ότι προς την κατεύθυνση αυτή προχωρούµε
στη µετατροπή θέσεων επικουρικού προσωπικού σε Επιµελητές
Β’, προκειµένου να δώσουµε µια ανάσα στο σύστηµα µε µόνιµες
προσλήψεις και την κάλυψη κενών οργανικών θέσεων µε µόνιµες
προσλήψεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Βεβαίως, είµαστε στη
διαδικασία νοµοθέτησης, προκειµένου να επισπεύσουµε την
πρόσληψη νοσηλευτικού προσωπικού στα νοσοκοµεία, δηµιουρ-
γώντας κλάδο νοσηλευτών, έτσι ώστε να µην παρατηρούνται κα-
θυστερήσεις στην πρόσληψη της συγκεκριµένης οµάδας που
τόσο ανάγκη έχουν τα νοσοκοµεία µας.

Σε ό,τι αφορά τώρα το Νοσοκοµείο Χανίων, που αφορά και το
βασικό αντικείµενο της ερώτησής σας, πρέπει να πω ότι σε ό,τι
αφορά τη γαστρεντερολογική κλινική, η αναµονή δεν είναι δύο
χρόνια, όπως αναφέρετε. Υπάρχει κάποιο πρόβληµα στους εξω-
τερικούς ασθενείς οι οποίοι προσέρχονται στο νοσοκοµείο προ-
κειµένου να εξεταστούν. Στους εσωτερικά νοσηλευόµενους
ασθενείς οι εξετάσεις γίνονται κανονικά, πραγµατοποιούνται
κάθε εβδοµάδα περισσότερες από πενήντα ενδοσκοπήσεις, δη-
λαδή άνω των δυόµισι χιλιάδων ετησίως και από αυτές οι
τριάντα-τριάντα πέντε αφορούν τους εσωτερικούς ασθενείς.

Σχετικά µε τις µόνιµες προσλήψεις, έχουµε δύο θέσεις Επιµε-
λητών Β’ και είκοσι πέντε θέσεις λοιπού προσωπικού. Να επιση-
µάνω για µία ακόµα φορά ότι οι έκτακτες ανάγκες καλύπτονται
µε επιπλέον επικουρικό προσωπικό, το οποίο εγκρίνεται κατόπιν
αιτήσεως του νοσοκοµείου προς το Υπουργείο Υγείας.

Να σηµειώσω προς απάντηση στην ερώτησή σας ότι η περί-
θαλψη και οι εξετάσεις στα δηµόσια νοσοκοµεία είναι δωρεάν.
Εποµένως δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί ρωτάτε για απολύτως δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και εξετάσεις χωρίς πλαφόν
και περικοπές. 

Βεβαίως σε ό,τι αφορά τα οξυµµένα κτηριακά προβλήµατα
γνωρίζουµε όλοι ότι οι υποδοµές στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
είναι πεπαλαιωµένες. Δεν αφορά µόνο τις κτηριακές υποδοµές,
αλλά και τον βιοϊατρικό εξοπλισµό, ο οποίος είναι και αυτός γη-
ρασµένος. Υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο αναβάθµισης των κτη-
ριακών υποδοµών σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας και βεβαίως
αντικατάστασης και αναβάθµισης του βιοϊατρικού εξοπλισµού,
προκειµένου να εκσυγχρονιστούν οι υποδοµές και να απολαµβά-
νει ο κάθε πολίτης τις καλύτερες υπηρεσίες υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Συντυχάκης έχει

τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία του.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πριν από δύο

εβδοµάδες πάλι εδώ µαζί είχαµε συζητήσει για την κατάσταση
του Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου. 

Χωρίς να θέλω να σας προσβάλω δώσατε «καρµπόν» απάν-
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τηση και τότε και σήµερα. Μάλιστα, σας είχα πει και τότε -το επα-
ναλαµβάνω και τώρα- πως ό,τι µας έλεγαν οι Υπουργοί της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης περίπου τα ίδια µας λέτε και εσείς,
δηλαδή ότι κληρονοµήσατε από την προηγούµενη κυβέρνηση
αυτή την άσχηµη κατάσταση στα νοσοκοµεία. Μα, και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έλεγε το ίδιο για τις προ-προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Δηλαδή, µιλάµε τώρα για «καρµπόν» απαντήσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Λέτε ότι είναι δωρεάν η περίθαλψη στα νοσοκοµεία. Αφ’ ενός
έχει δυσκολέψει η πρόσβαση του πολίτη στα δηµόσια νοσοκο-
µεία από την άποψη ότι υπάρχουν όλες αυτές οι µεγάλες καθυ-
στερήσεις που θα σας πω σε λίγο, προκειµένου να κάνει τις
εξετάσεις του, να λάβει περίθαλψη κ.λπ., και αφ’ ετέρου µην ξε-
χνάτε ότι υπάρχουν τα απογευµατινά ιατρεία, που ένα µεγάλο
µέρος του πληθυσµού, ακριβώς λόγω των προβληµάτων και των
δυσλειτουργιών που παρουσιάζει το νοσοκοµείο τις πρωινές
ώρες, κατευθύνεται στα απογευµατινά ιατρεία παρά τις µεγάλες
και τιτάνιες προσπάθειες που καταβάλλει αυτό το ελάχιστο προ-
σωπικό που έχουν τα νοσοκοµεία.

Δεύτερον, στις 31-10-2019 σας επισκέφθηκαν οι εργαζόµενοι
του Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου και µάλιστα σας επέδωσαν και
ένα ψήφισµα όπου εκεί καταγράφουν τα άµεσα, βασικά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει το νοσοκοµείο. Εσείς τώρα τους διαψεύ-
δετε ότι τα ραντεβού των ασθενών για εξετάσεις καθυστερούν
µέχρι και δύο χρόνια. Οι εργαζόµενοι δεν µπορεί να το βγάζουν
από το µυαλό τους, προφανώς ζουν την καθηµερινότητα του νο-
σοκοµείου και έχουν µια καλύτερη αντίληψη από τον οποιονδή-
ποτε Υπουργό.

Σας κατέθεσαν και άλλα ζητήµατα, όπως ότι ραντεβού για εν-
δοκρινολόγο δεν υπάρχουν. Η µοναδική ενδοκρινολόγος του νο-
σοκοµείου παρακολουθεί πεντέµισι χιλιάδες ασθενείς. Ραντεβού
για µαγνητική τοµογραφία αν πάει κάποιος τώρα να κλείσει θα
του δώσουν χαρτί για τον Αύγουστο του 2020, για οφθαλµίατρο
τον Ιούνιο του 2020, για ρευµατολόγο τον Ιούνιο του 2020. Η µο-
νάδα εµφραγµάτων επτά κλινών λειτουργεί σε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης λόγω έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού. Για να
ανοίξει το αιµοδυναµικό εργαστήριο µετέφεραν εκεί το λιγοστό
νοσηλευτικό προσωπικό της µονάδας. 

Αυτά σας είναι γνωστά και µάλιστα τους υποσχεθήκατε ότι θα
τα αντιµετωπίσετε αυτά τα προβλήµατα. Αυτές οι εξαγγελίες,
λοιπόν, που λέτε για προσλήψεις νέου προσωπικού, δεν ξέρω αν
έχουν κάποια αξία όταν είναι κατ’ εξακολούθηση επαναλαµβα-
νόµενες. Άρα ούτε λύνεται το πρόβληµα µε τους επικουρικούς,
µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις, µε εργολαβίες και πάει λέγον-
τας. Ξέρετε ότι έτσι λειτουργούν σήµερα τα νοσοκοµεία.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κατά την άποψή µας, συνεχίζει την ίδια
ακριβώς ανθυγιεινή πολιτική που ακολούθησαν και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις. Γιατί; Διότι δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τις
ανάγκες του λαού -όχι των Χανίων, συνολικά της χώρας- για ένα
επιστηµονικά σύγχρονο σύστηµα υγείας που να διασφαλίζει τους
εργαζόµενους στους χώρους υγείας και βέβαια να έχει ως κα-
τεύθυνση την πλήρη κάλυψη όλων των κοινωνικών αναγκών, σύµ-
φωνα µε την επιστηµονική πρόοδο.

Άλλωστε, γνωρίζετε ότι το 20% του συνόλου των εργαζοµένων
στα δηµόσια νοσοκοµεία δουλεύουν µε ελαστικές εργασιακές
σχέσεις και αυτό φυσικά έχει συνέπεια τη διαρκή εργασιακή ανα-
σφάλεια, την ανεργία, οικονοµικά, κοινωνικά, ψυχολογικά προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν, επιστηµονικό ακρωτηριασµό και
πάει λέγοντας. 

Σε κάθε περίπτωση, στο ζήτηµα της υγείας -και τελειώνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- δεν χωράνε εκπτώσεις, δεν χωράνε «µπα-
λώµατα», δεν χωράει µία απλή διαχείριση της φτώχειας που
έχουν σήµερα τα νοσοκοµεία. 

Άρα πρέπει να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός, αυτές οι «καρµ-
πόν» απαντήσεις που δίνετε κάθε φορά όλοι σας. Αυξήστε τη
χρηµατοδότηση γενναία, για να καλύψετε το σύνολο των αναγ-
κών. 

Δεν το κάνετε, γιατί είστε δεσµευµένοι, όπως και οι προηγού-
µενοι, στα µνηµόνια, τις δηµοσιονοµικές πολιτικές, τα µεσοπρό-
θεσµα προγράµµατα και πάει λέγοντας.

Μονιµοποιήστε, λοιπόν, προσωπικό που δουλεύει µε ληξιπρό-
θεσµες εργασιακές σχέσεις. Προσλάβετε επιπλέον προσωπικό,
που να καλύπτει τις αυξανόµενες ανάγκες, αλλά µόνιµο προσω-
πικό, όχι αυτό το αίσχος των προσλήψεων λίγων µηνών ή των επι-
κουρικών, που δεν λύνουν ουσιαστικά και συστηµατικά το
πρόβληµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, επιτρέψτε µου να πω ότι µαγικό ραβδί δεν

υπάρχει, προκειµένου από τη µια µέρα στην άλλη να αλλάξει µία
κατάσταση. Οι απαντήσεις µας δεν είναι «καρµπόν», έχουµε συγ-
κεκριµένο σχέδιο, έχουµε προβεί σε συγκεκριµένα µέτρα, τα
έχουµε εξαγγείλει, τα υλοποιούµε και είµαι βέβαιος ότι σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα θα φανούν αυτά τα αποτελέσµατα.  

Στόχος µας είναι να αντιµετωπίζουµε τα µεγάλα ζητήµατα
στον τοµέα της υγείας, όπως είναι η χρηµατοδότηση, αλλά και
να φτάνουµε και σε επίπεδο αντιµετώπισης των προβληµάτων
του κάθε ασθενή χωριστά, να µην αφήσουµε κανέναν συµπολίτη
µας πίσω, να µη µείνει καµµία ανάγκη ακάλυπτη. Αυτό χρειάζεται
σχέδιο, το οποίο το έχουµε και το υλοποιούµε. 

Θα ήθελα να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι η Κυβέρνηση έχει
δεσµευτεί για τον δηµόσιο χαρακτήρα του συστήµατος υγείας,
όπου ο κάθε πολίτης θα έχει πρόσβαση σε όλες τις υπηρεσίες
υγείας, χωρίς να επιβαρύνεται µε αδικαιολόγητο κόστος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 413/22-1-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρίας Αθανασίου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Έκτακτη σύγκληση του Παγκόσµιου
Οργανισµού Υγείας για τον νέο κορονοϊό».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, παρακολουθώντας την εγχώρια και διεθνή ει-

δησεογραφία εγκαίρως προ δεκαηµέρου σχεδόν, εµείς ως Ελ-
ληνική Λύση αντιληφθήκαµε τον τεράστιο κίνδυνο που και η
χώρα µας διατρέχει απ’ αυτή τη µετάδοση του φονικού ιού.

Ήδη, η υπόθεση του κορονοϊού έχει πάρει διαστάσεις παγκο-
σµίως, µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας να κηρύσσει συνα-
γερµό. 

Μαθαίνουµε ότι και εσείς στο µεταξύ ως Υπουργείο έχετε
πάρει κάποια µέτρα µέχρι σήµερα, αλλά οι διαστάσεις είναι ήδη
τεράστιες και κάθε µέρα τα δεδοµένα αλλάζουν προς το χειρό-
τερο, όπως και εσείς γνωρίζετε. 

Στην Κίνα είναι σε καραντίνα ολόκληρες πόλεις εκατοµµυρίων
ανθρώπων και χτίζουν ειδικά νοσοκοµεία χιλιάδων κλινών µόνο
για τους ασθενείς του ιού. Η Ρωσία έκλεισε τα σύνορά της µε
την Κίνα για αποφυγή εξάπλωσης του ιού στο έδαφός της. Η
«LUFTHANSA», η «AIR FRANCE», η «BRITISH AIRWAYS» και
άλλες πολλές εταιρείες έχουν αναστείλει τις πτήσεις προς και
από την Κίνα. 

Στο κρουαζιερόπλοιο «COSTA SMERALDA», που βρίσκεται
ανοιχτά της Ρώµης µε έξι χιλιάδες επιβάτες και χίλια άτοµα πλή-
ρωµα, απαγορεύτηκε η αποβίβαση απάντων, διότι εντοπίστηκαν
δύο ύποπτα κρούσµατα. Σηµειωτέον ότι το πλοίο, πριν τον κατά-
πλου στην Ιταλία, ήταν στα λιµάνια της Μαγιόρκας, της Βαρκε-
λώνης και της Μαλαισίας. 

Οι πλοηγοί στον Πειραιά αρνούνται να επιβιβαστούν σε πλοία
που έρχονται από Κίνα. Η Τσεχία σταµάτησε την έκδοση βίζας
σε Κινέζους. Σε όλον τον κόσµο κάθε µέρα εντοπίζονται και άλλα
κρούσµατα και, ουσιαστικά, βρισκόµαστε στα πρόθυρα µιας
πρωτόγνωρης πανδηµίας, µε τεράστιες συνέπειες τόσο στην
υγεία των ανθρώπων όσο και στην παγκόσµια οικονοµία.

Κύριε Υπουργέ, ο συγκεκριµένος ιός έχει περίοδο επώασης
από µία εβδοµάδα περίπου µέχρι και δεκατέσσερις ηµέρες. Η
χώρα µας είναι και διερχόµενος προορισµός αλλοδαπών αλλά
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και πολύ περισσότερο είναι τελικός προορισµός χιλιάδων ανθρώ-
πων από την Κίνα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, έχοντας υπ’ όψιν τη µέχρι τώρα κατάσταση
αλλά και την αναµενόµενη αρνητική εξέλιξη: Πρώτον, ποιες δια-
δικασίες υπάρχουν για τον έλεγχο της ασθένειας του νέου αυτού
κορονοϊού στα σηµεία εισόδου της χώρας και ποιες διαδικασίες
εφαρµόζονται και ποιες συγκεκριµένες υποδοµές υπάρχουν
στην ελληνική επικράτεια για την υποδοχή και αντιµετώπιση
κρουσµάτων της εν λόγω µεταδοτικής ασθένειας;

Δεύτερον, πόσοι Κινέζοι εισήλθαν στην Ελλάδα το 2019 και
πόσοι αναµένονται το 2020;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Αθανασίου, να πω κατ’ αρχάς -επειδή αναφέρατε ότι

πρόκειται για πανδηµία- ότι ο κορονοϊός δεν έχει χαρακτηριστεί
ως πανδηµία από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας. Ακολου-
θούµε πάντοτε τις σαφείς οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας. Χθες το βράδυ ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας ανέ-
βασε το επίπεδο ετοιµότητας στα κράτη-µέλη λόγω των αυξηµέ-
νων κρουσµάτων.

Πρέπει να πω ότι η χώρα µας έχει ανάλογη εµπειρία από το
παρελθόν στη διαχείριση τέτοιων περιστατικών. Είµαστε έτοιµοι
να αντιµετωπίσουµε τυχόν κρούσµα που θα έρθει στη χώρα και
έχουµε προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, τις οποίες θα
σας εκθέσω προκειµένου να είµαστε έτοιµοι ως χώρα.

Θα ήθελα να πω ότι κατ’ αρχάς δεν πρέπει να δηµιουργούµε
πανικό. Οφείλουµε να καθησυχάζουµε τον κόσµο. Σε καµµία πε-
ρίπτωση, όµως, ο κρατικός µηχανισµός δεν εφησυχάζει.

Σε ό,τι αφορά την προετοιµασία την οποία έχουµε κάνει, κατ’
αρχάς στις πύλες εισόδου της χώρας η προετοιµασία συνίσταται
σε ενηµέρωση των ταξιδιωτών προς και από τις πληγείσες πε-
ριοχές, ενηµέρωση του προσωπικού στις πύλες εισόδου για την
πιθανότητα εισαγωγής κρούσµατος και τις απαραίτητες ενέρ-
γειες σε περίπτωση ανίχνευσης αυτού. 

Στους χώρους παροχής υπηρεσιών υγείας η προετοιµασία συ-
νίσταται σε ενηµέρωση των επαγγελµατιών υγείας και του υπό-
λοιπου προσωπικού αλλά και όλων των ιδιωτών γιατρών για την
ανάγκη διαλογής και για τα µέτρα προφύλαξης και πρόληψης
της διασποράς του ιού σε περίπτωση εµφάνισης κρούσµατος,
προετοιµασία του συστήµατος υγείας και των χώρων παροχής
υπηρεσιών υγείας. Μεταξύ άλλων έχουµε ήδη ορίσει νοσοκοµεία
αναφοράς, κέντρα εργαστηριακής διάγνωσης και υπάρχει επάρ-
κεια σε µέτρα ατοµικής προστασίας και κατάλληλη υλικοτεχνική
υποδοµή για τη νοσηλεία τυχών περιστατικών.

Σε ό,τι αφορά την ενηµέρωση του κοινού, η προετοιµασία συ-
νίσταται σε ενηµέρωση του κοινού µέσω του Εθνικού Οργανι-
σµού Δηµόσιας Υγείας µε αφίσες, κυρίως, στις πύλες εισόδου
της χώρας και σε χώρους παροχής υπηρεσιών υγείας αλλά και
ενηµέρωση από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Συγκεκριµένα ο Εθνικός Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας έχει προ-
βεί στις εξής ενέργειες: Έχει ορίσει το κρούσµα για την επιδηµιο-
λογική επιτήρηση του νέου κορονοϊού, έχει δώσει οδηγίες προς
το κοινό και τους επαγγελµατίες υγείας. Έχει δώσει οδηγίες για
τους χώρους παροχής υπηρεσιών υγείας, νοσοκοµεία, κέντρα
υγείας κ. ο .κ. για τις ενδεδειγµένες διαδικασίες για τη νοσηλεία
και διαχείριση υπόπτου ή επιβεβαιωµένου κρούσµατος κορονοϊού.

Υπάρχουν οδηγίες για το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας,
οδηγίες προς τους ιατρικούς συλλόγους της χώρας και τα µέλη
τους, οδηγίες για τον απαραίτητο εξοπλισµό προστασίας και
εκτίµηση για το απαραίτητο προσωπικό και το ενδεχόµενο νοση-
λείας ύποπτου περιστατικού, οδηγίες για την εργαστηριακή διά-
γνωση και τα απαραίτητα µέτρα µεταφοράς των δειγµάτων,
οδηγίες για την παρακολούθηση των επαγγελµατιών υγείας που
πιθανόν να εκτεθούν στον ιό, οδηγίες για το προσωπικό της
αστυνοµίας που εργάζεται στις πύλες εισόδου της χώρας, οδη-
γίες για τους ταξιδιώτες, για τα πληρώµατα των πλοίων και αε-
ροσκαφών.

Επίσης, υπάρχει εκπόνηση οδηγιών για τους επισκέπτες στην
Κίνα, εκπόνηση οδηγιών προς επαγγελµατίες υγείας των αεροϋ-
γειονοµείων και τα πληρώµατα αεροσκαφών σε περίπτωση ύπο-
πτου κρούσµατος σε πτήση, εκπόνηση οδηγιών για προσωπικό
εδάφους αεροδροµίων, εκπόνηση οδηγιών που αφορούν πληρώ-
µατα πλοίων σε περίπτωση ύποπτου κρούσµατος εν πλω, εκπό-
νηση οδηγιών για ξενοδοχεία και λοιπά καταλύµατα ταξιδιωτών,
εκπόνηση ενηµερωτικού υλικού µε πληροφορίες και οδηγίες για
ταξιδιώτες προς την Κίνα, τακτική συνεργασία µε το Υπουργείο
Εξωτερικών για επείγουσες ανάγκες διπλωµατών και υπαλλήλων
σε θέµατα κοινού ενδιαφέροντος στην Κίνα, καθηµερινή επικοι-
νωνία µε την κινεζική πρεσβεία, παροχή οδηγιών σε καθηµερινή
βάση προς ιδιώτες και επαγγελµατίες υγείας σχετικά µε ερωτή-
µατα και διευκρινίσεις.

Υπάρχει παρουσία κλιµακίου του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-
σιας Υγείας κατά την άφιξη των τριών απευθείας πτήσεων την
εβδοµάδα από το Πεκίνο για παροχή πληροφοριών και πιθανή
ανίχνευση κρούσµατος και επίσης έχει ήδη διεξαχθεί άσκηση
προσοµοίωσης για πιθανό εισαγόµενο κρούσµα σε συνεργασία
µε το Νοσοκοµείο «Αττικό» και το ΕΚΑΒ.

Ο Υπουργός Υγείας έχει συναντηθεί µε την Πρέσβη της Κίνας
για την επιθυµία και τα σχετικά µέτρα που λαµβάνονται στην Κίνα
και, βεβαίως, έχει υπάρξει και συνάντηση µε το Υπουργείο Παι-
δείας, προκειµένου να υπάρχει συγκεκριµένη ενηµέρωση προς
τους εκπαιδευτικούς.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι όλες οι οδηγίες επικαιροποιούνται
σε καθηµερινή βάση και επιπλέον όλες οι οδηγίες έχουν αποστα-
λεί σε όλους τους αρµόδιους φορείς όπως ανέφερα παραπάνω.
Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τα τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα απαντήσω στον κύριο Υπουργό µε

την ερώτηση, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, για το θέµα ότι δεν πρέπει
να πανικοβάλλουµε τον κόσµο. Η Τσεχία και η Ρωσία, οι οποίες
έχουν πάρει αυτά τα µέτρα, δεν θεωρώ ότι δίνουν την αίσθηση
του πανικού. Όσο για την ενηµέρωση, θα ήθελα να σας πω ότι
εχθές 30/1, απεστάλη ενηµερωτική εγκύκλιος µε οδηγίες για
µέτρα πρόληψης κατά της διασποράς της λοίµωξης από τον νέο
κορονοϊό σε σχολικές µονάδες και τους φορείς εκπαίδευσης,
µόλις εχτές. 

Θα ήθελα ακόµα να τονίσω ότι όλα τα νοσοκοµεία µας είναι
υποστελεχωµένα από γιατρούς, από νοσηλευτικό και από παραϊ-
ατρικό προσωπικό και για τα οποία και ως Κυβέρνηση ας ελπί-
σουµε να κάνετε κάτι, γιατί αν δεν δώσετε στους γιατρούς και
σε όλο το προσωπικό κίνητρα δεν θα πάει, ειδικά στα νησιά µας,
κανείς ή όταν θα πηγαίνει για λόγους ανάγκης, θα φεύγει, θα κοι-
τάει κάποια άλλη ευκαιρία να φύγει. Κι εκεί πέρα είναι υποστε-
λεχωµένα τα νοσοκοµεία, για να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν
τους πολίτες που έχουν τον ιό. Δεν είδαµε αφίσες πουθενά όλον
αυτόν τον καιρό, να ενηµερώνεται ο κόσµος. Έχουµε µια ανεξέ-
λεγκτη εισροή µεταναστών, πού το ξέρετε κι εσείς. 

Τέλος, θέλω να πω ότι όπως επίσης και όχι όλα τα νησιά, όπως
η Σαντορίνη, που έχουν τα τσάρτερ, µπορεί να έχουν την ασφά-
λεια του ελέγχου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Αθανασίου, είπα και στην πρωτολογία µου ότι καθησυ-

χάζουµε αλλά δεν εφησυχάζουµε. Έχουµε λάβει όλα τα απαραί-
τητα µέτρα και να τονίσω για µια ακόµη φορά ότι υπάρχει
εµπειρία στον κρατικό µηχανισµό από τη διαχείριση ανάλογων
περιστατικών, περιπτώσεων, καταστάσεων στο παρελθόν και
οφείλω να διαβεβαιώσω τόσο εσάς όσο και το Σώµα ότι δεν
υπάρχει λόγος ανησυχίας και είµαστε σε θέση να αντιµετωπί-
σουµε οποιοδήποτε κρούσµα και έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες
ενέργειες, προκειµένου να προλάβουµε τυχόν περιστατικά αλλά
και να αντιµετωπίσουµε, εφόσον υπάρξει, κάποιο κρούσµα.

Σε κάθε περίπτωση, δεν προβαίνουµε σε κινήσεις εντυπωσια-
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σµού. Είναι ένα θέµα που άπτεται της προστασίας της δηµόσιας
υγείας. Οφείλουµε να ακολουθούµε τις οδηγίες του Παγκόσµιου
Οργανισµού Υγείας και αυτό κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 440/28-1-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Οξύτατα προβλήµατα στον χώρο της υγείας».

Κυρία συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε πρόσφατα δηµοσιεύµατα, απο-

τυπώνονται πολύ σοβαρά προβλήµατα στον χώρο της δηµόσιας
υγείας. Υπάρχουν µεγάλες ελλείψεις και κενά σε νοσοκοµεία της
Αττικής και της επαρχίας, η Ελληνική Οµοσπονδία Καρκίνου έχει
δηλώσει ότι έχουν παρατηρηθεί καθυστερήσεις και ακυρώσεις
χηµειοθεραπειών, τεχνητές ελλείψεις φαρµάκων στα φαρµακεία,
ελλείψεις βασικών αντινεοπλασµατικών, µεγάλη καθυστέρηση
και συχνά ακύρωση προγραµµατισµένων χηµειοθεραπειών σε
πολλά νοσοκοµεία της χώρας. 

Στα νοσοκοµεία στη Θεσσαλονίκη δεν µπορούν να πραγµατο-
ποιηθούν αυτόλογες µεταµοσχεύσεις λόγω έλλειψης φθηνού βα-
σικού φαρµάκου. Επίσης, έλλειψη τραυµατιοφορέων σε όλα τα
νοσοκοµεία και κέντρα υγείας της χώρας, όπου παραπάνω από
το 60% είναι κενές οι οργανικές θέσεις. Σε µεγάλα νοσοκοµεία
παραπάνω από χίλιοι ασθενείς σε κάθε εφηµερία δέχονται τη
φροντίδα δύο έως τριών τραυµατιοφορέων και τακτικά κα έκτα-
κτα περιστατικά. Η Ένωση Νοσοκοµειακών Γιατρών, επίσης, έχει
καταγγείλει τεράστιες ελλείψεις ιατρικού προσωπικού σε όλα τα
νοσοκοµεία. Σε πολλά νοσοκοµεία οι κλινικές υπολειτουργούν ή
λειτουργούν µε υπερεφηµερίες. Οι προκηρύξεις έχουν παγώσει
επ’ αόριστον, όπως, επίσης, και µετακινήσεις αγροτικών και γε-
νικών στα νοσοκοµεία. Είναι εγκαταλελειµµένη ακόµη και η πε-
ριφέρεια. Χαρακτηριστικά στη Θεσπρωτία υπάρχουν ελλείψεις
στους ακτινολόγους. Στη Ψυχιατρική Κλινική του Νοσοκοµείου
Βόλου απασχολούνται τρεις γιατροί για εκατόν είκοσι ψυχιατρικά
περιστατικά. Μάλιστα οι εισαγγελικές παραγγελίες για ακούσια
νοσηλεία όλο και περισσότερο αυξάνονται. 

Στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο ΑΧΕΠΑ παρατηρούνται, επί-
σης, ελλείψεις υλικών, καθυστερήσεις, αναβολές χειρουργείων.
Προβληµατική είναι η λειτουργία και στα τακτικά ιατρεία, ενώ στο
καρδιοθωρακοχειρουργικό και προπαιδευτικό χειρουργικό
τµήµα υπάρχουν εξήντα επείγοντα χειρουργεία στη λίστα τα
οποία δεν προγραµµατίζονται λόγω έλλειψης υλικών. Εκτός εφη-
µερίας είναι ακόµη και το αγγειογραφικό και επεµβατικό τµήµα.
Μάλιστα λόγω έλλειψης προσωπικού λειτουργούν µόνο δύο από
τις έξι αίθουσες. 

Το Νοσοκοµείο «Αγία Όλγα» εφηµερεύει καθηµερινά ως το µε-
σηµέρι όπου παρατηρούνται µεγάλες ελλείψεις γιατρών και νο-
σηλευτών και επίσης, αναβάλλονται προγραµµατισµένα
χειρουργεία, περίπου σαράντα προγραµµατισµένα χειρουργεία
την εβδοµάδα, ενώ το ακτινολογικό έπαψε να κάνει µαστογρα-
φίες, τρίπλεξ, υπέρηχο σε εξωτερικούς ασθενείς. Σηµαντικά προ-
βλήµατα υποστελέχωσης και στα Νοσοκοµεία Καλαµάτας και
Κυπαρισσίας. Επίσης, υπάρχει ένα πρόσφατο δηµοσίευµα περί
συµφωνίας του ΕΟΠΥΥ µε ιδιωτικές κλινικές για σαράντα εννιά
κλίνες µονάδων εντατικής θεραπείας. 

Εν όψει της συνταγµατικής υποχρέωσης του κράτους που
υπάρχει για παροχή δηµόσιων υπηρεσιών υγείας υψηλού επιπέ-
δου και εν όψει, βεβαίως, και του κορονοϊού που έχει προκύψει
-χθες ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας κήρυξε  παγκόσµιο συ-
ναγερµό για τον κορονοϊό- ερωτάται το Υπουργείο τι προτίθεται
να πράξει για τα σοβαρότατα αυτά προβλήµατα στα οποία ανα-
φέρονται τα δηµοσιεύµατα και δεύτερον, για ποιον λόγο ο επο-
πτευόµενος από το Υπουργείο ΕΟΠΥΥ έχει συνάψει αυτές τις
συµβάσεις µε ιδιωτικές κλινικές, αντί να ενισχυθούν οι αντίστοι-
χες δοµές στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε σχεδόν παραθέσει τα προβλήµατα

που ταλανίζουν όλα τα νοσοκοµεία και όλο το σύστηµα υγείας
της χώρας. Φαντάζοµαι ότι είναι αντιληπτό ότι σε τρία λεπτά δεν
µπορώ να απαντήσω σε όλα αυτά. Έχουµε δώσει σαφείς, επαρ-
κείς απαντήσεις σε ό,τι αφορά συγκεκριµένα προβλήµατα από
ερωτήσεις παλαιότερες συναδέλφων σας στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα και πολλές φορές έχει
αποδειχθεί ότι ούτε χειρουργεία έχουν αναβληθεί ούτε έχουν κα-
θυστερήσει εξετάσεις, απλώς είναι προϊόν fake news.

Θα ήθελα να πω, επειδή αναφέρεστε στην ερώτησή σας, σε
σχέση µε τον κορονοϊό τι πρόκειται να γίνει, γιατί το απάντησα
στην αµέσως προηγούµενη ερώτηση. Όλες οι µονάδες υγείας
της χώρας είναι σε ετοιµότητα για να αντιµετωπίσουν πιθανό
κρούσµα και, βεβαίως, µε συγκεκριµένο σχέδιο και συγκεκριµέ-
νες µεταρρυθµίσεις και αποφάσεις τις οποίες έχουµε λάβει θα
προβαίνουµε στην αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας, προκειµένου να επιλύσουµε τα χρόνια προβλήµατα του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Επιτρέψτε µου για µια ακόµα φορά, επειδή αναφερθήκατε σε
συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα, ότι αυτό σε καµµία περίπτωση
δεν γίνεται µε επιβάρυνση των πολιτών. Η συνεργασία µε τον
ιδιωτικό τοµέα έχει να κάνει µε την καλύτερη πρόσβαση του κάθε
Έλληνα πολίτη σε υπηρεσίες υγείας χωρίς κόστος για τον ίδιο. 

Σε ό,τι φορά τη σύναψη των συµβάσεων µεταξύ Εθνικού Ορ-
γανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και ιδιωτικών κλινικών για
κλίνες εντατικής θεραπείας, αυτό γίνεται πάλι χωρίς επιπλέον κό-
στος για τον ασθενή, προκειµένου να έχουµε στη διάθεσή µας
επιπλέον διαθέσιµες µονάδες εντατικής θεραπείας.

Πέραν της επέκτασης της συµφωνίας, την οποία έχουµε µε τις
ιδιωτικές κλινικές για παροχή µονάδων εντατικής θεραπείας,
πρέπει να πω ότι προβαίνουµε άµεσα έξι κλινών ΜΕΘ στα νοσο-
κοµεία της Αθήνας, καθώς επίσης και στο άνοιγµα της µονάδας
αυξηµένης φροντίδας στο Νοσοκοµείο ΚΑΤ, το οποίο θα δώσει
ανάσα στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε στον χώρο της εν-
τατικής θεραπείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Η συνάδελφος κ. Αγγελική Αδαµοπούλου έχει τον λόγο για

τρία λεπτά.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζουµε ότι από την πλευρά του Υπουρ-

γείου υπάρχει µία τάση να υποβαθµίζει το τόσο σοβαρό πρό-
βληµα, που παρατηρείται στα νοσοκοµεία. Υπάρχει µία
γενικότερη εικόνα διάλυσης της δηµόσιας υγείας και αφού εί-
πατε ότι όλα αυτά είναι fake news, τότε κατ’ αρχάς, σας καλούµε
να διαψεύσετε όλα αυτά τα ειδησεογραφικά πρακτορεία, τα
οποία θα επικαλεστώ αυτή τη στιγµή µε λίγο παραπάνω λεπτο-
µέρειες, σε σχέση µε την εικόνα που παρουσιάζει η δηµόσια
υγεία. Συγκεκριµένα, αυτά τα δηµοσιεύµατα, τα οποία θα κατα-
θέσω και στα Πρακτικά. 

Το «TV Χωρίς Σύνορα», λοιπόν, αναφέρει ότι σύµφωνα µε κα-
ταγγελία του διευθυντή του παιδοψυχιατρικού τµήµατος του Παί-
δων Πεντέλης, το συγκεκριµένο τµήµα απειλείται µε λουκέτο.

Επίσης, στο Παράρτηµα Παίδων στην Καλλιθέα υπάρχει µόνο
µία παιδίατρος, όπου για το 2019 εξέτασε επτά χιλιάδες παιδιά. 

Στο Νοσοκοµείο «Αγία Όλγα» , που αναφέρθηκα και πριν βε-
βαίως, υπάρχουν ελλείψεις γιατρών και υλικών τους τελευταίους
έξι µήνες.

Στο Νοσοκοµείο του Βόλου η πληρότητα αγγίζει το 60,9% και
από τις χίλιες εξήντα εννέα θέσεις, µε βάση το οργανόγραµµα
καλυµµένες είναι µόλις οι εξακόσιες πενήντα µία.

Στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία» και «Παναγιώτη και
Αγλαΐας Κυριακού» η αναµονή καθηµερινά φθάνει τις οκτώ µε
εννέα ώρες. Οι καταγγελίες ακόµη και της ίδιας της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Εργαζοµένων Δηµοσίων Νοσοκοµείων, είναι πάρα
πολύ χαρακτηριστικές, καθώς ανακοινώνουν ότι εντός εντατικής
πενήντα διασωληνωµένοι ασθενείς βρίσκονται εκτός κλινών.
Υπάρχουν ογδόντα κλίνες έως εκατό µονάδων εντατικής θερα-
πείας στα δηµόσια νοσοκοµεία.
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Δυστυχώς, δεν έχω τον χρόνο για να κάνω εκτενή αναφορά σε
όλα τα δηµοσιεύµατα. Προσπαθώ να αναφέρω τα πιο χαρακτη-
ριστικά.

Στα νοσοκοµεία της Αττικής υπάρχουν κραυγαλέα κενά ιατρι-
κού και παιδιατρικού προσωπικού. Ακυρώνονται συνεχώς εγχει-
ρήσεις προγραµµατισµένες και χηµειοθεραπείες. Το ίδιο
συµβαίνει και στο Νοσοκοµείο «Αγία Όλγα».

Θα θέλαµε στο σηµείο αυτό, επειδή υπάρχει σχετική ανάρτηση
του Υπουργού Υγείας ότι θα προβεί σε κάποιες µετακινήσεις
προσωπικού, να πούµε πως δεν νοµίζουµε, βεβαίως, ότι λύνουν
το πρόβληµα, διότι αφήνουν κενά σε αντίστοιχα τµήµατα και δυσ-
λειτουργίες συνακόλουθες. Αφορούν, βεβαίως, δηλώσεις για το
Νοσοκοµείο Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού» και το Νοσοκοµείο «Αλε-
ξάνδρα» και το Νοσοκοµείο Παίδων Πεντέλης. 

Η Πανελλήνια Ένωση Τραυµατιοφορέων καταγγέλλει την τρο-
µακτική έλλειψη τραυµατιοφορέων γενικότερα, ελλείψεις αντινε-
οπλασµατικών φαρµάκων. Έτσι και αλλιώς, θα τα καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Επίσης, τα νοσοκοµεία της Ηπείρου υπολειτουργούν ή λει-
τουργούν µε υπερ-εφηµερίες, έχουν παγώσει η προκηρύξεις.

Η δηµόσια υγεία παρουσιάζει µία εικόνα διάλυσης. Θεωρούµε
ότι η Κυβέρνηση, το Υπουργείο -καλούµε το Υπουργείο να δε-
σµευθεί- θα πρέπει να αναλάβει τις συνταγµατικές υποχρεώσεις
του να αυξήσει τη χρηµατοδότηση και µάλιστα γενναία από τον
κρατικό προϋπολογισµό, για να καλύψει όλα αυτά τα κενά.

Θεωρούµε ότι οι συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα,
όχι απλά δεν επιλύουν το πρόβληµα, αλλά το επιδεινώνουν. Πρό-
κειται για ένα µοντέλο, το οποίο έχει εφαρµοστεί στη Μεγάλη
Βρετανία και µέχρι σήµερα έχει κριθεί και αναποτελεσµατικό και
αποτυχηµένο, αλλά και κοστοβόρο. Διότι, ναι µεν έχουµε τις
επενδύσεις των ιδιωτών, αλλά είναι το δηµόσιο αυτό, το οποίο
αναλαµβάνει το κόστος, τους κινδύνους.

Άρα, λοιπόν, σε σχέση µε τη δήλωση που κάνατε, ότι δεν επι-
βαρύνονται οι πολίτες, η ίδια η εφαρµογή αυτού του µοντέλου
σε διάφορες χώρες έχει αποδείξει ότι ναι, επιβαρύνεται ο κρατι-
κός προϋπολογισµός και µε το παραπάνω. Θεωρούµε ότι η Ελ-
λάδα -η Κυβέρνηση συγκεκριµένα- θα πρέπει να δουλέψει, έτσι
ώστε να προσεγγίσει τους ευρωπαϊκούς στόχους, το να φθάσουν
οι δηµόσιες δαπάνες το 7% του ΑΕΠ.

Αυτή τη στιγµή η Ελλάδα βρίσκεται -µάλιστα, σταθερά- περί-
που στο 5,1%. Από την προηγούµενη κυβέρνηση έχει επιτευχθεί
αυτός ο στόχος.

Καταλαβαίνουµε ότι είναι τα µνηµονιακά µέτρα, ότι είναι τα
µέτρα λιτότητας που έχουν οδηγήσει και σε αυτή την κατάσταση.
Ωστόσο, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση θα πρέπει να λάβει µέτρα
και µπορεί να λάβει µέτρα µε την κατάλληλη χρηµατοδότηση από
τον προϋπολογισµό, για να καλυφθούν όλα αυτά τα κενά, διότι
εκτός των άλλων, συνακόλουθη συνέπεια είναι ότι φεύγουν και
πάρα πολλοί γιατροί στο εξωτερικό και έτσι επιδεινώνεται ακόµη
περισσότερο το πρόβληµα. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει οι δηµόσιες δοµές να είναι
αυτές που θα ενισχυθούν και όχι µε µοντέλα, τα οποία ουσια-
στικά οδηγούν στην εµπορευµατοποίηση της υγείας, για να κερ-
δοσκοπούν κάποιοι και να κλονίζεται η δηµόσια υγεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική Αδα-

µοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Αδαµοπούλου, η Κυβέρνηση αναγνωρίζει, βεβαίως, τα

προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στον τοµέα της δηµόσιας
υγείας και στο σύστηµα υγείας γενικότερα. Πρώτοι εµείς τα ανα-
δείξαµε. Πρώτοι εµείς τα τονίσαµε. Είπα ότι δεν υπάρχουν µαγι-
κές λύσεις ούτε λύσεις, οι οποίες να έχουν αποτελέσµατα από
τη µια µέρα στην άλλη. Έχουµε αποτυπώσει την κατάσταση την

οποία παραλάβαµε. Έχουµε προχωρήσει στη λήψη συγκεκριµέ-
νων µέτρων και υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο για τους επόµε-
νους µήνες για το πώς θα ανατάξουµε το σύστηµα υγείας. 

Για µια ακόµη φορά, θέλω να τονίσω ότι διασφαλίζουµε τον
δηµόσιο χαρακτήρα του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Επι-
τρέψτε µου να πω ότι η αξία της ανθρώπινης ζωής για εµάς είναι
πέρα και πάνω από κάθε ιδεοληψία. 

Αναφέροµαι στις συµπράξεις του δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, διότι αυτά τα µοντέλα των συµπράξεων, τα οποία είναι
χρηµατοδοτικά µοντέλα, σκοπό έχουν να αναβαθµίσουν υφιστά-
µενες υπηρεσίες υγείας και να προσφέρουν νέες και καλύτερες
και ποιοτικότερες υπηρεσίες υγείας προς κάθε πολίτη. 

Αυτό θα κάνουµε, σεβόµενοι τα χρήµατα του Έλληνα φορο-
λογούµενου, σεβόµενοι τις αρχές και τις αξίες για ένα δηµόσιο
σύστηµα υγείας, το οποίο θα διασφαλίζει την πρόσβαση όλων
των πολιτών σε κάθε απαραίτητη υπηρεσία υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση «Βουλή των Ελλήνων: Οι σταθµοί µιας διαδροµής
σχεδόν διακοσίων ετών» που διοργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 53ο Γενικό Λύκειο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

Τώρα πάµε στην δεύτερη µε αριθµό 441/28-1-2020 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Σωρεία προβληµάτων για καθυστερήσεις και
ακυρώσεις χηµειοθεραπειών στα δηµόσια νοσοκοµεία».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα έχει συζητηθεί ήδη από την ερώ-

τηση της συναδέλφου της κ. Σακοράφα, που δώσατε µια εντελώς
µη ικανοποιητική απάντηση, αλλά και την ερώτηση της κ. Αδα-
µοπούλου, που επίσης δεν ήταν ικανοποιητική η απάντησή σας.

Θέλω, όµως, για να µη χάσουµε τον χρόνο µε επανάληψη των
δικών σας θέσεων, να σας θέσω ένα ζήτηµα άµεσου ενδιαφέρον-
τος σε αυτή τη στιγµή όλων των πολιτών, αυτό που έχει βγει στην
επικαιρότητα για την Φυλή. Οι µελέτες της Φυλής αποδεικνύουν
τους κινδύνους για την υγεία των πολιτών όλης της Αθήνας. Θα
ήθελα τουλάχιστον, αντί να επαναλάβουµε τα ίδια επιχειρήµατα
για τις ελλείψεις των αντικαρκινικών φαρµάκων, να µας πείτε του-
λάχιστον ένα σχόλιο για τι θα κάνετε µε τις µελέτες αυτές. Ξέ-
ρουµε πλέον τους κινδύνους για τον καρκίνο σε όλο τον
πληθυσµό της Αθήνας. 

Αν µπορείτε, να µας δώσετε ένα πρώτο σχόλιο και τις αντιδρά-
σεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Τώρα µε βρίσκετε απροετοίµαστο, διότι η ερώτησή σας αφορά
τις ελλείψεις των φαρµάκων, που ήταν η ίδια ερώτηση µε την συ-
νάδελφό σας την κ. Σακοράφα, στην οποία απάντησα. Σε ό,τι
αφορά τις µελέτες αυτές, επιτρέψτε µου να απαντήσω σε επό-
µενη ερώτηση σας.

Σίγουρα, στο πλαίσιο της αποστολής του Υπουργείου Υγείας
για την προστασία της δηµόσιας υγείας, λαµβάνονται όλες οι µε-
λέτες και όλες οι αναφορές, οι οποίες γίνονται και προβαίνουµε
σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, προκειµένου να διασφαλί-
ζουµε τη δηµόσια υγεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, θέλετε να δευτερολογήσετε;
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ. 
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Προχωράµε στην έβδοµη µε αριθµό 396/20-1-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καθυστερήσεις στην πορεία ολοκλή-
ρωσης της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης». 

Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι ότι η ψυχική

υγεία είναι ένας χώρος ειδικής ευαισθησίας, σοβαρής ευαλωτό-
τητας, µεγάλων ανισοτήτων και συχνά αναίρεσης ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και αναξιοπρέπειας. Και σωστά, ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας θεωρεί ότι είναι µια µεγάλη απειλή -αυτό λένε
τα επιδηµιολογικά δεδοµένα- για τις επόµενες δεκαετίες και άρα,
πρέπει να εµπεριέχεται στο πρόταγµα της ισότητας στην υγεία
µε σαφήνεια η ψυχική υγεία και η βελτίωση της φροντίδας προς
τους ψυχικά ασθενείς.

Σε αυτό το πεδίο είχαν γίνει πολλά σηµαντικά βήµατα, πάνω
από δύο δεκαετίες στη χώρα µας, στην προοπτική της ψυχιατρι-
κής µεταρρύθµισης, της αποασυλοποίησης και της κοινοτικής
φροντίδας. Αυτά τα βήµατα βάλτωσαν και αυτή η πορεία βάλ-
τωσε, πραγµατικά µέσα στην κρίση και στα µέτρα λιτότητας.

Την προηγούµενη περίοδο καταφέραµε, παρά το ότι διαχειρι-
στήκαµε ένα µνηµονιακό πλαίσιο και ένα περιβάλλον περιορισµέ-
νων πόρων, να κάνουµε ορισµένα σηµαντικά βήµατα και να
επανεκκινήσουµε αυτήν την υπόθεση της ψυχιατρικής µεταρρύθ-
µισης µε έναν βιώσιµο τρόπο.

Κατ’ αρχήν, ανοίξαµε τέσσερα καινούργια τµήµατα, τέσσερις
νέες ψυχιατρικές κλινικές σε νοµαρχιακά νοσοκοµεία, σε επαρ-
χιακά νοσοκοµεία, στο «Ιπποκράτειο» της Θεσσαλονίκης, στα
Γιαννιτσά, στο Άργος και στην Κόρινθο. Ανοίξαµε ένα ειδικό
τµήµα που αφορά τη νευρογενή ανορεξία, µοναδικό στη χώρα,
στο «Σισµανόγλειο Γενικό Νοσοκοµείο». Καταφέραµε να κλεί-
σουµε το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο της Τρίπολης στη λογική της
αποασυλοποίησης και οι τελευταίοι χρόνια ασθενείς έφυγαν από
αυτό το ασυλικό καθεστώς.

Επίσης, προκηρύχθηκαν περίπου εκατόν πενήντα θέσεις µόνι-
µων γιατρών, δηλαδή ψυχιάτρων και παιδοψυχιάτρων και στα νο-
σοκοµεία και στα ΚΨΥ, στα Κέντρα Ψυχικής Υγείας, σε όλη τη
χώρα, κάτι το οποίο είχε να γίνει πάρα πολλά χρόνια. 

Βεβαίως, υπήρξαν και σηµαντικές θεσµικές τοµές. Περάσαµε
έναν νόµο, τον ν. 4461/2017, που αποκεντρώνει τη διοίκηση των
υπηρεσιών, προβλέπει περιφερειακές διευθύνσεις στις οποίες
συµµετέχουν οι εκπρόσωποι των ληπτών και των οικογενειών
τους. Ήταν µια µεγάλη δηµοκρατική τοµή αυτό. Συγκροτήθηκαν
τώρα οι ΠεΔιΤοΨΥ σιγά σιγά. Επίσης, στηρίχθηκαν οι κοινωνικοί
συνεταιρισµοί περιορισµένης ευθύνης, οι ΚοιΣΠΕ, που είναι ένα
εξαιρετικό µοντέλο αλληλέγγυας οικονοµίας που έχει και ψυχο-
θεραπευτικό ρόλο, αλλά και αποκαταστασιακό, επανενταξιακό.

Υπήρξε παρέµβαση, νοµοθετήσαµε το πλαίσιο της φροντίδας
των ανθρώπων του άρθρου 69, των γνωστών «ακαταλόγιστων» -
σε εισαγωγικά- κάναµε µερικά σηµαντικά βήµατα στην αναµόρ-
φωση της ψυχιατρικής εφηµερίας στο Λεκανοπέδιο.

Βεβαίως, υπήρξε ένας σχεδιασµός έργων µέσω του ΕΣΠΑ
ύψους περίπου 35 εκατοµµυρίων ευρώ µε είκοσι δύο νέες δοµές
-συµπεριλαµβανοµένων δοµών και υπηρεσιών για την άνοια και
το Αλτσχάιµερ- και ενίσχυση υφιστάµενων δοµών.

Επίσης, το πιο σηµαντικό είναι ότι καταφέραµε να ολοκληρώ-
σουµε την τοµεοποίηση και αυτό είναι πολύ κρίσιµο για τη φρον-
τίδα της ψυχικής υγείας, να παρέχεται τοµεοποιηµένα και κοντά
στον τόπο όπου ζει ο ασθενής. Έχουµε έναν τόµο τριακοσίων
σελίδων που αποτυπώνει όλες τις υφιστάµενες δοµές και υπη-
ρεσίες, τη στελέχωσή τους και έχει και έναν σχεδιασµό πενταε-
τίας για το πώς µπορεί να αναπτυχθεί το σύστηµα. Είναι
εξαιρετική θεσµική και οργανωτική προετοιµασία –νοµίζω- πάρα
πολύ σηµαντική. 

Άρα, λοιπόν, το συµπέρασµα είναι το εξής: Έχουν γίνει βή-
µατα. Υπάρχει ούτως ή άλλως µια εθνική υποχρέωση και µάλιστα
κλείσαµε το 2015 τις εκκρεµότητες µε το προηγούµενο σύµφωνο
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση το σύµφωνο Λυκουρέντζου – Αντόρ,
χωρίς να υπάρξει πρόβληµα, χωρίς να επιβληθούν πρόστιµα και
διασφαλίσαµε τη χρηµατοδότηση των ΑΜΚΕ, των µονάδων απο-

ασυλοποίησης, του προγράµµατος «ΨΥΧΑΡΓΩΣ». 
Έχουν γίνει, λοιπόν, βήµατα µέσα στη δύσκολη περίοδο της

κρίσης και του µνηµονίου. Το ερώτηµα είναι αν αυτά τα βήµατα
θα συνεχιστούν. Τα µέχρι στιγµής δείγµατα γραφής είναι τελείως
απογοητευτικά. Δεν βλέπουµε να υπάρχει ούτε σχέδιο ούτε συγ-
κεκριµένα βήµατα, τα οποία οδηγούν σε έναν στόχο που πολλοί
συµφωνούµε ότι πρέπει να υλοποιηθεί, δηλαδή τον µετασχηµα-
τισµό των τελευταίων τριών ειδικών ψυχιατρικών νοσοκοµείων
και την οριστική µετάβαση από το ασυλικό µοντέλο σε ένα µον-
τέλο κοινοτικής φροντίδας και κοινωνικής ψυχιατρικής. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ποιος ακριβώς είναι ο πολιτικός σχε-
διασµός του Υπουργείου γι’ αυτόν τον πολύ ευαίσθητο χώρο που
αφορά την ψυχική υγεία στη χώρα µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να πάρω και λίγο χρόνο από τη δευτερο-

λογία µου γιατί είναι η πρώτη φορά που γίνεται ερώτηση για την
ψυχική υγεία και πρέπει να απαντήσω αναλυτικά. Είναι σηµαν-
τικό.

Κύριε Ξανθέ, κύριε Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι ως Υπουργός
Υγείας προσπαθήσατε να πραγµατοποιήσετε αλλαγή στην ψυ-
χική υγεία. Θεωρούµε θετικό το γεγονός ότι η Κυβέρνησή σας
ξεπέρασε τις ιδεοληπτικές της αγκυλώσεις και αποδέχτηκε την
εφαρµογή του συµφώνου Λυκουρέντζου -  Αντόρ. Απέφυγε έτσι
η χώρα µας την απώλεια σηµαντικών πόρων από το ΕΣΠΑ, αλλά
κυρίως συνεχίστηκε η ψυχιατρική µεταρρύθµιση του προγράµ-
µατος «ΨΥΧΑΡΓΩΣ».

Οι νοµοθετικές ρυθµίσεις του ν.4461 κινούνται σε γενικό επί-
πεδο στη θετική κατεύθυνση και είναι συµβατές µε την έκθεση
των αξιολογητών και τις γενικές κατευθύνσεις για την περιφερει-
οποίηση της διοίκησης του συστήµατος µε τη µεταφορά αρµο-
διοτήτων στις υγειονοµικές περιφέρειες. Όµως είναι περίεργο
να ασκείτε κριτική, όταν για δύο, περίπου, χρόνια δεν κάνατε τί-
ποτα για την εφαρµογή του νόµου, µε αποτέλεσµα να παραµένει
ουσιαστικά ανενεργός.

Παράλληλα, θέλουµε να επισηµάνουµε ότι η θετική κατεύ-
θυνση της περιφερειοποίησης αναιρείται στην ουσία από τις επι-
µέρους ρυθµίσεις οι οποίες περιγράφουν ένα πολυδαίδαλο
γραφειοκρατικό δίκτυο επιτροπών, συµβουλίων κ.λπ.. Επιπρό-
σθετα αγνοούν κάθε ανάγκη διασύνδεσης των υπολοίπων υπη-
ρεσιών υγείας µε την ψυχική υγεία και ιδιαίτερα µε την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Παρ’ ότι η γενικότερη στάση σας στις µεταρρυθµίσεις χαρα-
κτηρίζεται διαχρονικά συντηρητική, µόνο θετικά θα µπορούσα να
σχολιάσω τις ενέργειες που δροµολογήσατε και το έργο που πα-
ράχθηκε για την ψυχική υγεία, όπως η δηµιουργία νέων δοµών,
η κατάρτιση νοµοσχεδίων και υπουργικών αποφάσεων και η δρο-
µολόγηση των έργων του ΕΣΠΑ. Εκεί όµως που θα διαφωνή-
σουµε και θα σταθούµε απέναντι είναι η αντίληψη στην οποία
βασίστηκε όλη η προσπάθεια: πρόχειρος σχεδιασµός, χαλαρός
έλεγχος στη χρηµατοδότηση, επιλεκτική σε πολλές περιπτώσεις.
Από την πλευρά µας αντιλαµβανόµαστε και προσεγγίζουµε µε
πολύ διαφορετικό τρόπο τα θέµατα της ψυχικής υγείας, επιδιώ-
κοντας συγκεκριµένα αποτελέσµατα και όχι εντυπώσεις. 

Μετά από τρία, τέσσερα χρόνια πλούσιας χρηµατοδότησης
επί των ηµερών σας, ανακαλύφθηκε από τους ορκωτούς λογι-
στές ότι είχαν γίνει περισσότερες πληρωµές από αυτές που
έπρεπε. Η διαφορά αυτή προσεγγίζει τα 54 εκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία προσπαθούµε να συµµαζέψουµε. Σχεδιάστηκαν στεγα-
στικές δοµές ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης µέσω ΕΣΠΑ, για
τις οποίες, σύµφωνα µε ενηµερωτικό της Διεύθυνσης Ψυχικής
Υγείας, αναφέρεται ότι εκκρεµούν δεκαπέντε εκδόσεις άδειας
ίδρυσης µονάδων ψυχικής υγείας, εκκρεµούν περισσότερες από
είκοσι πέντε άδειες λειτουργίας που έχουν προκύψει από τη δια-
γωνιστική διαδικασία που προβλεπόταν στην 63439 υπουργική
απόφαση, συστάθηκαν στα χαρτιά δύο ξενώνες βραχείας παρα-
µονής στο Γενικό Νοσοκοµείο Αγρινίου, όπου µέχρι σήµερα δεν
έχει γίνει κανενός είδους απορρόφηση, δηλαδή δεν έχει προχω-
ρήσει το έργο. 
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Σχετικά µε το νοµοθετικό σας έργο υπάρχουν νοµικές πράξεις
οι οποίες έχουν εκδοθεί, αλλά δεν έχουν εφαρµοστεί. Από τις
τριάντα επτά ΤΕπΕΨΥΕ δεν έχουν συγκροτηθεί δεκαπέντε, από
τις δεκαεπτά ΤΕπΕΨΥΕ παιδιών και εφήβων δεν έχει συγκροτη-
θεί καµµία. 

Εκκρεµεί η συγκρότηση δώδεκα επιτροπών ελέγχου προστα-
σίας των δικαιωµάτων των ληπτών υπηρεσιών ψυχικής υγείας.
Εκκρεµεί η εφαρµογή νέας κοστολόγησης για τα νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου. Το πληροφοριακό σύστηµα που ήλεγχε
τις πληρωµές σταµάτησε τη λειτουργία του. Αντ’ αυτού προβλέ-
φθηκε η δηµιουργία ενός νέου πληροφοριακού συστήµατος το
οποίο θα αναπτυχθεί στα πλαίσια συγχρηµατοδοτούµενου προ-
γράµµατος. Έτσι, για πάνω από τρία χρόνια δεν υπήρχε κανένας
έλεγχος και κάπως έτσι προέκυψαν τα 54.000.000 ευρώ τα οποία
προανέφερα. Δεν έχει εφαρµοστεί ακόµα το νέο σύστηµα διοι-
κητικής και οικονοµικής διαχείρισης ελέγχου επιχορήγησης και
παρακολούθησης της ποιότητας σε µονάδες ψυχικής υγείας. Γι’
αυτό µιλάω για προχειρότητα στον σχεδιασµό σας. 

Για τα έργα που αφορούν την κοινοτική χρηµατοδότηση, πόροι
από το ΠΕΠ και υλοποίηση από τις περιφέρειες για το 2017,
υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση των έργων και αυτό γιατί η όλη
διαδικασία τέθηκε στον αυτόµατο πιλότο. Οι διαχειριστικές στις
περιφέρειες δεν είχαν την εµπειρία τέτοιων έργων, δεν δόθηκε
βοήθεια και συµβουλές από το Υπουργείο, δεν παρακολουθή-
θηκε το πρόγραµµα ως όφειλαν από το Υπουργείο, µε αποτέλε-
σµα να υπάρχουν καθυστερήσεις στα έργα για πάνω από δυόµισι
χρόνια. Σχεδόν καµµία δοµή δεν έχει υλοποιηθεί ακόµα.

Η υπουργική απόφαση 63439 για την επιλογή φορέων ανάπτυ-
ξης και λειτουργίας µονάδων ψυχικής υγείας έχει πολλά προβλή-
µατα, όπως αυτό φαίνεται από τις αποφάσεις της Αρχής
Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών, αφού έκαναν δεκτές προ-
σφυγές που κατέθεσαν φορείς κατά των αποτελεσµάτων.

Σε σχέση µε την εφηµερίδα των ψυχιατρικών δοµών των νο-
σοκοµείων του ΕΣΥ, αν και υπήρχε από τον νόµο το συντονιστικό
έργο των ΠεΔιΤοΨΥ, µέχρι και τον Ιούλιο οι εφηµερίες έβγαιναν
από το γραφείο του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου Υγείας,
χωρίς την παραµικρή εµπλοκή των ΠεΔιΤοΨΥ. 

Σχετικά µε την αναφορά σας για ανάπτυξη µηχανισµού υπο-
στήριξης των υπηρεσιών ψυχικής υγείας σε κεντρικό και περιφε-
ρειακό επίπεδο, η ανάπτυξη φορέα αξιολόγησης ποιότητας των
µονάδων ψυχικής υγείας και αντιµετώπισης των εξαρτήσεων, η
εκπόνηση θεραπευτικών πρωτοκόλλων και κατευθυντήριων οδη-
γιών και η χρηµατοδότηση των ΚοιΣΠΕ είναι οµολογουµένως
αναγκαίες δράσεις, που όµως τις αφήσατε στα χαρτιά. Για τέσ-
σερα χρόνια η ιστορία του κλεισίµατος του Ιδιωτικού Ψυχια-
τρείου «ΠΑΛΛΑΔΙΟΝ» είχε καταντήσει ανέκδοτο.

Τέλος, για τις ακούσιες εισαγωγές, που αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας, θα πρέπει να σηµειώσουµε ότι δεν έχει εκδοθεί η
υπουργική απόφαση για τις προϋποθέσεις ακούσιας νοσηλείας
ασθενών σε ιδιωτικές ψυχιατρικές κλινικές, κάτι στο οποίο θα
προβούµε.

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, για να αναφέρω τα επόµενα βή-
µατα της Κυβέρνησης στον τοµέα της ψυχικής υγείας. 

Σε ό,τι αφορά την επικαιροποίηση του «ΨΥΧΑΡΓΩΣ», το οποίο
αποτελεί εξαιρετικά σηµαντικό εργαλείο στις διαπραγµατεύσεις
για το νέο ΕΣΠΑ, η διαχρονική αποδοχή του στρατηγικού και επι-
χειρησιακού σχεδίου του «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» πράγµατι ήταν µια δια-
χρονική επιτυχία του πολιτικού συστήµατος. Στοχεύουµε στην
εκπόνηση ενός νέου «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» που θα αποτελέσει δέσµευση
της χώρας µας για την επόµενη πενταετία. Για τον σκοπό αυτό
θα συγκροτηθεί άµεσα µια επιτροπή µε επιστήµονες και τους
άµεσα ενδιαφερόµενους, η οποία θα καταλήξει σε συµπερά-
σµατα εντός του 2020.

Σε ό,τι αφορά τις άµεσες παρεµβάσεις µας στον τοµέα της ψυ-
χικής υγείας, βελτιώνουµε τη σχετική νοµοθεσία απλοποιώντας
διαδικασίες και µεταφέρουµε ουσιαστικές αρµοδιότητες στις
Υγειονοµικές Περιφέρειες, αναβαθµίζουµε την Κεντρική Υπηρε-
σία του Υπουργείου Υγείας για να επιτελέσει ουσιαστικά το επι-
τελικό της έργο και αντιµετωπίζουµε ολιστικά τις ανάγκες στην
ψυχική υγεία µε διασύνδεση της ψυχικής υγείας µε την Πρωτο-
βάθµια Φροντίδα Υγείας, τη δηµόσια υγεία και την κοινωνική έν-

ταξη. Αντιµετωπίζουµε στα πλαίσια της κοινότητας και του τοπι-
κού δικτύου υπηρεσιών υγείας αυτές τις ενέργειες και τις προ-
ωθούµε. Επιταχύνουµε τη στελέχωση και βελτίωση της
λειτουργίας των ψυχιατρικών κλινικών στα γενικά νοσοκοµεία,
τόσο ενηλίκων, όσο παιδιών και εφήβων. Επανεξετάζουµε το σύ-
στηµα χρηµατοδότησης του συνόλου της ψυχικής υγείας: Δηµό-
σιες δοµές και ΜΚΟ µε συγκεκριµένα κοστολογικά και ποιοτικά
κριτήρια, ενισχύοντας έτσι τις διαδικασίες ελέγχου, απόδοσης
και διαφάνειας. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες του ΕΣΠΑ στα πε-
ριφερειακά προγράµµατα για την ένταξη νέων δοµών, για τις ει-
δικές οµάδες πληθυσµού, όπως είναι οι ανοϊκοί ασθενείς κ.ο.κ.

Και επιπρόσθετα, το Υπουργείο δίνει προτεραιότητα στην ανά-
πτυξη και εφαρµογή προτύπων ποιότητας στην ψυχική υγεία. Για
τον λόγο αυτό θα προβούµε σε νοµοθετική πρωτοβουλία, ώστε
να γίνει δυνατή η υλοποίηση του σχετικού έργου από την Ελλη-
νική Ψυχιατρική Εταιρεία, που είναι και ο σηµαντικότερος επι-
στηµονικός φορέας της ψυχικής υγείας της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο καταλα-

βαίνω από την απάντησή σας είναι ότι αποδέχεστε σε γενικές
γραµµές τον σχεδιασµό ο οποίος υπήρξε την προηγούµενη πε-
ρίοδο και την προσπάθεια να δροµολογηθούν παρεµβάσεις που
να οδηγούν στον τελικό στόχο, που είναι η ολοκλήρωση της ψυ-
χιατρικής µεταρρύθµισης, κάτι που είναι ένα προοδευτικό
όραµα, ένα όραµα ισότητας και αξιοπρεπούς κοινωνικής φρον-
τίδας µιας ευάλωτης οµάδας του πληθυσµού.

Εγώ είπα τι ακριβώς έγινε σε περίοδο κρίσης, σε περίοδο µε-
γάλων δυσκολιών και σε περίοδο περικοπών. Άνοιξαν νέες
δοµές. Πάνω από ογδόντα µε ενενήντα δηµόσιες ψυχιατρικές
κλίνες προστέθηκαν στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, όταν την προ-
ηγούµενη περίοδο υπήρχαν περικοπές, καταργήσεις τµηµάτων,
καταργήσεις ολόκληρων νοσοκοµείων, καταργήσεις δηµόσιων
δοµών, όταν κόσµος έµπαινε σε διαθεσιµότητα, µε συνεχή περι-
κοπή πόρων και ανθρώπινων και υλικών στο σύστηµα υγείας. Σε
µια περίοδο λιτότητας εµείς επενδύσαµε στην ψυχική υγεία και
θεσµικά και οργανωτικά και λειτουργικά. 

Εσείς κάνατε έξι µήνες για να δώσετε αρµοδιότητες. Το
Υπουργείο έκανε έξι µήνες για να αναθέσει την αρµοδιότητα της
ψυχικής υγείας σε κάποιον. Έχετε αποψιλώσει τη Διεύθυνση Ψυ-
χικής Υγείας του Υπουργείου. Από δέκα υπαλλήλους έχουν µείνει
πέντε. Δεν έχετε κάνει ούτε ένα βήµα. Σήµερα ανακοινώσατε κά-
ποιες πρώτες σκέψεις για το πεδίο αυτό µετά από επτά µήνες
άσκησης πολιτικής. 

Είναι προφανές ότι δεν είναι ψηλά στην ατζέντα σας αυτή η
υπόθεση. Επειδή όλοι καταλαβαίνουµε ότι το ζήτηµα της ψυχικής
υγείας είναι πρωτίστως ένα ζήτηµα ισοτιµίας των ανθρώπων και
απαιτεί ισχυρό δηµόσιο σύστηµα υγείας και ισχυρό κοινωνικό
κράτος για να υπάρχει αξιοπρέπεια στη φροντίδα, νοµίζω ότι εκεί
ακριβώς έγκειται η αιτία των καθυστερηµένων κινήσεων και των
αργών αντανακλαστικών. 

Το είπατε και προηγουµένως, το έχετε πει δηµόσια, το έχει πει
ο Πρωθυπουργός: Η ιδέα της σηµερινής Κυβέρνησης είναι να
δηµιουργήσουµε ευνοϊκές προϋποθέσεις για ιδιωτικές επενδύ-
σεις εντός του ΕΣΥ, να δώσουµε ζωτικό χώρο σε ιδιώτες, στις
ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες, να γίνει η υγεία χώρος επεν-
δύσεων και παραγωγής πλούτου και κέρδους. Αυτή είναι η ιδέα
και όχι να προφυλαχθεί µε νύχια και µε δόντια αυτό το προβλη-
µατικά οργανωµένο και πληγωµένο από την κρίση -µε ανοικτές
πληγές ακόµα- δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Συστήνω, λοιπόν, µε µεγάλη διάθεση συνεργασίας να ασχο-
ληθείτε επισταµένα µε τα θέµατα της ψυχικής υγείας. Όντως
υπήρξε καθυστέρηση. Αυτό απαιτεί πολύ µεγάλη συµµετοχή.
Όλα αυτά τα όργανα περιφερειακής αποκεντρωµένης διοίκησης
του συστήµατος και οι επιστηµονικές επιτροπές και κυρίως οι
επιτροπές προστασίας των δικαιωµάτων των ληπτών υπηρεσιών
υγείας, όλο αυτό το σύστηµα που θωρακίζει και ενισχύει και τον
κοινωνικό έλεγχο και τη δηµοκρατία θέλει χρόνο για να οργανω-
θεί και να λειτουργήσει. Μακάρι εσείς να το επισπεύσετε. Νοµίζω
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ότι αυτός πρέπει να είναι ο άξονας στον οποίον πρέπει να κινη-
θείτε. Μακάρι να βρεθούν επιπλέον πόροι του ΕΣΠΑ για να εµ-
πλουτιστούν οι δηµόσιες δοµές, πέραν αυτών που είχαµε
σχεδιάσει εµείς, αλλά νοµίζω ότι σε γενικές γραµµές δεν αµφι-
σβητείται αυτή η γραµµή. Θεωρώ ότι αυτό πρέπει να είναι σαφές,
αλλά δεν αποτυπώνεται. 

Διάβασα προσεκτικά το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, το
οποίο είχατε παρουσιάσει εσείς ο ίδιος. Στο κοµµάτι της ψυχικής
υγείας δεν υπάρχει λέξη για τον µετασχηµατισµό του ασύλου.
Θέλω να ξέρω κάτι. Κατάλαβα απ’ αυτά που είπατε ότι πάµε σ’ ένα
νέο πρόγραµµα. Κατάλαβα ότι αυτό ο στόχος παραµένει. Νοµίζω
ότι είναι εθνική υποχρέωση. Είναι µια πολύ σηµαντική µεταρρύθ-
µιση αυτή που πρέπει -ειδικά τώρα, που είµαστε εκτός µνηµονίου
και εκτός δηµοσιονοµικής ασφυξίας- µε πιο απλόχερο τρόπο να
επενδύσουµε περισσότερους πόρους και να προχωρήσει.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι καλό είναι, αγαπητές κύριε
Υπουργέ, να είστε λίγο φειδωλοί στις µεγαλοστοµίες περί µεγά-
λης ευαισθησίας για τις ευάλωτες οµάδες. Εδώ είναι ο ορισµός
της ευαλωτότητας. Καλό είναι, λοιπόν, να αξιοποιείτε το κεκτη-
µένο, τα βήµατα που έχουν γίνει και να προσπαθείτε να επιταχύ-
νετε και να πιέσετε περισσότερο τα πράγµατα προς τη σωστή
κατεύθυνση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Ξανθέ, ο τοµέας της ψυχικής υγείας αποτελεί προτεραι-

ότητα για την Κυβέρνησή µας. Έχουµε προβεί σε συγκεκριµένες
ενέργειες τους τελευταίους έξι µήνες. Κατ’ αρχάς, έπρεπε να
αποτυπώσουµε, έπρεπε να µαζέψουµε την κατάσταση. Σας είπα
τι παραλάβαµε. Ανέφερα τα θετικά βήµατα στα οποία προχώ-
ρησε η προηγούµενη κυβέρνηση, τα οποία έχουµε σκοπό να τα
κρατήσουµε, να τα επεκτείνουµε και να τα βελτιώσουµε. Χαίρο-
µαι που προσφέρετε ένα κλίµα, µια διάθεση συναίνεσης και συ-
νεργασίας στο ευαίσθητο αυτό κοµµάτι της ψυχικής υγείας.

Σε τίποτα η ψυχική υγεία δεν πρέπει να υπολείπεται από τις
υπόλοιπες ενέργειές µας, σε ό,τι αφορά το σύστηµα υγείας. Σε
ό,τι αφορά τις ανακοινώσεις µας περί προστασίας των ευάλωτων
αυτών οµάδων, επιτρέψτε µου να πω ότι το εννοούµε, δεν είναι
απλά λόγια. Δεν θεωρούµε ότι είµαστε λιγότερο κοινωνικά ευαί-
σθητοι από την προηγούµενη κυβέρνηση, ίσα-ίσα καταδει-
κνύουµε την κοινωνική µας ευαισθησία και τη διάθεσή µας να µην
αφήσουµε κανέναν συµπολίτη µας πίσω, να µην αφήσουµε καµία
ανάγκη ακάλυπτη.

Από αυτά που σας είπα αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει συγκεκρι-
µένο σχέδιο στον τοµέα της ψυχικής υγείας, το οποίο ξεδιπλώ-
νεται σιγά-σιγά. Βεβαίως, είµαστε ανοιχτοί σε όποιες προτάσεις
και βελτιώσεις υπάρχουν, αλλά θα πρέπει και στον τοµέα της ψυ-
χικής υγείας να είµαστε βέβαιοι ότι τα χρήµατα τα οποία πληρώ-
νει ο Έλληνας φορολογούµενος πιάνουν τόπο. Υπάρχουν
διαφανείς διαδικασίες διαχείρισης των προγραµµάτων και υπάρ-
χουν συγκεκριµένα και µετρήσιµα αποτελέσµατα, σε ό,τι αφορά
τις υλοποιούµενες πολιτικές µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας

Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:
«Εθνικός Μηχανισµός Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κιν-
δύνων, αναδιάρθρωση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προ-
στασίας, αναβάθµιση συστήµατος εθελοντισµού πολιτικής
προστασίας, αναδιοργάνωση του Πυροσβεστικού Σώµατος και
άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην τελευταία ερώτηση της σηµερινής µας συ-
νεδρίασης, στην έκτη µε αριθµό 403/21-1-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Αντιµετώπιση αιθαλοµίχλης µέσα από το «πρασίνισµα»

του επιδόµατος θέρµανσης». 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος.
Κύριε Βουλευτά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Η αι-

θαλοµίχλη ακόµα είναι ένα φαινόµενο που µας ήρθε µε την
κρίση, µε τα µνηµόνια. Ακόµα βασανίζει τους πολίτες αυτής της
χώρας. Από τους πολίτες των Ιωαννίνων ενηµερωθήκαµε και πα-
ρακινηθήκαµε να προβούµε σε αυτήν την ερώτηση.

Υπάρχουν πολλές φορές υπερβάσεις των ορίων και η κατά-
σταση δυσφορίας είναι πολύ µεγάλη. Το ερώτηµα είναι τι µπορεί
να κάνει η Κυβέρνηση. Ερχόµαστε µε συγκεκριµένες δύο προ-
τάσεις.

Πρώτον, οι περιοχές που έχουν συχνά επεισόδια αιθαλοµίχλης
να µπουν στη ζώνη Α’ του επιδόµατος θέρµανσης. 

Αυτό είναι λογικό. Δεν χρειαζόµαστε το επίδοµα θέρµανσης
µόνο εκεί που υπάρχει η δυσχέρεια λόγω του δριµέος ψύχους.
Χρειαζόµαστε το επίδοµα θέρµανσης για να καταπολεµήσουµε
και την αιθαλοµίχλη.  

Το δεύτερο ερώτηµα είναι γιατί αυτό το επίδοµα θέρµανσης
να είναι επίδοµα πετρελαίου στην πράξη. Εδώ καλούµε την πο-
λιτεία να προβεί σε συγκεκριµένα µέτρα που προτείνουµε για το
πρασίνισµα αυτού του επιδόµατος σε συνέπεια όλων των πολιτι-
κών που καλούµαστε να έχουµε απέναντι στην κλιµατική αλλαγή. 

Συγκεκριµένα, θα µπορούσαν να καλύπτουν την ιδιωτική συµ-
µετοχή στο «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον». Θα µπορούσε µέσω του
επιδόµατος να καλύπτεται οι εγκατάσταση φωτοβολταϊκών και η
προτεραιότητα ένταξης των εν λόγω νοικοκυριών στο net meter-
ing. Θα µπορούσαν να µετατρέπονται τα τζάκια σε ενεργειακά,
που µας δίνουν 70% λιγότερη κατανάλωση. Θα µπορούσε να
υπάρχει στήριξη των τοπικών κοινωνιών για παραγωγή πέλλετ
από δασικά υπολείµµατα µε την άµεση επίβλεψη των δασικών
υπηρεσιών.

Είναι συγκεκριµένες προτάσεις. Θέλουµε την τοποθέτησή σας.
Θέλουµε να προβείτε σε άµεσα µέτρα γιατί η αιθαλοµίχλη, δυ-
στυχώς, έχει επίπτωση όχι µόνο στην ποιότητα ζωής αλλά και
στην ίδια τη ζωή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, το επίδοµα θέρµανσης

στοχεύει στο να ανακουφίσει τους πολίτες.  Η Κυβέρνησή µας
όχι µόνο διεύρυνε τα κριτήρια και τον αριθµό των δικαιούχων,
αλλά θέσπισε και την καταβολή του µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου
2019. Αυτό σηµαίνει ότι οι δικαιούχοι έχουν ήδη λάβει το επίδοµα
και δεν θα περιµένουν να πληρωθούν µήνες µετά, όπως γινόταν
στο παρελθόν.

Θα πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι όλοι µας έχουµε
περιβαλλοντικές ευαισθησίες. Το πρόβληµα της ατµοσφαιρικές
ρύπανσης από τζάκια ή καυστήρες παλαιάς τεχνολογίας δεν αν-
τιµετωπίζεται µε µαγικές λύσεις. Χρειάζονται στοχευµένα κίνη-
τρα και παρεµβάσεις. Και αρκετές απ’ αυτές βρίσκονται στο
επίπεδο της υλοποίησης. Να υπενθυµίσω ότι στο πρόγραµµα
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον», µεταξύ άλλων, θεωρούνται επιλέξι-
µες οι παρεµβάσεις αναβάθµισης συστηµάτων θέρµανσης. 

Θα πρέπει επίσης να σας πω ότι υλοποιήθηκε η δράση «Αντι-
κατάσταση συστηµάτων θέρµανσης πετρελαίου µε συστήµατα
φυσικού αερίου σε κατοικίες» που είχε ενταχθεί στο ΕΣΠΑ 2007
- 2013 και αφορούσε στην Αττική, στην κεντρική Μακεδονία και
στη Θεσσαλία. Με τη συγκεκριµένη δράση επιχορηγήθηκαν πε-
νήντα χιλιάδες νοικοκυριά για να αντικαταστήσουν τα παλιά συ-
στήµατα θέρµανσης πετρελαίου µε συστήµατα φυσικού αερίου.
Στόχος είναι η αντικατάσταση του πετρελαίου θέρµανσης µε φυ-
σικό αέριο σε οικιακά συστήµατα θέρµανσης, προκειµένου να
περιοριστεί η επιβάρυνση της ατµόσφαιρας. 

Επίσης, αναµένεται να προκηρυχθεί δεύτερος κύκλος της εν
λόγω δράσης που θα έχει έντονο κοινωνικό πρόσηµο, καθότι θα
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αφορά κατοικίες που βρίσκονται σε περιοχές της Αττικής µε χα-
µηλή διείσδυση φυσικού αερίου και ιδιοκτήτες µε χαµηλό εισό-
δηµα. 

Αναφορικά µε τις περιοχές στις οποίες αναφερθήκατε και οι
οποίες παρουσιάζουν έντονο πρόβληµα µε την αιθαλοµίχλη,
όπως ο Βόλος και η Λάρισα, αναµένεται να προκηρυχθεί αντί-
στοιχη δράση στο πλαίσιο του επιχειρησιακού προγράµµατος
2014 - 2020 της Περιφέρειας Θεσσαλίας για αντικατάσταση συ-
στηµάτων θέρµανσης πετρελαίου µε συστήµατα φυσικού αερίου
σε κατοικίες σε αστικές περιοχές της Θεσσαλίας. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η προσπάθεια αυτή είναι σύνθετη.
Εξελίσσεται σταδιακά, απαιτεί τη δηµιουργία και αξιοποίηση χρη-
µατοδοτικών προγραµµάτων αλλά και την ευαισθητοποίηση των
πολιτών και της κοινωνίας. Σίγουρα θα υπάρξουν και αλλαγές
στη φιλοσοφία και τη δοµή του επιδόµατος θέρµανσης, το οποίο
θα πρέπει να αποκτήσει εκτός από κοινωνικό και περιβαλλοντο-
λογικό πρόσηµο.

Για το συγκεκριµένο ζήτηµα, όµως, θα αναφερθώ στη δευτε-
ρολογία  µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Βουλευτά, έχετε τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, καταλαβαίνω ότι υπάρχουν πολλά προ-

γράµµατα, τα οποία µπορούν να συνεπικουρήσουν προς την κα-
τεύθυνση που συζητάµε, όπως το «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον» ή το
πρόγραµµα που αναφέρατε στο ΕΣΠΑ για την αντικατάσταση
καυστήρων. Όµως εδώ έχουµε ένα ήδη έτοιµο πρόγραµµα το
οποίο επιδοτεί τελικά την κατανάλωση πετρελαίου, σε µια εποχή
που όλοι µιλάµε για την απεξάρτηση από το πετρέλαιο. 

Ακόµα κι εσείς, που προωθείτε τις εξορύξεις, λέτε ότι κυρίως
θέλετε το φυσικό αέριο ως καύσιµο µετάβασης. Και όµως, συνε-
χίζουµε να επιδοτούµε την καύση πετρελαίου. 

Προφανώς και πρέπει να στηρίξουµε τους πολίτες που έχουν
ενεργειακή φτώχεια. Δεν πρέπει να υπάρχει πολίτης µε ενεργει-
ακή φτώχεια. Όµως, αυτό πρέπει να γίνει µε τους σύγχρονους
τρόπους, δίνοντας κίνητρα. Οι πολίτες µπορούν να χρησιµοποι-
ήσουν αυτά τα χρήµατα, τα οποία θα τους δώσουν µια ευελιξία.
Και µιλάω για τα ίδια ποσά, δεν λέω να τα αυξήσετε αν και θα
έπρεπε.

Όµως, αυτή την στιγµή σας ζητάω κάτι άλλο. Σας ζητάω µε τα
ίδια ποσά οι πολίτες να έχουν ευελιξία, να τα χρησιµοποιήσουν
για την ενεργειακή εξοικονόµηση των κτηρίων τους, καλύπτον-
τας τη δική τους συµµετοχή στο «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον», ώστε
οικογένειες που έχουν δυσκολία να συµµετέχουν λόγω οικονο-
µικής δυσπραγίας, να µπορέσουν να καλύψουν αυτό το κενό και
να µπορέσουν να θωρακίσουν τα σπίτια τους απέναντι στο κρύο,
αλλά και στη ζέστη που έρχεται κλιµακούµενη µε την κλιµατική
αλλαγή.

Αντίστοιχα, τα φωτοβολταϊκά στη στέγη, θα τους δώσουν
ενεργειακή αυτονοµία και αν θέλετε και έναν πλούτο. Θα µπο-
ρούσαν να χρησιµοποιήσουν αυτά τα χρήµατα συσσωρευτικά,
για να πάρουν τα φωτοβολταϊκά και να µπουν κατά προτεραι-
ότητα στο net metering της ΔΕΗ και των άλλων φορέων που θα
ανοιχτούν σε αυτή τη διαρκή διαδικασία. Αναφέρω συγκεκριµένα
πράγµατα, τα οποία µπορούν να βοηθήσουν τους πολίτες οικο-
νοµικά, αλλά και να απεµπλακούν από τον φαύλο κύκλο της ενερ-
γειακής φτώχειας.

Όσον αφορά στα ενεργειακά τζάκια, είναι λιγότερο σηµαντικό,
όµως αφορά το θέµα της αιθαλοµίχλης. 

Αυτές οι προτάσεις είναι συγκεκριµένες, δεν διεκδικούµε την
πατρότητά τους. Σας ζητάµε απλά να τις εξετάσετε. Θεωρούµε
ότι είναι συµβατές και µε δικές σας ανακοινώσεις, άσχετα αν
πολλές φορές διαφωνούµε για το πώς υλοποιείτε τις σκέψεις

σας, ιδίως όσον αφορά για παράδειγµα τις εξορύξεις πετρε-
λαίου. Όµως, θεωρούµε ότι πρέπει να τις εξετάσετε, να δείτε αν
µπορείτε να τις ενσωµατώσετε και να τις υλοποιήσετε, διότι πι-
στεύω ότι θα µας πάει ένα βήµα µπροστά στον κοινό, ελπίζω,
αγώνα για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και
της αιθαλοµίχλης που πλήττει σήµερα τεράστιο κοµµάτι των πε-
ριοχών που κατοικούν Έλληνες, όπως η Θεσσαλονίκη, ο Βόλος,
η Λάρισα, τα Γιάννενα, δηλαδή µεγάλα αστικά κέντρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θεωρώ χρήσιµο να κάνω δύο διευ-
κρινίσεις. Η πρώτη είναι ότι η προηγούµενη κυβέρνηση είχε ψη-
φίσει διάταξη νόµου, µε την οποία το επίδοµα θέρµανσης δεν
έπρεπε να υπερβαίνει τα 58 εκατοµµύρια ευρώ. Για να µπορέ-
σουµε, λοιπόν, στο Υπουργείο Οικονοµικών να δώσουµε το αυ-
ξηµένο επίδοµα των 68 εκατοµµυρίων ευρώ, έπρεπε να
καταργήσουµε µε νόµο την ανωτέρω διάταξη. 

Επίσης, για πρώτη φορά έλαβαν πρόσθετο επίδοµα οι ορεινοί
δήµοι της Α’ ζώνης, που αντιµετωπίζονταν ως πεδινοί µέχρι
τώρα. Επίσης, οι ορεινές κοινότητες που ανήκουν σε δήµους που
δεν έχουν χαρακτηριστεί ως ορεινοί, έλαβαν υψηλότερο επίδοµα
κατά 20%, όπως προβλεπόταν για τους ορεινούς δήµους.

Η δεύτερη διευκρίνιση είναι ότι το επίδοµα θέρµανσης θα
δοθεί και για τη χρονιά 2020 - 2021 και αυτό αποτελεί δέσµευση
της Κυβέρνησης. Όπως σας είπα, θέλουµε το επίδοµα θέρµαν-
σης εκτός από κοινωνικό πρόσηµο να αποκτήσει και περιβαλλον-
τικό πρόσηµο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, το Υπουργείο Οικονοµικών σκοπεύει να
προβεί στην εκπόνηση ολοκληρωµένης και εξειδικευµένης σχε-
τικής µελέτης, προκειµένου κατά τη χορήγηση αυτού του επιδό-
µατος να ληφθούν υπ’ όψιν και οι περιβαλλοντικοί δείκτες, αλλά
και άλλες µορφές θέρµανσης, πέραν αυτής του πετρελαίου, έτσι
ώστε να επιτευχθεί το βέλτιστο περιβαλλοντικό αποτύπωµα.

Είναι σαφές ότι σε αυτό το πλαίσιο θα εξετάσουµε και την έν-
ταξη και νέων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπως και το ζή-
τηµα της αναπροσαρµογής των ζωνών. Είναι άλλωστε δεδοµένο
ότι θα λάβουµε υπ’ όψιν και τις πρόσφατες εξελίξεις σε ευρω-
παϊκό επίπεδο για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και
τη µείωση της τιµής των ρύπων, µε στόχο την κλιµατική ουδετε-
ρότητα µέχρι το 2050, που περιλαµβάνονται στην ευρωπαϊκή
Πράσινη Συµφωνία.

Η µελέτη αυτή θέλουµε να στηρίζεται σε ορθολογική βάση, να
θέτει όρια στο πλαίσιο του εφικτού και να βασίζεται σε πραγµα-
τικά δεδοµένα. Ο στόχος µας είναι αυτή η µελέτη να έχει ολο-
κληρωθεί εντός του 2020.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε

Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.10’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 3
Φεβρουαρίου 2020 και ώρα 16.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 6/5/12-1212-2019 επί-
καιρης επερώτησης της Προέδρου κ. Φωτεινής (Φώφης)
Γεννηµατά και Βουλευτών του Κινήµατος Αλλαγής µε θέµα: «Ο
πρωτογενής τοµέας βρίσκεται σε αδιέξοδο - χρειάζονται άµεσες
παρεµβάσεις για την ανάπτυξή του».
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